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Drodzy Czytelnicy,

oddajemy – z proœb¹ o uwagi i refleksje – kolej-

ny numer naszego pisma, drugi w ogóle, a pierw-

szy w tym roku, przygotowany w formule po-

dobnej do numeru poprzedniego.

Zawiera informacje dotycz¹ce ostatniego

roku ¿ycia uczelni. Ich zakres jest wypadkow¹

tego, co redakcja chcia³aby zamieszczaæ, i ma-

teria³ów, które otrzymaliœmy.

S¹ w numerze informacje o pracach Senatu,

o wydarzeniach wa¿nych dla uczelni, dla wy-

dzia³ów i dla szeroko rozumianej spo³ecznoœci

akademickiej.

Wspomnienie o rektorze Stanis³awie Ziemec-

kim nale¿y do cyklu wspomnieñ o ludziach, któ-

rzy tworzyli uczelniê.

W tym numerze poœwiêciliœmy du¿o uwagi

sprawom jakoœci kszta³cenia; to – obok rozpo-

czêtej reformy systemu kszta³cenia – sprawy

najwa¿niejsze dla dydaktyki.

Jubileusz czterdziestopiêciolecia Wydzia³u

Mechanicznego, rozwój kadry, konferencje na-

ukowe, ale i Juwenalia, koncerty studenckich

zespo³ów i rozgrywki sportowe – to sprawy, któ-

rymi ¿yliœmy. Wiêcej miejsca na ³amach zajê³y

sprawy Biblioteki G³ównej – jest i o jej historii

i o przysz³oœci.

Obok spraw studenckich pojawia siê pierw-

sza, mamy nadziejê, ¿e sta³a, rubryka poœwiê-

cona sprawom sportu.

Nie aspirujemy do pe³nego opisu ¿ycia uczelni

– w dotychczasowym cyklu edycyjnym nie jest

to mo¿liwe, ale i to, o czym napisali nasi auto-

rzy daje pewien jej obraz. Ju¿ wiemy, ¿e w ko-

lejnym numerze zajmiemy siê zagadnieniami

dydaktyki i badañ naukowych.

Dotychczasowy brak rytmicznoœci – nie uda-

³o siê wydawaæ Biuletynu kwartalnie – przy-

puszczamy, zmieni siê w przysz³ym roku aka-

demickim. Liczymy na to, ¿e w nowym roku

redakcja okrzepnie organizacyjnie na tyle, ¿eby

ju¿ regularnie wydawaæ kwartalnik.

I jeszcze jedno. Z inspiracji studentów, któ-

rzy chcieliby wróciæ do tradycji, poszukujemy

czapki studenckiej. Wszyscy, których pytaliœmy,

pamiêtaj¹, ¿e by³a br¹zowa. Ale ju¿ kolor otoku

i sznurka bywa we wspomnieniach ró¿ny. Jeœli

ktoœ z Pañstwa ma star¹ czapkê studentów WSI

– prosimy o informacjê na nasz adres.
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Informacja o pracach Senatu
Politechniki Lubelskiej

Wykaz uchwał Senatu Politechniki Lubelskiej
01. Uchwa³a Senatu Politechniki Lubelskiej z dnia 28 maja 1997 r.

w sprawie planu rzeczowo-finansowego Politechniki Lubel-
skiej na 1997 r.

02. Uchwa³a z dnia 28 maja 1997 r. w sprawie pensum dydaktycz-
nego, warunków jego obni¿ania i zasad obliczania godzin dy-
daktycznych w roku akademickim 1997/98.

03. Uchwa³a z dnia 28 maja 1997 r. w sprawie rozdzia³u dotacji
KBN na dzia³alnoœæ statutow¹ oraz ustalenia wysokoœci kosz-
tów ogólnych w pracach naukowo-badawczych.

04. Uchwa³a z dnia 28 maja 1997 r. w sprawie zweryfikowania  Bi-
lansu Politechniki Lubelskiej za 1996 r. przez bieg³¹ rewident
p. Irenê Koncewicz, b. Kwestor Politechniki Rzeszowskiej.

05. Uchwa³a z dnia 3 lipca 1997 r. w sprawie zmian w Statucie
Politechniki Lubelskiej.

06. Uchwa³a z dnia 3 lipca 1997 r. w sprawie powo³ania Instytutu
Fizyki w strukturze organizacyjnej Wydzia³u Zarz¹dzania i Pod-
staw Techniki Politechniki Lubelskiej.

07. Uchwa³a z dnia 3 lipca 1997 r. w sprawie zmiany nazwy Kate-
dry Tworzyw Wielkocz¹steczkowych na Katedrê Procesów Po-
limerowych.

08. Uchwa³a z dnia 3 lipca 1997 r. w sprawie zatwierdzenia spra-
wozdania finansowego za 1996 r.

09. Uchwa³a z dnia 25 wrzeœnia 1997 r. w sprawie utworzenia fun-
duszu stypendialnego dla studentów przygotowuj¹cych siê
w charakterze asystenta-sta¿ysty do obowi¹zków nauczyciela
akademickiego.

10. Uchwa³a z dnia 25 wrzeœnia 1997 r. w sprawie wyborów uzu-
pe³niaj¹cych do Senatu.

11. Uchwa³a z dnia 25 wrzeœnia 1997 r. w sprawie wyra¿enia zgo-
dy na sprzeda¿ czterech œrodków transportu.

12. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie zatwier-
dzenia sprawozdania z dzia³alnoœci PL w roku akademickim
1996/97 i oceny dzia³alnoœci Rektora.

13. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie uchylenia
zapisu § 54 ust. 3 Statutu PL, uchwalonego dnia 3 lipca 1997 r.

14. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie zasad orga-
nizacji, funkcjonowania i finansowania konferencji naukowych,
sympozjów i seminariów organizowanych przez jednostki
organizacyjne uczelni b¹dŸ z ich udzia³em.

15. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie zasad i try-
bu przyjmowania na studia na rok akademicki 1998/99.

16. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie darowizny od
firmy PHILIPS (komputer z oprzyrz¹dowaniem i oprogramowa-
niem wartoœci 40 000 DEM) dla Wydzia³u Elektrycznego.

17. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie przekszta-
³cenia Zak³adu Wydawniczo-Poligraficznego w Wydawnictwo
Politechniki Lubelskiej.

18. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie przekazania
Zarz¹dowi Miasta Lublina darowizny kwoty 100 tys. z³ za po-
krycie czêœci kosztów wykwaterowania lokatorów z „Dworku”
przy ul. Nadbystrzyckiej 38D.

19. Uchwa³a z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie przyjêcia da-
rowizny od Zak³adów Metalurgicznych „Ursus” w postaci bu-
dynków w stanie surowym z wieczystym u¿ytkowaniem gruntu.

20. Uchwa³a z dnia 18 grudnia 1997 r. w sprawie likwidacji Cen-
tralnego Laboratorium Budownictwa w WIBiS.

21. Uchwa³a z dnia 18 grudnia 1997 r. w sprawie zmiany nazwy
Katedry Obróbki Skrawaniem na Katedrê Obróbki Ubytkowej.

22. Uchwa³a z dnia 18 grudnia 1997 r. w sprawie przekszta³cenia
Katedry Maszyn Górniczych i Wiertniczych w Zak³ad Projek-
towania Procesów i Systemów Technologicznych w Katedrze
Obróbki Ubytkowej.

23. Uchwa³a z dnia 18 grudnia 1997 r. w sprawie utworzenia
w Katedrze Obróbki Ubytkowej Zak³adu Mechatroniki.

24. Uchwa³a z dnia 18 grudnia 1997 r. w sprawie zawieszenia wy-
konania uchwa³y z dnia 27 lutego 1997 r. w sprawie przeprowa-
dzania ocen nauczycieli akademickich zatrudnionych w Poli-
technice Lubelskiej w zwi¹zku z jej niezgodnoœci¹ z ustaw¹
o szkolnictwie wy¿szym.

25. Uchwa³a z dnia 29 stycznia 1998 r. w sprawie ponownego roz-
patrzenia propozycji przeniesienia kierunku „Wychowanie Tech-
niczne” z Wydzia³u Zarz¹dzania i Podstaw Techniki do Wy-
dzia³u Mechanicznego.

26. Uchwa³a z dnia 29 stycznia 1998 r. w sprawie przeznaczenia
œrodków pozabud¿etowych z op³at za studia na uzupe³nienie
niedoboru osobowego funduszu p³ac.

27. Uchwa³a z dnia 27 marca 1998 r. w sprawie przyjêcia sprawoz-
dania finansowego z realizacji badañ naukowych za 1997 r.

28. Uchwa³a z dnia 27 marca 1998 r. w sprawie zmian w „Regula-
minie Studiów”.

Wykaz Pism Okólnych
01. Pismo Okólne Nr 3/97 Rektora Politechniki Lubelskiej z dnia

3 lipca 1997 r. w sprawie pensum dydaktycznego, warunków
jego obni¿ania i zasad obliczania godzin dydaktycznych w roku
akademickim 1997/98.

02. Pismo Okólne Nr 4/97 z dnia 15 lipca 1997 r. w sprawie okre-
œlenia zakresu kompetencji i uprawnieñ Rektora i Prorektorów.

03. Pismo Okólne Nr 5/97 z dnia 30 paŸdziernika 1997 r. w sprawie
zasad organizacji konferencji, sympozjów lub seminariów przez
jednostki organizacyjne uczelni b¹dŸ z ich udzia³em.

Kontynuuj¹c informacjê o pracach Senatu, podajemy j¹ tym razem w formie skondensowanej – poprzez wyliczenie uchwa³ podjêtych

przez Senat w okresie od maja 1997 roku do maja roku bie¿¹cego. Enumeratywne wyliczenie spraw, jakich dotycz¹, jest te¿ informa-

cj¹ o tematyce obrad Senatu. Jako ich naturalne uzupe³nienie podajemy wydane przez Rektora Zarz¹dzenia i Pisma Okólne.

Redakcja
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01. Zarz¹dzenie Nr R-17/97 Rektora Politechniki Lubelskiej z dnia
29 kwietnia 1997 r. w sprawie powo³ania Komisji Likwidacyjnej.

02. Zarz¹dzenie Nr R-18/97 z dnia 30 kwietnia 1997 r. w sprawie
przeprowadzenia inwentaryzacji œrodków trwa³ych w Politech-
nice Lubelskiej.

03. Zarz¹dzenie Nr R-19/97 z dnia 13 maja 1997 r. w sprawie roz-
liczania kosztów op³at za rozmowy telefoniczne.

04. Zarz¹dzenie Nr R-20/97 z dnia 15 maja 1997 r. w sprawie zasad
odp³atnoœci za zajêcia dydaktyczne prowadzone w Politechnice
Lubelskiej w roku akademickim 1997/98.

05. Zarz¹dzenie Nr R-21/97 z dnia 4 czerwca 1997 r. w sprawie
organizacji roku akademickiego 1997/98.

06. Zarz¹dzenie Nr R-22/97 z dnia 30 czerwca 1997 r. w sprawie
wprowadzenia regulaminu organizacyjnego Politechniki Lu-
belskiej.

07. Zarz¹dzenie Nr R-23/97 z dnia 7 lipca 1997 r. w sprawie zmian
organizacyjnych w wydzia³ach Politechniki Lubelskiej.

08. Zarz¹dzenie Nr R-24/97 z dnia 9 lipca 1997 r. w sprawie powo-
³ania Instytutu Fizyki w strukturze organizacyjnej Wydzia³u Za-
rz¹dzania i Podstaw Techniki.

09. Zarz¹dzenie Nr R-25/97 z dnia 20 czerwca 1997 r. w sprawie wpro-
wadzenia instrukcji o trybie realizowania umów finansowanych
z bezosobowego funduszu p³ac.

10. Zarz¹dzenie Nr R-26/97 z dnia 15 lipca 1997 r. w sprawie
powo³ania Komisji Dyscyplinarnej dla Nauczycieli Akademic-
kich oraz Rzeczników Dyscyplinarnych dla Nauczycieli Aka-
demickich.

11. Zarz¹dzenie Nr R-27/97 z dnia 16 lipca 1997 r. w sprawie
wprowadzenia Regulaminu Pracy Politechniki Lubelskiej.

12. Zarz¹dzenie Nr R-28/97 z dnia 16 lipca 1997 r. w sprawie usta-
lenia w Politechnice wykazu prac wzbronionych kobietom.

13. Zarz¹dzenie Nr R-29/97 z dnia 25 lipca 1997 r. w sprawie zasad
postêpowania przy udzielaniu zamówieñ publicznych w Poli-
technice Lubelskiej.

14. Zarz¹dzenie Nr R-30/97 z dnia 18 wrzeœnia 1997 r. w sprawie
wprowadzenia instrukcji w sprawie trybu realizacji zakupów
aparatury, urz¹dzeñ, wyposa¿enia i materia³ów.

15. Zarz¹dzenie Nr R-31/97 z dnia 29 wrzeœnia 1997 r. w sprawie
powo³ania komisji rektorskiej do oceny realizacji inwestycji Wy-
dzia³u In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej.

16. Aneks Nr 1/97 z dnia 7 paŸdziernika 1997 r. do Zarz¹dzenia
Nr R-19/97 z dnia 13 maja 1997 r. w sprawie rozliczenia kosz-
tów op³at za rozmowy telefoniczne.

17. Zarz¹dzenie Nr R-32/97 z dnia 10 paŸdziernika 1997 r. w spra-
wie zmian organizacyjnych w Politechnice Lubelskiej.

18. Zarz¹dzenie Nr R-33/97 z dnia 15 paŸdziernika 1997 r. w spra-
wie stawek wynagradzania pracowników Politechniki Lubel-
skiej i innych osób za zajêcia dydaktyczne wykonywane na rzecz
Uczelni na podstawie umów cywilnoprawnych w roku akade-
mickim 1997/98.

19. Zarz¹dzenie Nr R-34/97 z dnia 16 paŸdziernika 1997 r. w sprawie
powo³ania Rady Bibliotecznej.

20. Zarz¹dzenie Nr R-35/97 z dnia 23 paŸdziernika 1997 r. w spra-
wie powo³ania Komisji Dyscyplinarnej dla Studentów, Odw³aw-
czej Komisji Dyscyplinarnej dla Studentów oraz Rzeczników
Dyscyplinarnych.

21. Zarz¹dzenie Nr R-36/97 z dnia 24 paŸdziernika 1997 r. w sprawie
zmian organizacyjnych w wydzia³ach Politechniki Lubelskiej.

22. Zarz¹dzenie Nr R-37/97 z dnia 27 paŸdziernika 1997 r. w spra-
wie powo³ania Komisji Likwidacyjnej Druków Œcis³ego Zara-
chowania.

23. Zarz¹dzenie Nr R-38/97 z dnia 4 listopada 1997 r. w sprawie
podnoszenia kwalifikacji pracowników Politechniki Lubelskiej.

24. Zarz¹dzenie Nr R-39/97 z dnia 5 listopada 1997 r. w sprawie
zmian organizacyjnych w Wydziale Zarz¹dzania i Podstaw Tech-
niki.

25. Zarz¹dzenie Nr R-40/97 z dnia 5 listopada 1997 r. w sprawie
powo³ania Komisji Przetargowej dla udzielania zamówieñ pu-
blicznych.

26. Zarz¹dzenie Nr R-41/97 z dnia 18 listopada 1997 r. w sprawie
trybu przeprowadzenia oceny dzia³alnoœci katedr.

27. Zarz¹dzenie Nr R-42/97 z dnia 2 grudnia 1997 r. w sprawie
wprowadzenia instrukcji dotycz¹cej gospodarki kasowej.

28. Aneks Nr 1/97 z dnia 17 listopada 1997 r. do Zarz¹dzenia
Nr R-29/97 z dnia 3 wrzeœnia 1997 r. w sprawie zasad postêpo-
wania przy udzielaniu zamówieñ publicznych w Politechnice
Lubelskiej.

29. Zarz¹dzenie Nr R-43/97 z dnia 19 grudnia 1997 r. w sprawie
powo³ania Komisji ds. likwidacji odzie¿y roboczej i œrodków
ochrony indywidualnej.

30. Aneks Nr 1/97 z dnia 15 grudnia 1997 r. do Zarz¹dzenia
Nr R-40/97 z dnia 5 listopada 1997 r. w sprawie powo³ania Ko-
misji Przetargowej do udzielania zamówieñ publicznych.

31. Zarz¹dzenie Nr R-44/97 z dnia 22 grudnia 1997 r. w sprawie
z w sprawie zmian organizacyjnych w wydzia³ach Politechniki
Lubelskiej.

32. Zarz¹dzenie Nr R-1/98 z dnia 9 stycznia 1998 r. w sprawie re-
strukturyzacji Zak³adu Poligraficzno-Wydawniczego Politech-
niki Lubelskiej.

33. Aneks Nr 1/98 z dnia 7 stycznia 1998 r. do Zarz¹dzenia
Nr R-5/97 z dnia 6 lutego 1997 r. w sprawie rozk³adu czasu
pracy i udzielania dodatkowych dni wolnych od pracy dla pra-
cowników nie bêd¹cych nauczycielami akademickimi.

34. Zarz¹dzenie Nr R-2/98 z dnia 21 stycznia 1998 r. w sprawie
powo³ania Komisji do spraw dodatków za pracê w warunkach
szkodliwych.

35. Zarz¹dzenie Nr R-3/98 z dnia 21 stycznia 1998 r. w sprawie
zmian organizacyjnych w Wydziale In¿ynierii Budowlanej
i Sanitarnej.

36. Zarz¹dzenie Nr R-4/98 z dnia 19 lutego 1998 r. w sprawie trybu
przeprowadzania oceny dzia³alnoœci katedr.

37. Zarz¹dzenie Nr R-5/98 z dnia 9 marca 1998 r. w sprawie powo-
³ania Rady Instytutu Fizyki.

38. Zarz¹dzenie Nr R-6/98 z dnia 12 marca 1998 r. w sprawie po-
wo³ania Uczelnianej Komisji Rekrutacyjnej na I rok studiów
dziennych i zaocznych w roku akademickim 1998/99.

39. Zarz¹dzenie Nr R-7/98 z dnia 16 marca 1998 r. w sprawie po-
wo³ania Rady Jakoœci Kszta³cenia.

40. Zarz¹dzenie Nr R-8/98 z dnia 20 kwietnia 1998 r. w sprawie stawek
wynagradzania za ponadwymiarowe godziny dydaktyczne.

41. Zarz¹dzenie Nr R-9/98 z dnia 27 kwietnia 1998 r. w sprawie
powo³ania komisji rektorskiej ds. restrukturyzacji systemu fi-
nansowego Politechniki Lubelskiej.

42. Zarz¹dzenie Nr R-10/98 z dnia 12 maja 1998 r. w sprawie po-
wo³ania Zespo³u ds. Programu SOKRATES–ERASMUS.

Wykaz zarządzeń Rektora Politechniki Lubelskiej
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Rektor

Stanis³aw Ziemecki
Wspomnienie

W
szelkie rocznice sk³aniaj¹ do refleksji i przypo-
minania faktów oraz ludzi, którzy te fakty two-
rzyli. W czterdziest¹ pi¹t¹ rocznicê powstania

Politechniki Lubelskiej, za zaszczytn¹ powinnoœæ uznajê
przybli¿enie biografii i osi¹gniêæ prof. dr. hab. Stanis³awa
Ziemeckiego, pierwszego Rektora Wieczorowej Szko³y In-
¿ynierskiej – poprzedniczki obecnej Politechniki.

Prof. Stanis³aw Ziemecki urodzi³ siê 11 kwietnia 1881
roku w Warszawie (na Pradze) w rodzinie inteligenckiej.
Jego dziadek i ojciec – Maurycy Landau, byli uznanymi,
praktykuj¹cymi lekarzami. Matka, Dorota z domu Win-
kelhaus, zajmowa³a siê domem i nigdy nie pracowa³a za-
wodowo.

W roku 1898 ukoñczy³ z odznaczeniem (srebrny medal
i nagroda) oœmioklasowe Gimnazjum Filologiczne im. M.
Reja w Warszawie i, chc¹c kontynuowaæ tradycje rodzinne,
podj¹³ studia medyczne w Uniwersytecie Warszawskim.
Szybko zorientowa³ siê, ¿e jego zainteresowania wykracza-
j¹ poza medycynê i w trakcie drugiego roku studiów prze-
niós³ siê na Wydzia³ Przyrodniczy.

Studia w zakresie fizyki skoñczy³ z bardzo dobrym wy-
nikiem w 1904 roku, a pracê dyplomow¹ dotycz¹c¹ w³a-
snoœci optycznych kryszta³ów dwuosiowych zrealizowa³ pod
kierunkiem G. Wulffa – wybitnego krystalografa pochodze-
nia rosyjskiego. Praca ta stanowi³a podstawê nadania mu
stopnia kandydata nauk przyrodniczych. Studia w zakresie
matematyki, mechaniki i fizyki kontynuowa³ na Uniwersy-
tecie Genewskim, a nastêpnie w Getyndze, gdzie powsta³a
jego pierwsza powa¿na praca naukowa na temat magnetycz-
nego skrêcania p³aszczyzny polaryzacji w promieniowaniu
ultrafioletowym.

P
o powrocie do kraju w 1908 roku podj¹³ pracê jako
nauczyciel fizyki w Gimnazjum im. M. Reja, które
sam wczeœniej ukoñczy³. W roku 1909 obj¹³ stano-

wisko etatowego profesora i kierownika laboratorium
w Szkole Mechaniczno-Technicznej H. Wawelberga i S. Ro-
twanda w Warszawie. W roku 1920 powierzono mu zorga-
nizowanie nauczania fizyki w SGGW w Warszawie, gdzie,
pocz¹tkowo jako docent, a nastêpnie profesor tytularny, pra-
cowa³ a¿ do wybuchu II wojny œwiatowej.

Stopieñ doktora filozofii uzyska³ w roku 1926 na Wy-
dziale Przyrodniczym Uniwersytetu Warszawskiego, a dok-
tora habilitowanego w roku 1931 na Wydziale Elektrycz-
nym Politechniki Warszawskiej. W latach dwudziestych

i trzydziestych prowadzi³ szczególnie intensywne badania
eksperymentalne, wykaza³ równie¿ wyj¹tkow¹ wrêcz ak-
tywnoœæ publikacyjn¹. Wyniki swoich badañ publikowa³
w czasopismach polskich (Biuletyn Akademii Umiejêtno-
œci, Acta Physica Polonica) i miêdzynarodowych (Nature,
Philosophical Magazine, Zeitschrift für Physic, Physikali-
sche Zeitschrift).

Podejmowa³ problematykê oryginaln¹ i uzyskiwa³ rezul-
taty szeroko dyskutowane i cytowane. Jako pierwszy w Pol-
sce prowadzi³ badania zjawiska magnetycznego skrêcania
p³aszczyzny polaryzacji, odkry³ i objaœni³ zjawisko jarze-
nia siê par rtêci pod wp³ywem promieniowania rentgenow-
skiego, istotnie przybli¿y³ zrozumienie powstawania widm
pasmowych, wykaza³, i¿ wystêpowanie zjawiska Ramana
jest niezale¿ne od opalescencji w punkcie krytycznym. Prze-
prowadzi³ te¿ bardzo nowatorskie obserwacje promienio-
wania j¹drowego w atmosferze oraz absorpcji promienio-
wania kosmicznego, a wraz z K. Jodko-Narkiewiczem
i Z. Burzyñskim wysun¹³ pionierski plan lotu naukowego
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nej. Po oœmiu latach starañ, 13 maja 1953 roku Rada Mi-
nistrów podjê³a uchwa³ê o utworzeniu Wieczorowej Szko³y
In¿ynierskiej. Minister Szkolnictwa Wy¿szego w dniu
16 maja powierzy³ Stanis³awowi Podkowie obowi¹zki „or-
ganizatora Uczelni”, nied³ugo po tym powo³a³ prof. Zie-
meckiego na pierwszego rektora. Jest oczywiste, ¿e
o nominacji tej przes¹dzi³o du¿e doœwiadczenie naukowe,
dydaktyczne i organizatorskie wyniesione zw³aszcza z Me-
chaniczno-Technicznej Szko³y Wawelberga i Rotwanda
(od 1918 roku przemianowanej w Pañstwow¹ Szko³ê Bu-
dowy Maszyn i Elektrotechniki im. H. Wawelberga
i S. Rotwanda) oraz z uczelni zagranicznych, w których
prof. Ziemecki przebywa³. Nie mniejszy wp³yw mia³ tak-
¿e fakt, ¿e w tym czasie prof. Ziemecki by³ powszechnie
traktowany jako wybitny przyrodnik, niekwestionowany
autorytet naukowy i moralny.

Ca³y swój wysi³ek, od pocz¹tku zarz¹dzania Szko³¹,
kierowa³ na tworzenie podstaw struktur i za³o¿eñ kszta-
³ceniowych. Pe³ni¹c równoczeœnie funkcjê kierownika Ze-
spo³u Katedry Fizyki Wydzia³u Matematyczno-Fizyczno-
Chemicznego UMCS, udostêpni³ studentom Wieczorowej
Szko³y In¿ynierskiej sale i laboratoria dydaktyczne s³u¿¹-
ce kszta³ceniu fizyków. Wspólnie ze Stanis³awem Podko-
w¹, ówczesnym dziekanem jedynego Wydzia³u Mecha-
nicznego, tworzy³ podstawy organizacyjne i materialne
przysz³ej Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej (od 1965) i Poli-
techniki (od 1977).

N
ag³a œmieræ 19 stycznia 1956 roku przerwa³a reali-
zacjê tego ostatniego w ¿yciu prof. Ziemeckiego
wyzwania, jego wielkich planów i nadziei zwi¹za-

nych z rozwojem Uczelni. Pochowany zosta³ w Lublinie na
cmentarzu przy ulicy Lipowej. Jego portret olejny, wyko-
nany przez Ameliê Kwiatkowsk¹, wisi w sali posiedzeñ
Senatu Politechniki Lubelskiej w dawnym pa³acu Sobie-
skich. Jego imieniem nazwano najwiêksz¹ aulê Instytutu
Fizyki UMCS w gmachu przy placu Marii Curie-Sk³odow-
skiej 5 (1972).

Pozosta³ w pamiêci spo³ecznoœci œrodowiska lubelskie-
go jako wspania³y organizator nauki i kszta³cenia, wybitny
uczony i szlachetny cz³owiek. Nale¿a³ do uczonych wyzna-
j¹cych zasadê, ¿e nauka swymi zainteresowaniami powin-
na obejmowaæ równie¿ problematykê ludzkich wartoœci. By
odpowiada³a nie tylko na pytania „jak?” ale tak¿e „po co?”.
Uwa¿a³, ¿e uczony powinien w pewnym zakresie potrafiæ
przewidywaæ przysz³oœæ i umieæ doradzaæ, co robiæ, ¿eby
coœ osi¹gn¹æ, a równoczeœnie unikn¹æ zasadniczych zagro-
¿eñ. By³ cz³owiekiem naprawdê zaciekawionym œwiatem
i ¿yciem, unikaj¹cym sytuacji oczywistych, daj¹cych siê
wprost przewidzieæ.

By³ dwukrotnie ¿onaty; w ma³¿eñstwie z Bronis³aw¹
mia³ córkê Wandê (ur. w 1915 r., ekonomistkê), w ma³-
¿eñstwie z Ann¹ Zofi¹ mia³ syna Stanis³awa Bogdana
(ur. w 1937 r., chemika) i córkê El¿bietê (ur. w 1944 r.,
lekarza pulmonologa).

Edward  Œpiewla

balonem do granic troposfery (1936). Plan, który by³ bliski
realizacji, nie powiód³ siê ostatecznie z ca³kiem przypad-
kowych powodów.

Do wa¿niejszych opracowañ zwartych, opublikowanych
w tym okresie, nale¿y niew¹tpliwie zaliczyæ: dwutomowe
dzie³o „Dzieje rozwoju fizyki” omawiaj¹ce historiê optyki
i budowy materii (1931), podrêcznik „Przyroda nieo¿ywio-
na” (1934, wspólnie z A. Dmochowskim), ksi¹¿ki nauko-
we: „Budowa materii” (1931) i „Promieniowanie i mate-
ria” (1932, wspólnie ze Sz. Szczeniowskim) oraz wiele in-
nych prac o charakterze popularyzatorskim.

W okresie okupacji by³ poszukiwany i musia³ siê ukry-
waæ, pomimo to bra³ udzia³ w tajnym nauczaniu w Warsza-
wie, a nastêpnie w Rzêdowicach i w Garbatce. W tym cza-
sie opracowa³ podrêcznik fizyki doœwiadczalnej dla przy-
rodniczych i technicznych szkó³ akademickich. Niestety, wy-
dawca przygotowuj¹cy druk zosta³ zamordowany, a jego
dom i maszynopisy spalone.

Po powo³aniu Uniwersytetu Marii Curie-Sk³odowskiej
w Lublinie profesorowi Ziemeckiemu zaproponowano or-
ganizacjê Katedry Fizyki Doœwiadczalnej, która stanowi³a
dobry pocz¹tek funkcjonuj¹cego obecnie du¿ego Instytutu
Fizyki. W œrodowisku lubelskim prof. Ziemecki odegra³
znacz¹c¹ rolê jako nauczyciel i wychowawca ca³ej plejady
naukowców, licz¹cych siê w kraju i w œwiecie. Zainicjowa³
i nada³ kierunek badaniom fotoefektu w œwietle ko³owo
i eliptycznie spolaryzowanym, termodyfuzji i fizyki cz¹-
steczkowej, badaniom z zakresu spektrometrii masowej
i fizyki cia³a sta³ego. W „okresie lubelskim” tak¿e wiele
publikowa³, m.in.: „Pierwsze wiadomoœci z fizyki chemii”
(1948, wspólnie z A. Dmochowskim), podrêcznik „Fizy-
ka” (1949), ksi¹¿ki: „Œwiat widzialny i niewidzialny” (1947)
i „O prawach przyrody” (1951) oraz liczne artyku³y. Po
œmierci prof. Ziemeckiego ukaza³y siê dwa podrêczniki:
„Nauka o przyrodzie” i „Wiadomoœci o przyrodzie” (1964,
wspólnie z H. Obieziersk¹).

Prof. Stanis³aw Ziemecki by³ ceniony jako wspania³y wy-
k³adowca i popularyzator wiedzy, a jego podrêczniki cie-
szy³y siê du¿ym uznaniem (podczas okupacji od areszto-
wania uratowa³ go agent policji, którego dzieci uczy³y siê
z podrêczników profesora i uwa¿a³y je, podobnie jak ich
rodzice, za bardzo ciekawe). Popularyzacjê nauki trakto-
wa³ jako jeden z wa¿niejszych obowi¹zków nauczycieli aka-
demickich; sam anga¿owa³ siê w tê dzia³alnoœæ z du¿ym
poœwiêceniem, organizuj¹c m.in. systematyczne dyskusje
z tzw. nowatorami produkcji oraz wyg³aszaj¹c przez ponad
piêæ lat powszechne wyk³ady uniwersyteckie. By³ cz³on-
kiem TNW, cz³onkiem za³o¿ycielem Polskiego Towarzy-
stwa Fizycznego (1919) oraz d³ugoletnim przewodnicz¹cym
Oddzia³ów tego towarzystwa – najpierw w Warszawie,
a nastêpnie w Lublinie.

Od 1945 roku grupa in¿ynierów skupiona w Lubelskim
Oddziale Naczelnej Organizacji Technicznej, a g³ównie:
Stanis³aw Podkowa, W³odzimierz Ginko, Leonid Kacej-
ko, Mieczys³aw Krzywicki, Brunon Wilczewski i kilku in-
nych czyni³a usilne starania o utworzenie uczelni technicz-
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System Zapewniania Jakości Kształcenia
Problem jakoœci kszta³cenia staje siê coraz bardziej zro-

zumia³y i stanowi przedmiot intensywnych prac w wiêkszo-
œci polskich uczelni. Jakoœæ kszta³cenia powinna byæ osi¹-
gana przez System Zapewniania Jakoœci Kszta³cenia (SZJK),
który jest sformalizowanym mechanizmem postêpowania
obejmuj¹cym:
a) formu³owanie „profilu” absolwenta (odpowiedŸ na pyta-

nie, jacy specjaliœci maj¹ byæ kszta³ceni),
b) projektowanie programu studiów,
c) projektowanie procesu kszta³cenia,
d) analizê mo¿liwoœci realizacji programów studiów,
e) nadzorowanie przebiegu kszta³cenia.

Wymienione zadania zawsze by³y przedmiotem wielu dys-
kusji Komisji Dydaktycznych Rad Wydzia³ów oraz Senatu.
Dla ich rozwi¹zania i unormowania podejmowane by³y ró¿ne
decyzje oraz tworzone zapisy w regulaminach. Czym zatem
ma ró¿niæ siê SZJK formu³owany przez normy ISO serii 9000
od dzia³añ dotychczasowych? Wielu sceptyków uwa¿a wrêcz,
¿e kryj¹ca siê za SZJK formalizacja jest zbêdn¹ biurokracj¹.

SZJK wed³ug standardów ISO 9000 nie neguje dobrych
i sprawdzonych rozwi¹zañ. Zwraca natomiast uwagê na te ele-
menty, które przyczyniaj¹ siê do osi¹gania jakoœci kszta³cenia
zdefiniowanych w programach studiów, wymagaj¹c jedno-
znacznego ich udokumentowania. SZJK nie musi wi¹zaæ siê
z nadmiern¹ formalizacj¹. Elementy decyduj¹ce o jakoœci
kszta³cenia powinny byæ zapisane w jednoznacznych proce-
durach i instrukcjach, powinny byæ znane wszystkim pracow-
nikom i przestrzegane przez nich. Warto zauwa¿yæ, ¿e liczba
procedur normuj¹cych SZJ w przedsiêbiorstwie zazwyczaj nie
przekracza trzydziestu.

SZJK powinien gwarantowaæ jednoznaczne postêpowanie,
bazuj¹ce na faktach, a nie subiektywnych odczuciach. Prócz
tej strony formalnej SZJK wymaga zmiany filozofii postêpo-
wania, której istot¹ jest strategia zapobiegania (profilaktyka)
przeciwstawiaj¹ca siê dzia³aniom inspekcyjnym (kontrolnym).
Specjaliœci zajmuj¹cy siê jakoœci¹ podkreœlaj¹, ¿e jakoœci nie
mo¿na poprawiæ przez dzia³ania kontrolne, które co najwy¿ej
umo¿liwiaj¹ ocenê stanu jakoœci. Postêpowanie takie jest bar-
dzo pracoch³onne, a co za tym idzie – kosztowne.

W przedsiêbiorstwach ocena jakoœci jest powierzana ope-
ratorom i przesuwana do procesów technologicznych. Zada-
niem operatorów jest te¿ inicjowanie dzia³añ koryguj¹cych.
Analogiczne rozwi¹zania powinny pojawiæ siê w procesie
kszta³cenia. Ocena postêpów kszta³cenia powinna byæ doko-
nywana indywidualnie przez studentów, a tak¿e podczas pra-
cy zespo³owej nadzorowanej przez nauczycieli. Zespo³owoœæ
pracy jest kolejnym wa¿nym elementem w kszta³towaniu ja-
koœci. Wiele problemów, które stanowi¹ trwa³y element wielu
dyskusji, wystêpuje w powi¹zaniach miêdzy poszczególnymi
dyscyplinami.

Rozwi¹zanie podstawowych zadañ SZJK jest procesem wy-
magaj¹cym wielu kompromisów. Nale¿y wykorzystaæ do-
œwiadczenia zebrane przez wiele organizacji, zapisane w zale-
ceniach norm ISO serii 9000 lub te¿ standardach QS 9000,
oraz stosowaæ narzêdzia wspomagaj¹ce z³o¿one procesy de-

cyzyjne (np. Team Oriented Problem Solving, Quality Func-
tion Deployment, Failure Mode Effects and Analysis).

SZJK widziany jest przez w³adze uczelni jako system, któ-
ry dostarcza wielu cennych informacji o znaczeniu strategicz-
nym. Sprawne zarz¹dzanie uczelni¹ oraz nadzorowanie pro-
cesu kszta³cenia, który jest jej istot¹, wymaga pewnej formali-
zacji i sprawnego obiegu informacji. Stosowane tradycyjnie
informacje o jakoœci kszta³cenia w postaci ocen semestralnych
nie mog¹ byæ podstaw¹ do efektywnych decyzji koryguj¹cych
proces kszta³cenia. W chwili obecnej proces kszta³cenia prze-
biega „w torze otwartym” i oceniana jest, g³ównie metodami
inspekcyjnymi, jakoœæ wynikowa. Jest to ma³o skuteczne i doœæ
kosztowne rozwi¹zanie. Je¿eli uznamy, ¿e oceny wynikowe
s¹ niewystarczaj¹ce, to musimy okreœliæ bardziej skuteczne,
bie¿¹ce miary oceny jakoœci kszta³cenia.

SZJK prowadziæ ma w za³o¿eniach do poprawy jakoœci
kszta³cenia oraz wzrostu efektywnoœci dzia³añ, których mier-
nikiem s¹ koszty. Ju¿ w pierwszym okresie wprowadzenia sys-
temu jakoœci koszty jakoœci (koszty wszelkich strat wynikaj¹-
cych z pomy³ek) ulegaj¹ istotnemu obni¿eniu.

Uczelnia nale¿y do najwiêkszych organizacji funkcjonuj¹-
cych na rynku. Porównanie obiegu informacji w przedsiêbior-
stwie ze stanem w uczelni wypada na niekorzyœæ uczelni.

Wymagania w  zakresie jakoœci

kszta³cenia
Systemy Zapewniania Jakoœci Kszta³cenia nie s¹ wymogiem

obowi¹zuj¹cym. W krajach rozwiniêtych SZJK budowane s¹
przede wszystkim dla osi¹gniêcia jednolitych standardów kszta-
³cenia i obni¿enia kosztów. Zespó³ pracuj¹cy nad nowelizacj¹
ustawodawstwa szkolnictwa wy¿szego w za³o¿eniach reformy
prawa o szkolnictwie wy¿szym (wrzesieñ 1997) definiuj¹c „stu-
dia wy¿sze i ich rodzaje”, zaproponowa³ powo³anie instytucji
o nazwie „Akademicka Komisja Akredytacyjna” (AKA).

Zadaniem AKA ma byæ ocena systemu jakoœci nauczania
i zwi¹zanego z nim systemu akredytacji. Powo³anie AKA ar-
gumentowane jest brakiem efektywnych mechanizmów kon-
troli jakoœci kszta³cenia i poziomu wydawanych dyplomów
przy jednoczesnym wystêpowaniu zjawisk maj¹cych negatyw-
ny wp³yw na jakoœæ kszta³cenia. Do zjawisk negatywnych za-
liczane s¹:
• ¿ywio³owy proces powstawania uczelni niepañstwowych,
• ogromny wzrost liczby studentów na popularnych kierun-

kach studiów i wynikaj¹cy st¹d brak mo¿liwoœci zapewnie-
nia w³aœciwych warunków studiowania,

• nierównowa¿noœæ oferowanego wykszta³cenia, wystêpuj¹-
ca szczególnie ostro w przypadku studiów zaocznych,

• nadmierny wzrost w uczelniach pañstwowych odp³atnych
form studiów kosztem podstawowej, bezp³atnej, formy stu-
diów dziennych,

• zatrudnianie kadry nauczaj¹cej jednoczeœnie w kilku uczel-
niach w zwi¹zku z niskim poziomem wynagrodzeñ.

Podstawowym celem dzia³alnoœci AKA bêdzie: ustanowie-
nie w³aœciwych standardów edukacyjnych, w³¹czaj¹c w to
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powi¹zanie kszta³cenia z prowadzeniem badañ naukowych,
oraz ocena jakoœci kszta³cenia w szko³ach wy¿szych i wp³y-
wanie na podnoszenie tej jakoœci.

Przewidywane zadania AKA to:
a) okreœlenie warunków koniecznych, jakie musi spe³niæ uczel-

nia, aby utworzyæ i prowadziæ kierunek studiów i nadawaæ
stopnie magistra lub licencjata,

b) okreœlenie standardów edukacyjnych, rozumianych jako
zestawy warunków, których spe³nienie zapewnia prawi-
d³ow¹ realizacjê procesu dydaktycznego i w³aœciwy po-
ziom nadawanych stopni, w zale¿noœci od kierunku i ro-
dzaju studiów,

c) rozpatrywanie wniosków o uruchomienie w uczelni kierunku
studiów znajduj¹cego siê na liœcie g³ównych kierunków stu-
diów RG i przekazywanie opinii do MEN,

d) opiniowanie wniosków o utworzenie w danej uczelni kie-
runku studiów nie umieszczonego na liœcie g³ównych kie-
runków studiów i przekazywanie sprawy do RG,

e) rozpatrywanie wszelkich wniosków dotycz¹cych tworzenia
i funkcjonowania uczelni ponadpodstawowych i przekazy-
wanie opinii do MEN.
Spraw¹ najwa¿niejsz¹ dla uczelni jest procedura AKA, s³u-

¿¹ca ocenie wewnêtrznej, dotycz¹cej jakoœci kszta³cenia.
W tym celu zostanie opracowany stosowny regulamin, zwie-
raj¹cy zasady i szczegó³owy tryb przeprowadzania oceny
jakoœci kszta³cenia i udzielania akredytacji.  Akredytacja uczel-
ni uzale¿niona ma byæ równie¿ od liczby w³asnej kadry profe-
sorów i doktorów habilitowanych, poziomu prac naukowych
o tematyce zgodnej z dzia³alnoœci¹ dydaktyczn¹ oraz od roz-
woju m³odej kadry naukowej.

Za³o¿enia reformy prawa o szkolnictwie wy¿szym nie wy-
magaj¹, by w uczelni istnia³ certyfikowany SZJK. Koniecz-
noœæ spe³nienia wymagañ AKA potwierdza celowoœæ utwo-
rzenia w uczelni SZJK. Pojawiaj¹ siê ju¿ propozycje przepi-
sów reguluj¹cych dzia³alnoœæ zespo³ów AKA dla poszczegól-
nych grup kierunków studiów.

W propozycjach pragmatyki wyró¿nione zosta³y nastêpu-
j¹ce zagadnienia:
a) wymagania zapewniaj¹ce podstawowe standardy kszta³ce-

nia:
•  liczba i kwalifikacje nauczycieli akademickich,
•  zale¿noœæ miêdzy liczb¹ studentów i liczb¹ nauczycieli aka-

demickich,
•  liczba godzin programowych obejmuj¹cych minima prze-

znaczone na poszczególne przedmioty nauczania,
•  treœci programowe dla ka¿dej dyscypliny,
•  pomoce dydaktyczne (wyposa¿enie laboratoriów, techniki

komputerowe, itp.),
•  dostêp do biblioteki i ksiêgozbiorów,
•  dostêp do zajêæ praktycznych,
•  rodzaj badañ naukowych wykonywanych w uczelni;
b) zasady i efekty wewnêtrznej kontroli jakoœci:
•  ocena zajêæ nauczycieli dokonywana przez studentów,
•  ocena innych zajêæ prowadzonych w uczelni,
•  podejmowane dzia³ania koryguj¹ce,
•  polityka uczelni w promowaniu dobrych nauczycieli;
c) organizacja procesu dydaktycznego:
•  liczba i wielkoœæ sal wyk³adowych, sal æwiczeniowych i la-

boratoriów,

•  dzienny rozk³ad wyk³adów i æwiczeñ,
•  dostêp do materia³ów nauczania (skrypty, konspekty, treœci

wyk³adów),
•  indywidualne programy studiów,
•  stosowanie punktów kredytowych,
•  sprawnoœæ studiów wyra¿ona stosunkiem absolwentów do

liczby studentów, którzy nie zaliczyli roku,
•  organizacja praktyk,
•  wk³ad studentów w proces kszta³cenia i treœci programu;
d) jakoœæ kszta³cenia i badañ naukowych:
•  metody nauczania,
•  liczba i jakoœæ przedmiotów nadobowi¹zkowych,
•  liczba i rodzaj dyscyplin humanistycznych,
•  poziom nauczania jêzyków obcych,
•  udzia³ wybitnych naukowców w procesie kszta³cenia,
•  kategoria wydzia³u oceniana przez KBN;
e) wspó³praca miêdzynarodowa:
•  udzia³ studentów i nauczycieli w wymianie miêdzynarodowej,
•  miêdzynarodowa wspó³praca badawcza,
•  udzia³ studentów w praktykach zagranicznych,
•  organizacja nauczania w jêzyku obcym,
•  organizacja miêdzynarodowych konferencji naukowych;
f) finansowe aspekty procesu kszta³cenia:
•  przybli¿ony koszt studiów (na jednego studenta),
•  koszty badañ zwi¹zanych z procesem kszta³cenia,
•  pomieszczenia dydaktyczne pozostaj¹ce w gestii uczelni;
g) aspekty ¿ycia studenckiego:
•  dostêpnoœæ domów akademickich,
•  dostêpnoœæ do sto³ówki, barów, kawiarni,
•  ochrona zdrowia,
•  pomoc finansowa.

Formu³owane przez AKA wymagania maj¹ charakter staty-
styczny. ¯adna z propozycji w przytaczanych dokumentach,
podobnie jak to jest w normach ISO serii 9000, nie nawi¹zuje
do strony merytorycznej SZJK. Dlatego te¿ uczelnie musz¹ wy-
pracowaæ w³asne rozwi¹zania, które zagwarantuj¹ spe³nienie
wymagañ, a tak¿e przyczyni¹ siê do umocnienia ich pozycji
i do rozwoju, do wype³niania ich misji kszta³cenia w regionie.

Dzia³ania podejmowane

w Politechnice Lubelskiej
Dzia³ania maj¹ce na celu poprawê jakoœci kszta³cenia

w Politechnice Lubelskiej zosta³y podjête doœæ wczeœnie. Ju¿
na pocz¹tku 1997 r. rektor powo³a³ dr. hab. in¿. Stanis³awa
P³askê, prof. PL, na Pe³nomocnika ds. Systemu Oceny Jako-
œci Kszta³cenia. Do zadañ pe³nomocnika nale¿y:
1) koordynacja prac zespo³u przygotowuj¹cego projekt syste-

mu oceny jakoœci kszta³cenia w Politechnice Lubelskiej,
2) wspó³praca z dziekanami wydzia³ów oraz zespo³ami przy-

gotowuj¹cymi projekt reformy systemu kszta³cenia,
3) opracowanie harmonogramu prac nad tworzeniem systemu

oceny jakoœci kszta³cenia i nadzór nad jego realizacj¹,
4) bie¿¹ce informowanie w³adz uczelni o postêpie prac nad

tworzonym systemem.
Na pocz¹tku 1997 roku pe³nomocnik opracowa³ syntetyczne

materia³y przybli¿aj¹ce problem jakoœci kszta³cenia. S¹ to:

dokoñczenie na str. 32
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BUDOWNICTWO (dM, zZ)
• budownictwo ogólne (zZ)
• drogi, ulice i lotniska (dM)
• konstrukcje budowlane i in¿ynierskie

(dM)
• ochrona zabytków architektury

i urbanistyki (dM)
• technologia i organizacja budownictwa

(dM)
• urz¹dzenia sanitarne (dM)

Studia dzienne
Egzamin ustny z matematyki i fizyki oraz œrednia ocen ze œwiadectwa dojrza³oœci
z matematyki, fizyki i jêzyka obcego.
Podzia³ na specjalnoœci nast¹pi po drugim roku studiów.
Studia zaoczne
Ustny sprawdzian z matematyki.

ELEKTROTECHNIKA
(dM, dZ, zZ, zMU)
• elektroenergetyka (dM)
• elektromagnetyczne urz¹dzenia i tech-

nologie (dZ)
• informatyka w elektrotechnice (dZ)
• in¿ynierskie zastosowania informatyki

(dM, zMU)
• przetwarzanie i u¿ytkowanie energii

elektrycznej (dM, zZ)

Studia dzienne
1. Rozmowa kwalifikacyjna z matematyki i fizyki oraz œrednia ocen z tych przedmio-

tów ze œwiadectwa dojrza³oœci.
2. Z rozmowy kwalifikacyjnej zwolnieni bêd¹ kandydaci, którzy zdali egzamin doj-

rza³oœci z matematyki lub fizyki w wybranych szko³ach œrednich.
3. Z pominiêciem postêpowania kwalifikacyjnego okreœlonego w p.1 mog¹ byæ  przy-

jêci kandydaci ze œredni¹ ocen na œwiadectwie dojrza³oœci z matematyki i fizyki
4,0 i wiêcej.

Studia zaoczne i magisterskie uzupe³niaj¹ce
Na podstawie z³o¿onych dokumentów. Po przekroczeniu limitu miejsc na studia za-
oczne – konkurs uwzglêdniaj¹cy œredni¹ ocen ze œwiadectwa dojrza³oœci z matema-
tyki i fizyki; na studia magisterskie uzupe³niaj¹ce – konkurs ocen z dyplomu ukoñ-
czenia studiów pierwszego stopnia.

Kierunek – specjalność
(system i rodzaj studiów)

Kryteria przyjęć
(forma, przedmioty)

Zasady przyjęć na pierwszy rok studiów
w Politechnice Lubelskiej w roku akademickim 1998/1999
OGÓLNE ZASADY PRZYJÊÆ
1. Politechnika Lubelska dokonuje przyjêæ na pierwszy rok

studiów dziennych i zaocznych w ramach limitów miejsc
ustalanych dla poszczególnych kierunków studiów przez
Rektora Politechniki.

2. Przyjmowanie kandydatów na studia odbywa siê na podsta-
wie wyników postêpowania kwalifikacyjnego, które mo¿e
mieæ formê egzaminu, testu, rozmowy kwalifikacyjnej, usta-
lonych œrednich ocen ze œwiadectwa dojrza³oœci, sprawdzia-
nu uzdolnieñ kierunkowych,  b¹dŸ te¿ sk³adaæ siê z kilku
ró¿nych form jednoczeœnie. Szczegó³owe zasady postêpo-
wania kwalifikacyjnego na poszczególne kierunki studiów
podane s¹ w drugiej czêœci tej informacji.

3. Postêpowanie kwalifikacyjne na pierwszy rok studiów ma
charakter konkursowy i przeprowadza siê je z wykorzysta-
niem nastêpuj¹cej skali ocen od: celuj¹cy –  6,0 do niedo-
stateczny –1,0 lub przy zastosowaniu odpowiedniego sys-
temu punktowego. Zakres egzaminów wstêpnych bêdzie siê
ogranicza³ do treœci programów obowi¹zuj¹cych w liceum
ogólnokszta³c¹cym o profilu ogólnym.

4. W postêpowaniu kwalifikacyjnym na studia, prowadzonym
na podstawie œredniej ocen z wybranych przedmiotów ze
œwiadectwa dojrza³oœci, w przypadku wystêpowania
z przedmiotu ocen podwójnych lub potrójnych do obliczeñ
bêd¹ brane œrednie tych ocen.

5. Kandydaci, którzy otrzymali pozytywne oceny w postêpo-
waniu kwalifikacyjnym, a nie zostali przyjêci na pierwszy

rok studiów wybranego kierunku, mog¹ ubiegaæ siê o przy-
jêcie na inny kierunek studiów.

6. Kandydaci ubiegaj¹cy siê o przyjêcie na studia wnosz¹ op³atê
w wysokoœci ustalonej przez Rektora. Op³ata nie podlega
zwrotowi.

7. Udzia³ w zajêciach dydaktycznych na studiach zaocznych
jest odp³atny; studenci studiów dziennych ponosz¹ op³aty
za zajêcia dydaktyczne powtarzane z powodu niezadowa-
laj¹cych wyników w nauce. Wysokoœæ op³at ustala Rektor.

Wymagane dokumenty:
1. podanie na ustalonym formularzu wraz z ¿yciorysem kan-

dydata,
2. œwiadectwo dojrza³oœci,
3. 4 fotografie legitymacyjne,
4. orzeczenie lekarskie stwierdzaj¹ce u kandydata brak prze-

ciwwskazañ do studiowania na wybranym kierunku stu-
diów,

5. pokwitowanie wniesienia op³aty rekrutacyjnej na konto:
Politechnika Lubelska, Bank Depozytowo-Kredytowy SA
III o/Regionalny Lublin, 10701281-617758-2221-0100
z dopiskiem „Op³ata rekrutacyjna”.

Szczegó³owych informacji w sprawie zasad i trybu przyjmowania

na studia w roku akademickim 1998/99 udziela Dzia³ Nauczania i To-

ku Studiów (w rektoracie przy ul. Bernardyñskiej 13, tel. 53-222-01

do 5 w. 32 i 51) oraz sekretariaty i dziekanaty poszczególnych wy-

dzia³ów.

KRYTERIA KWALIFIKACJI NA STUDIA W POLITECHNICE LUBELSKIEJ

W ROKU AKADEMICKIM 1998/1999
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Kierunek – specjalność
(system i rodzaj studiów)

Kryteria przyjęć
(forma, przedmioty)

Przyjête oznaczenia: d – studia dzienne, z – studia zaoczne, M –  studia magisterskie,
Z – studia zawodowe (in¿ynierskie i licencjackie), MU – studia magisterskie uzupe³niaj¹ce

Uwaga: Utworzenie specjalnoœci nast¹pi po zg³oszeniu siê odpowiedniej liczby kandydatów.
Rekrutacja na studia zaoczne (do 50% limitu miejsc) odbywaæ siê bêdzie równie¿ na podstawie sprawdzianów przeprowadzanych na zakoñ-
czenie tzw. semestru zerowego.

Terminarz: sk³adanie dokumentów do 20 czerwca 1998 r.;
rozpoczêcie postêpowania kwalifikacyjnego  25 czerwca 1998 r.

MECHANIKA
I BUDOWA MASZYN
(dM, dZ, zZ, zMU)
• maszyny i urz¹dzenia przemys³u

spo¿ywczego (dM, dZ)
• przetwórstwo tworzyw wielkocz¹-

steczkowych (dM, dZ)
• samochody i ci¹gniki (dM, dZ, zZ,

zMU)
• technologia maszyn (dM, dZ, zZ,

zMU)

Studia dzienne
1. Rozmowa kwalifikacyjna-ustny sprawdzian z matematyki oraz œrednia ocen ze œwia-

dectwa dojrza³oœci z matematyki, fizyki i jêzyka obcego.
2. Z pominiêciem postêpowania kwalifikacyjnego okreœlonego w p.1 do 50% limitu,

kandydaci :
a) którzy na egzaminie dojrza³oœci zdawali matematykê i fizykê i otrzymali œredni¹ ocen

z tych przedmiotów co najmniej 3,5 (z ka¿dego przedmiotu nie mniej ni¿ 3,0),
b) ze œredni¹ ocen ze œwiadectwa dojrza³oœci z matematyki, fizyki i jêzyka obcego co

najmniej 4,0,
c) którzy zdali egzamin dojrza³oœci z matematyki w wybranych szko³ach œrednich i otrzy-

mali ocenê co najmniej 3,0 oraz maj¹ œredni¹ ocen z matematyki, fizyki i jêzyka ob-
cego co najmniej 3,33.

Studia zaoczne i magisterskie uzupe³niaj¹ce
Na podstawie z³o¿onych dokumentów. Po przekroczeniu limitu miejsc na studia zaocz-
ne – konkurs uwzglêdniaj¹cy œredni¹ ocen ze œwiadectwa dojrza³oœci z matematyki,
fizyki i jêzyka obcego; na studia magisterskie uzupe³niaj¹ce – konkurs ocen z dyplomu
ukoñczenia studiów pierwszego stopnia.

OCHRONA ŚRODOWISKA
(dM, dZ, zZ)
• ochrona powierzchni ziemi i utyli-

zacja odpadów (dM, zZ)
• ogrzewnictwo, wentylacja i ochrona

powietrza (dM, zZ)
• technologia wody œcieków i odpa-

dów (dM, zZ)
• zaopatrzenie w wodê i odprowadza-

nie œcieków (dM, zZ)

Studia dzienne
1. Do wysokoœci 70% limitu miejsc – konkurs uwzglêdniaj¹cy œredni¹ ocen ze œwiadec-

twa dojrza³oœci z matematyki, chemii i jêzyka angielskiego.
2. Egzamin ustny z matematyki i chemii oraz suma punktów za œrednie ocen ze œwia-

dectwa dojrza³oœci z tych przedmiotów oraz jêzyka obcego.
Studia zaoczne
Na podstawie z³o¿onych dokumentów. Po przekroczeniu limitu miejsc – konkurs
uwzglêdniaj¹cy œredni¹ ocen ze œwiadectwa dojrza³oœci z matematyki i chemii.

WYCHOWANIE TECHNICZNE
(dM, zZ, zM, zMU)
• elektronika z informatyk¹ (dM, zM)
• elektrotechnika z zastosowaniem

komputerów (zZ)
• fizyka z elektronik¹ (dM, zM, zZ)
• informatyka w szkole (dM, zM)
• ogólnotechniczna z informatyk¹

(dM, zM, zMU)
• ogólnotechniczna z zastosowaniem

komputerów (zZ)
• zarz¹dzanie szko³¹ (dM, zM)
• zastosowanie komputerów w szkole

(zZ)

Studia dzienne
1. Do 30% limitu miejsc – konkurs uwzglêdniaj¹cy œredni¹ ocen (co najmniej 4,0) ze

œwiadectwa dojrza³oœci z matematyki, fizyki, jêzyka polskiego i jêzyka obcego
2. Pozosta³e 70% – egzamin ustny z matematyki i fizyki oraz rozmowa kwalifikacyjna

sprawdzaj¹ca predyspozycje kandydata do wykonywania zawodu nauczyciela.
Studia zaoczne magisterskie
Rozmowa kwalifikacyjna z matematyki lub fizyki oraz rozmowa sprawdzaj¹ca predys-
pozycje kandydata do wykonywania zawodu nauczyciela.
Studia zaoczne – licencjat
Nauczyciele na podstawie skierowañ kuratorów oœwiaty. Pozostali kandydaci: rozmo-
wa sprawdzaj¹ca predyspozycje kandydata do wykonywania zawodu nauczyciela.
Studia zaoczne magisterskie uzupe³niaj¹ce (po licencjacie)
Rozmowa kwalifikacyjna.

ZARZĄDZANIE I MARKETING
(dM, zM, zMU)

Studia dzienne
Do 30% limitu miejsc – konkurs uwzglêdniaj¹cy œredni¹ ocen (co najmniej 4,0) ze œwia-
dectwa dojrza³oœci z matematyki, fizyki, jêzyka polskiego i jêzyka obcego.
Pozosta³e 70% – pisemny sprawdzian z matematyki i fizyki.
Studia zaoczne magisterskie
Rozmowa kwalifikacyjna z matematyki lub fizyki oraz rozmowa sprawdzaj¹ca uzdol-
nienia kierunkowe kandydata na podstawie przedmiotu wiedza o spo³eczeñstwie.
Studia zaoczne magisterskie uzupe³niaj¹ce
Dyplom in¿yniera.
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Wydarzenia
maj 1997

W czterdziesta czwart¹ rocznicê utworzenia Politech-
niki Lubelskiej odby³y siê po raz pierwszy, po szeœcio-
letniej, przerwie studenckie Juwenalia. Du¿o siê dzia³o.
By³y koncerty, dyskoteki i zawody sportowe. Jednym
s³owem – coœ dla cia³a i dla ducha. Ostatni raz przed
nadchodz¹c¹ sesj¹.

czerwiec 1997
Pierwsza ogólnouczelniana uroczysta promocja dok-

torska by³a okazj¹ do przypomnienia dorobku naszej
uczelni i nagrodzenia medalem pami¹tkowym Politech-
niki Lubelskiej wielu zas³u¿onych pracowników.

� A imiê jego czterdzieœci i cztery, str. 12

lipiec 1997
Spoœród blisko 1400 kandydatów na studia dzienne

i 700 na zaoczne w najlepszej sytuacji by³o 360 „bez-
stresowych”, czyli tych, którzy zostali zakwalifikowani
na podstawie konkursu œwiadectw, egzaminu zdawane-
go razem z matur¹ i po semestrze zerowym. Pozostali
1 lipca rozpoczêli rozmowy, testy, sprawdziany i egza-
miny. Najwiêkszym zainteresowaniem cieszy³o siê bu-
downictwo – 2,6 kandydata na jedno miejsce – oraz za-
rz¹dzanie i marketing – 1,9.

��

W zwi¹zku z tragiczna powodzi¹ w po³udniowej czê-
œci Polski JM Rektor Kazimierz Szabelski zwróci³ siê
z apelem do studentów i pracowników. W apelu czytamy:
Kole¿anki i Koledzy!

W obliczu ogromu nieszczêœæ, które s¹ dziœ udzia³em

tysiêcy ofiar powodzi zwracam siê do Was z apelem

o pomoc dla poszkodowanych. Dzisiaj najwa¿niejsze s¹

pieni¹dze na rzeczy niezbêdne do zapewnienia podsta-

wowych potrzeb bytowych. Zbierzmy je razem, daj¹c

wyraz wspó³czucia, zrozumienia i prostej ludzkiej soli-

darnoœci z tymi, którzy s¹ dzisiaj najgorzej doœwiad-

czeni przez los.

Pozwólmy im uwierzyæ, ¿e nie zostali sami!

Powodzianom pomagali te¿ studenci i pracownicy
Wydzia³u Mechanicznego.

��

20 lipca rektor prof. K. Szabelski podpisa³ umowê
o wspó³pracy naukowo-badawczej i dydaktycznej Poli-
techniki Lubelskiej z Ukraiñskim Uniwersytetem Pañ-
stwowym Technologii Spo¿ywczych w Kijowie.

wrzesień 1997
9 wrzeœnia po¿egnaliœmy dr. hab. in¿. Jaros³awa Skry-

nickiego, prof. nadzw. PL, kierownika Katedry Ogrzew-
nictwa i Wentylacji, by³ego Prorektora ds. Kszta³cenia,
autora wielu publikacji z dziedziny automatyzacji, in¿y-
nierii ekologicznej i ochrony œrodowiska. Odszed³ od nas,
w pe³ni si³ twórczych, ceniony naukowiec, nauczyciel
i wychowawca m³odzie¿y, prawy Cz³owiek.

październik 1997
Quod felix faustum fortunatumque sit – t¹ tradycyjn¹

³aciñsk¹ sentencj¹ 3 paŸdziernika JM Rektor Kazimierz
Szabelski zakoñczy³ uroczyst¹ inauguracjê kolejnego
roku akademickiego. Wczeœniej by³y przemówienia,
wrêczenia dyplomów i odznaczeñ, immatrykulacja
i wyk³ad inauguracyjny prof. Witolda Stêpniewskiego
na temat „Uzasadnione czy przesadne obawy o nastêp-
stwa efektu cieplarnianego”.

Odznaczenia otrzymali:
– Krzy¿ Oficerski Orderu Odrodzenia Polski – prof. Iwo

Pollo,
– Krzy¿e Kawalerskie Orderu Odrodzenia Polski –

prof. Inez Wiatr i prof. Wies³aw Weroñski,
– Z³ote Krzy¿e Zas³ugi – prof. Andrzej Koz³owski

i dr Tadeusz Madejczyk,
– Srebrne Krzy¿e Zas³ugi – prof. Józef Kuczmaszewski,

dr Janusz Ozonek i dr Hanna de Sas Stupnicka,
– Medale Komisji Edukacji Narodowej – dr Jan Bana-

szek, dr Franciszek Dziubiñski, dr Leszek Kuœmierz,
dr S³awomir Szewczyk i dr Stanis³aw Walusiak.
Nagrody Ministra Edukacji Narodowej otrzymali:

– nagrodê indywidualn¹ za rozprawê habilitacyjn¹ „Pod-
stawy metodyczne rozruchu nowej produkcji” – dr in¿.
Marek Brzeziñski,
– nagrodê za „Opracowanie naukowej koncepcji i uru-
chomienie nowego laboratorium naukowo-dydaktyczne-
go z æwiczeniami w zakresie nowoczesnych przekszta³t-
nikowych uk³adów napêdu elektrycznego” zespó³ w sk³a-
dzie: prof. Andrzej Horodecki, mgr in¿. Piotr Filipek,
dr in¿. Wojciech Jarzyna, dr in¿. Jan Kolano, mgr in¿.
Marek Niechaj, dr in¿. Marek Ró¿ycki, mgr in¿. Janusz
Urbañski.

Minister Kultury i Sztuki nada³ odznaki „Zas³u¿ony
dzia³acz kultury” prof. Lucjanowi Paw³owskiemu i œ.p.
prof. Jaros³awowi Skrynickiemu. Wojewoda lubelski
nada³ medal za zas³ugi dla województwa lubelskiego rek-
torowi prof. Kazimierzowi Szabelskiemu i prof. W³o-
dzimierzowi Sitko.

Uroczysty koncert wszystkich studenckich zespo³ów
artystycznych odby³ siê dzieñ wczeœniej w „Chatce ̄ aka”.

��

Kierownik Katedry Informatyki dr hab. Stanis³aw
Grzegórski zosta³ zatrudniony na stanowisku profesora
nadzwyczajnego. Przyby³o nam te¿ trzech nowych ad-
iunktów: dr in¿. Ewa B³azik-Borowa w Katedrze Me-
chaniki Budowli, dr in¿. Pawe³ Wêgierek w Katedrze
Budownictwa Drogowego i dr hab. in¿. Micha³ Paszecz-
ko w Katedrze Podstaw Techniki.

listopad 1997
Podpisanie przez rektora prof. Kazimierza Szabelskie-

go i dyrektora naczelnego Odlewni Ursus mgr. in¿. Sta-
nis³awa Banaka aktu notarialnego zakoñczy³o sprawy for-
malnoprawne zwi¹zane z przejêciem na potrzeby dydak-
tyczne Politechniki Lubelskiej dwóch budynków, bêd¹-
cych nie dokoñczon¹ inwestycj¹ Odlewni. Po adaptacji
i dostosowaniu do potrzeb uczelni bêd¹ mog³y s³u¿yæ jako
pomieszczenia laboratoryjne i dydaktyczne Wydzia³u
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Mechanicznego. W zamian przewiduje siê wprowadze-
nie nowych form kszta³cenia zwi¹zanych z odlewnic-
twem i maszynami odlewniczymi.

��

Tytu³ profesora otrzyma³ prof. Wiktor Pietrzyk, Dzie-
kan Wydzia³u Elektrycznego a na stanowisku profesora
nadzwyczajnego zostali zatrudnieni: dr hab. in¿. Zdzi-
s³aw Krzowski z Katedry Geotechniki i dr hab. Marek
Kosmulski – kierownik Katedry Elektrochemii.

grudzień 1997
Otwieraj¹c IX Seminarium „Jakoœæ i efektywnoœæ wy-

twarzania”, zorganizowane 1 grudnia 1997 r. przez Ka-
tedrê Automatyzacji Politechniki Lubelskiej oraz Lubel-
skie Centrum Transferu Technologii, rektor Kazimierz
Szabelski poinformowa³ o nowej inicjatywie Politech-
niki Lubelskiej.

Jest ni¹ idea Lubelskiego Akademickiego Parku Tech-
nologicznego – instytucji wyspecjalizowanej w komer-
cjalizacji rezultatów badañ oraz optymalizacji transferu
zaawansowanych technologii z placówek naukowych do
praktyki gospodarczej

� Propozycja Politechniki Lubelskiej, str. 25

��

Wyk³ad na temat „Wspó³czesne problemy i perspek-
tywy rozwoju nauk technicznych w Polsce” wyg³oszo-
ny 9 grudnia w Stacji Naukowej PAN w Pary¿u przez
rektora prof. Kazimierza Szabelskiego zosta³ przyjêty
przez zgromadzon¹ publicznoœæ z du¿ym zainteresowa-
niem. Fakt ten odnotowany by³ w numerze 12/603 „Kul-
tury” wydawanej przez Jerzego Giedroycia.

��

Podsumowuj¹c dla „Dziennika Wschodniego” koñ-
cz¹cy siê rok za najwa¿niejsze wydarzenia dla Politech-
niki rektor Kazimierz Szabelski uzna³: rozpoczêcie dzia-
³añ w celu utworzenia nowego kierunku studiów – ar-
chitektury, podjêcie prac nad reform¹ systemu kszta³ce-
nia oraz efekty starañ o poprawê bazy lokalowej uczel-
ni: otrzymana w koñcu roku darowizna od Odlewni Ur-
sus i odzyskanie od w³adz miasta dworku le¿¹cego na
terenie miasteczka akademickiego.

��

Prof. dr hab. Bohdan Hnidec rozpocz¹³ pracê w Kate-
drze Budownictwa Drogowego.

styczeń 1998
Od nowego roku rozpoczêli pracê w naszej uczelni:

prof. dr hab. in¿. Janusz Jaworski – jako kierownik Ka-
tedry Automatyki, prof. dr hab. in¿. Marek Stabrowski
w Katedrze Informatyki i dr Lucjan Gazda na stanowi-
sku adiunkta w Katedrze Geotechniki.

��

Wczeœniej ni¿ zwykle, bo ju¿ w styczniu, odby³ siê
„Dzieñ otwarty Politechniki Lubelskiej”. Podczas spo-
tkania m³odzie¿ uzyska³a informacje o kierunkach i spe-
cjalnoœciach studiów, zasadach przyjêæ na pierwszy rok
oraz o warunkach studiowania i ¿yciu studenckim. Na
specjalnych spotkaniach kandydaci na Wydzia³ ZiPT
mogli nawet napisaæ próbny egzamin wstêpny.

luty 1998
Tytu³ profesora otrzyma³ prof. dr hab. Henryk Bo-

rowski, kierownik Katedry Filozofii i Etyki Pracy.
Dr hab. Krystyna Cha³as zosta³a zatrudniona na stano-
wisku profesora nadzwyczajnego w Katedrze Metod
i Technik Nauczania. Przybyli  nam te¿ nowi adiunkci:
dr Anna Rydzewska w Katedrze Technologii Chemicz-
nej, dr Anna Kwiatkowska w Katedrze Informatyki,
dr in¿. Piotr Jaremek w Katedrze In¿ynierii Ekologicz-
nej i dr Tadeusz Chmielewski w Katedrze In¿ynierii
i Ochrony Œrodowiska.

marzec 1998
Katedra Mechaniki Stosowanej, kierowana przez rek-

tora prof. Kazimierza Szabelskiego, wygra³a konkurs na
grant z Programu TEMPUS obejmuj¹cy restrukturyza-
cjê studiów in¿ynierskich w zakresie mechaniki. Na ten
cel przyznano oko³o 1,6 mln z³.

��

Na stanowisko adiunkta awansowa³ dr Wies³aw Po-
lak z Instytutu Fizyki.

kwiecień 1998
15 kwietnia rektor Kazimierz Szabelski podpisa³ umo-

wê o wspó³pracy naukowej i dydaktycznej pomiêdzy
Politechnik¹ Lwowsk¹ a Politechnik¹ Lubelsk¹. Jest to
29. umowa z zagraniczn¹ instytucj¹ naukow¹.

� Jak PL z PL, str. 25

��

Na stanowisko adiunkta awansowali: dr in¿. Barbara
Szymoniuk w Katedrze Zarz¹dzania i dr in¿. Dariusz Ma-
zurkiewicz w Katedrze Obróbki Ubytkowej.

maj 1998
Na zaproszenie Konsula Generalnego RP w Brzeœciu,

skierowane w imieniu tamtejszej Polonii, w obchodach
Œwiêta 3 Maja wzi¹³ udzia³ rektor prof. Kazimierz Sza-
belski i zespó³ Tañca Towarzyskiego „Gamza”. Przyjêty
owacyjnie uroczysty koncert w Teatrze Brzeskim zgro-
madzi³ przedstawicieli Polonii, w³adz i korpusu dyplo-
matycznego.

� „Gamza” œwiêtowa³a z Poloni¹, str. 28

��

Odby³y siê Juwenalia ’98 – Dni Politechniki i jubile-
usz czterdziestopiêciolecia Wydzia³u Mechanicznego,
pierwszego wydzia³u naszej uczelni.

� Juwenalia ’98, str. 26

��

W opublikowanym przez tygodnik „Wprost” dorocz-
nym rankingu wy¿szych uczelni w grupie szesnastu
uczelni technicznych Politechnika Lubelska po raz ko-
lejny awansowa³a. Tym razem na ósme miejsce. W po-
przednich latach zajmowa³a miejsca 14 i 13, a w ubie-
g³ym roku – 10. Z przyznanymi przez opracowuj¹cych
ranking 81,5 punktami (inne uczelnie maj¹ od 90 do 71
punktów) zamykamy pierwsz¹ po³owê listy.
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A imiê jego

czterdzieœci i cztery...

WYDZIAŁ MECHANICZNY
mgr in¿. Czes³aw JUNG
dr in¿. Jerzy KIE£BIÑSKI
dr in¿. Wit KLONOWIECKI
dr hab. Leopold KOCZAN, prof. nadzw.
dr in¿. Kazimierz KUSZEWSKI
dr hab. in¿. Józef KUCZMASZEWSKI, prof. nadzw.
dr hab. in¿. Jerzy LIPSKI, prof. nadzw.
dr Antoni MALICKI
dr hab. in¿. Stanis³aw P£ASKA, prof. nadzw.
dr Hanna de SAS STUPNICKA
dr in¿. Kazimierz SOBIESIAK
prof. dr hab. in¿. Robert SIKORA
dr hab. in¿. Piotr TARKOWSKI, prof. nadzw.
prof. dr hab. in¿. Andrzej WEROÑSKI
prof. dr hab. in¿. Wies³aw WEROÑSKI
dr in¿. Jan WRONA

WYDZIAŁ INŻYNIERII BUDOWLANEJ I SANITARNEJ
dr in¿. Lucjan CHOLEWA
prof. dr hab. in¿. Kazimierz D¥BROWSKI
prof. dr hab. in¿. Jerzy GRYCZ
dr in¿. Jan JARGIE££O
dr hab. in¿. Jan KUKIE£KA, prof. nadzw.
prof. dr hab. in¿. Janusz KWIATKOWSKI
mgr Helena MALIK
dr hab. in¿. Jaros³aw SKRYNICKI, prof. nadzw.
dr Kazimierz STELMACH
dr in¿. Mieczys³aw WITKOWSKI

WYDZIAŁ ELEKTRYCZNY
mgr in¿. Jerzy ADAMKIEWICZ
mgr Maria BOJARSKA
prof. dr hab. in¿. Andrzej HORODECKI
dr in¿. Czes³aw KARWAT
prof. zw. dr hab. Jan KISYÑSKI, cz³. PAN

13 maja 1997 roku minê³y czterdzieœci cztery lata od pod-
jêcia przez Radê Ministrów uchwa³y o utworzeniu Wieczoro-
wej Szko³y In¿ynierskiej w Lublinie. Te „urodziny” uczelni
by³y okazj¹ do œwi¹tecznych uroczystoœci. Jedn¹ by³y zorga-
nizowane przez Samorz¹d Studentów „Juwenalia”, które sta-
nowi³y prezentacjê dorobku studenckich zespo³ów artystycz-
nych i by³y doskona³¹ okazj¹ do zabawy przed trudnym okre-
sem nadchodz¹cej sesji.

Druga uroczystoœæ odby³a siê 4 czerwca. Tego dnia po raz
pierwszy w historii uczelni promocje doktorskie uzyska³y bar-
dzo uroczyst¹ oprawê. Dyplomy doktorskie otrzymali: Ewa
B³azik-Borowa z Wydzia³u IBiS, Beata Pañczyk, Marek Ho-
ryñski i Pawe³ Wêgierek z Wydzia³u Elektrycznego oraz  Da-
riusz Piernikarski z Wydzia³u Mechanicznego.

W uroczystoœci, która odby³a siê w piêknie odnowionej auli
Wydzia³u Elektrycznego wziêli udzia³ rektorzy, dziekani,
cz³onkowie Senatu oraz ci najbardziej zainteresowani – pro-
motorzy i œwie¿o upieczeni doktorzy. W drugiej czêœci spo-

tkania JM Rektor Kazimierz Szabelski wrêczy³ medale pami¹t-

Lista wyróżnionych medalem pamiątkowym Politechniki Lubelskiej

dr hab. in¿. W³odzimierz J. KROLOPP, prof. nadzw.
doc. dr in¿. Tadeusz LATOCHA
doc. dr Barbara PI£AT
mgr in¿. Kazimierz SZPATOWICZ
dr in¿. Jan WAWSZCZAK

WYDZIAŁ ZARZĄDZANIA I PODSTAW TECHNIKI
dr hab. in¿. Tadeusz BAUM, prof. nadzw.
dr in¿. Aleksy BILCZUK
mgr Hanna GOEBEL
mgr Danuta HRYWNIAK
dr Jerzy MELDIZON
dr hab. in¿. Jan OLCHOWIK, prof. nadzw.
prof. dr hab. in¿. W³odzimierz SITKO
dr Marian WIERTEL

BIBLIOTEKA GŁÓWNA
dr Irena PAWELEC
mgr Barbara FLAGA
mgr Maria KARWAT
Janina KOCAJ

STUDIUM JĘZYKÓW OBCYCH
STUDIUM WYCHOWANIA FIZYCZNEGO I SPORTU

mgr Anna BADOWSKA
mgr Bo¿enna BLAIM
dr Urszula JUSZKIEWICZ
mgr Ryszard KOJAK
mgr Witold STÊPNIAK
mgr Danuta WELCZ

ADMINISTRACJA CENTRALNA
mgr Marta KUROWSKA
mgr Teresa SALASA
mgr Irena SULIKOWSKA-TOSIEK
Anna WITKOWSKA
Andrzej WÓJCIK
Szczepan ZARÊBA

kowe nadane za zas³ugi i szczególne osi¹gniêcia w d³ugolet-
niej pracy w Politechnice Lubelskiej (lista poni¿ej).

– Nasza uroczystoœæ odbywa siê nied³ugo po rocznicy po-
wstania Uczelni. W takiej formie – po raz pierwszy. Chcê, ¿eby
Œwiêto Politechniki, obchodzone w maju, w kolejne rocznice
utworzenia Uczelni wesz³o na sta³e do naszej tradycji akade-
mickiej. Chcia³bym, ¿eby w ten dzieñ odbywa³y siê promocje
doktorskie, wrêczane by³y odznaczenia, nagrody i wyró¿nie-
nia, a przygotowywane przez studentów Dni Politechniki, bê-
d¹ce prezentacj¹ dorobku kulturalnego i artystycznego m³o-
dzie¿y akademickiej, stanowi³y naturaln¹ oprawê tego œwiêta
– powiedzia³ w swoim wyst¹pieniu Rektor.

W „czêœci artystycznej” wyst¹pi³ Akademicki Chór Poli-
techniki Lubelskiej, który jak zawsze znakomicie dopasowa³
siê do klimatu tego uroczystego i jednoczeœnie bardzo mi³ego
dla wszystkich uczestników spotkania. By³o ono te¿ okazj¹ do
prezentacji pierwszego numeru Biuletynu Informacyjnego Po-
litechniki Lubelskiej.

Marta Kurowska
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Rozwój i doskonalenie
kadry naukowo−dydaktycznej

Aby sprostaæ wyzwaniom dostosowania kierunków i specjal-
noœci kszta³cenia do zapotrzebowania rynku, niezbêdna jest odpo-
wiednio przygotowana kadra naukowo-dydaktyczna.

Systematyczny wzrost liczby nauczycieli akademickich o naj-
wy¿szych kwalifikacjach zapewniany jest poprzez zdobywanie
stopni i tytu³ów naukowych przez pracowników uczelni oraz po-
zyskiwanie z zewn¹trz pracowników o deficytowych specjalno-
œciach.

Przyjêty przed kilkoma laty system pomocy dla nauczycieli
akademickich pracuj¹cych nad w³asnym rozwojem finansowany
jest z dotacji KBN na dofinansowanie badañ w³asnych poprzez
tzw. granty wewnêtrzne przydzielane indywidualnie poszczegól-
nym pracownikom naukowo-dydaktycznym. Profesorowie mog¹
otrzymaæ „grant wewnêtrzny” na tworzenie szko³y naukowej w
nowej dziedzinie, doktorzy habilitowani na przygotowanie do-
robku naukowego do wniosku o tytu³ profesora, adiunkci, którzy
podjêli pracê nad habilitacj¹, oraz asystenci pracuj¹cy nad dok-
toratem.

Warunkiem korzystania z „grantu wewnêtrznego” w nastêpnym
roku jest pozytywna ocena wyników w roku bie¿¹cym, co naj-
mniej jedna publikacja w czasopiœmie centralnym lub zagranicz-
nym, udzia³ w realizacji lub z³o¿onym wniosku o projekt badaw-
czy KBN oraz opracowanie raportu z badañ. Oceny wyników ba-
dañ realizowanych w ramach „grantów wewnêtrznych” dokonuje
na podstawie przygotowanego przez grantobiorcê sprawozdania
powo³ana przez Rektora Komisja ds. Oceny i Odbioru Wyników
Badañ Naukowych finansowanych przez KBN. Ocena grantów
profesorów i doktorów habilitowanych dokonywana jest w formie
seminaryjnej z udzia³em zainteresowanych i komisji. W okresie
realizacji grantu zainteresowany otrzymuje dodatek do pensji oraz
œrodki na wydatki rzeczowe i udzia³ w konferencjach.

Równie¿ istotn¹ pomoc stanowi¹ granty dla m³odych pracow-
ników naukowych i granty promotorskie KBN.

Niezale¿nie od œrodków na badania naukowe, zwi¹zane ze zdo-
bywaniem stopni i tytu³ów naukowych, nauczyciele akademiccy
otrzymuj¹ stypendia doktorskie i habilitacyjne, korzystaj¹ ze sta¿y
i urlopów naukowych.

Wymiernym dowodem rozwoju naukowego s¹ publikacje, któ-
rych liczba w ostatnich latach znacz¹co wzros³a, szczególnie w
grupie publikacji w czasopismach centralnych o zasiêgu krajowym
i zagranicznym.

Zestawienie publikacji w uk³adzie wydzia³owym za 1997 rok
przedstawia poni¿sza tabela.

Rodzaje pomocy, z jakich nauczyciele akademiccy korzystali
w latach 1987–97 oraz uzyskane w tym czasie przez pracowników
uczelni stopnie i tytu³y naukowe w uk³adzie wydzia³owym przed-
stawia poni¿sza tabela.

R
a
z
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m

Od pocz¹tku obecnej kadencji do koñca maja stopnie doktor-
skie uzyskali: Jaros³aw Pytka, Rafa³ Longwic i Dariusz Mazurkie-
wicz z Wydzia³u Mechanicznego; Anna Kwiatkowska i Anna Ka-
miñska z Wydzia³u Elektrycznego; Anna Rydzewska, Lucjan Gaz-
da i Ewa B³azik-Borowa z Wydzia³u IBiS oraz Wies³aw Polak
i Barbara Szymoniuk z Wydzia³u ZiPT.

Stopnie doktora habilitowanbego uzyskali: Józef Kuczmaszew-
ski, Kazimierz Lutek, Marek Opielak i Barbara Surowska z Wy-
dzia³u Mechanicznego; Zdzis³aw Krzowski z Wydzia³u IBiS,
i Krystyna Cha³as, Marek Pawlak oraz Marek Brzeziñski a z Wy-
dzia³u ZiPT.

Tytu³y profesora otrzymali: prof. dr hab. Wiktor Pietrzyk
i prof. dr hab. Henryk Borowski.

Na stanowisko profesora nadzwyczajnego Politechniki Lubelskiej
zostali mianowani: dr hab. Grzegorz G³adyszewski, dr hab. Jan Ol-
chowik, dr hab. in¿. Kazimierz Lutek, dr hab. in¿. Józef Kuczma-
szewski, dr hab. in¿. Zdzis³aw Krzowski, dr hab. Marek Kosmulski,
dr hab. Stanis³aw Grzegórski i dr hab. Krystyna Cha³as.

Na stanowisko profesora zwyczajnego w Politechnice Lubel-
skiej zostali mianowani: prof. dr hab. Witold Stêpniewski, prof. dr
hab. Keshra Sangwal, prof. dr hab. in¿. Wenanty Olszta, prof. dr
hab. in¿. Marek Stabrowski i prof. dr hab. in¿. Janusz Jaworski.

Od 1 wrzeœnia 1996 roku zostali zatrudnieni w Politechnice
Lubelskiej nastêpuj¹cy profesorowie i doktorzy habilitowani (spoza
uczelni): na stanowisku profesora zwyczajnego, prof. dr hab. in¿.
Bohdan Hnidec, prof. dr hab. in¿. Janusz Jaworski, i prof. dr hab.
in¿. Marek Stabrowski; na stanowisku profesora nadzwyczajnego:
prof. dr hab. Zofia Stêpniewska, dr hab. in¿. Witold Pawelski,
dr hab. in¿. Pawe³ ¯ukowski, dr hab. Marek Kosmulski, dr hab.
Andrzej Korybski i dr hab. Stanis³aw Grzegórski oraz dr hab. Mi-
cha³ Paszeczko na stanowisku adiunkta.

Mieczys³aw Hasiak
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WYDZIAŁ MECHANICZNY
JUBILEUSZ WYDZIAŁU
I POSIEDZENIE SEKCJI PODSTAW
TECHNOLOGII KBM PAN

Wydzia³ Mechaniczny ma czterdzieœci piêæ lat. Rocznico-
we uroczystoœci w przepe³nionej Auli im. St. Podkowy rozpo-
czê³o 11 maja br. uroczyste otwarte posiedzenie Rady Wy-

dzia³u Mechanicznego, które uhonorowali swoj¹ obecnoœci¹
JM Rektor Politechniki Lubelskiej prof. K. Szabelski, rekto-
rzy, prorektorzy i dziekani z zaprzyjaŸnionych uczelni z ca³ej
Polski, luminarze nauki i biznesu, przedstawiciele w³adz miej-
skich i wojewódzkich, absolwenci i przyjaciele Wydzia³u.

Wyst¹pienia Ks. prof. Stanis³awa Wielgusa, aktualnego
Rektora KUL, i jego wieloletniego poprzednika, O. prof. Mie-
czys³awa Kr¹pca, g³êboko poruszy³y serca i umys³y s³uchaj¹-
cych, wywo³uj¹c entuzjazm licznie zgromadzonego – prawie
400-osobowego – audytorium. ¯yczliwe s³owa pod adresem
spo³ecznoœci akademickiej Wydzia³u w imieniu uczestników
posiedzenia Sekcji Podstaw Technologii KBM PAN skiero-
wa³ jej przewodnicz¹cy, prof. Henryk ¯ebrowski. Obecni byli
wybitni reprezentanci nauki polskiej ze wszystkich niemal
oœrodków: prof. Edmund Prost, prezes Lubelskiego Towarzy-
stwa Naukowego, profesorowie: T. Burakowski (IMP Warsza-
wa), J. Chajda (Poznañ), J. Darlewski (Gliwice), J. Gawlik
(Kraków), W. Grzesik (Opole), M. Feld (Gdañsk), J. Harasy-
mowicz (Kraków), M. Kawalec (Poznañ), J. Koch (Wroc³aw),
T. Lechowski (Czêstochowa), K. Marciniak (Warszawa),
Z. Marciniak (Warszawa), K. Marchelek (Szczecin), K. Oczoœ
(Rzeszów), W. Olszak (Szczecin), J. Pilarczyk (Gliwice),
W. Przybylski (Gdañsk), S. Pytko (Kraków), J. Sieniawski
(Rzeszów), M. Wysiecki (Szczecin), T. Citko (Bia³ystok),
J. Wojnarowski (Gliwice).

Gratulacje i ¿yczenia przekazali dziekani innych wydzia-
³ów naszej uczelni, dyrektorzy i prezesi firm i przedsiêbiorstw,
z którymi Wydzia³ od lat wspó³pracuje, prezesi organizacji
i stowarzyszeñ technicznych.

Pisemne powinszowania i ¿yczenia wp³ynê³y m.in. od:
Wojewody Lubelskiego, Prezydenta Lublina, Przewodnicz¹-
cego Komitetu Badañ Naukowych, Prezydenta Che³ma, Dy-
rektora Wojskowych Zak³adów In¿ynieryjnych w Dêblinie,

Prezesa Cementowni Che³m, Przewodnicz¹cego Rady Woje-
wódzkiej NOT w Lublinie, Przewodnicz¹cego OW SIMP
w Lublinie, Dyrektora Fabryki „Spomasz” w Be³¿ycach, Dy-
rektora Huty Stalowa Wola oraz od Rektorów i Dziekanów
Wydzia³ów zaprzyjaŸnionych Uczelni: UMCS, Akademii
Medycznej w Lublinie, Akademii Rolniczej w Lublinie, Poli-
techniki Radomskiej, Politechniki Szczeciñskiej, Akademii
Górniczo-Hutniczej w Krakowie, Politechniki Wroc³awskiej,
Politechniki Bia³ostockiej, Politechniki Rzeszowskiej, Politech-
niki Œwiêtokrzyskiej w Kielcach, Politechniki Krakowskiej,
Politechniki Warszawskiej, Politechniki Poznañskiej, Politech-
niki Œl¹skiej w Gliwicach.

Rektor Kazimierz Szabelski – dziêkuj¹c pracownikom Wy-
dzia³u za dotychczasowe rezultaty – wysoko oceni³ dorobek
i osi¹gniêcia Wydzia³u Mechanicznego, ¿ycz¹c podobnych
sukcesów w latach nastêpnych. Prof. Andrzej Weroñski, Dzie-
kan Wydzia³u Mechanicznego, przedstawi³ historiê Wydzia-
³u, dokona³ charakterystyki poszczególnych Katedr i ich osi¹-
gniêæ naukowo-technicznych, prezentuj¹c perspektywy i na-
dzieje na bli¿sz¹ i dalsz¹ przysz³oœæ. Uroczyste posiedzenie
Rady Wydzia³u zakoñczy³ wystêp Chóru Akademickiego PL.

Po krótkiej przerwie odby³a siê sesja posterowa prezentu-
j¹ca ponad trzydzieœci prac naukowych pracowników Wydzia³u
Mechanicznego, które s¹ konkretnymi propozycjami do wdro-
¿enia w przemyœle. Sesja wzbudzi³a zainteresowanie przed-
stawicieli firm, zak³adów i przedsiêbiorstw z regionu i kraju.

Kolejnym punktem programu by³o szeœædziesi¹te posie-

dzenie Sekcji Podstaw Technologii KBM PAN. Dziekan
Weroñski oraz Prodziekan dr hab. in¿. Józef Kuczmaszewski,
prof. PL, omówili, bêd¹cy w koñcowym stadium opracowa-
nia, projekt elastycznego systemu kszta³cenia na Wydziale Me-
chanicznym. Projekt spotka³ siê z zainteresowaniem i uzna-
niem zgromadzonych.

Nastêpnego dnia – 12 maja br. – odby³o siê IV Miêdzyna-
rodowe Sympozjum Studenckich Kó³ Naukowych „In¿ynie-
rowie XXI Wieku”. Kilkudziesiêciu studentów z Polski i S³o-
wacji przez dwa dni prezentowa³o w³asne prace naukowe re-
alizowane w ko³ach naukowych. Wysi³ek organizacyjny przy-
niós³ oczekiwane efekty. Liczny udzia³ studentów potwierdzi³
korzyœci wynikaj¹ce z przygotowania tego typu spotkañ.

Tomasz Kusz
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WYDARZENIA

W minionym roku kadra naukowa Wydzia³u Mechanicz-

nego powiêkszy³a siê o dwóch doktorów i jednego doktora

habilitowanego.
W lipcu 1997 r. kolokwium habilitacyjne zda³ dr in¿. Ma-

rek Opielak z Katedry Maszyn Przemys³u Spo¿ywczego.
W grudniu stopnie doktora nauk technicznych uzyskali:

• dr in¿. Dariusz Mazurkiewicz z Katedry Obróbki Ubytkowej
(tytu³ rozprawy: „Badania wp³ywu parametrów konstrukcyjnych
g³owicy wieloostrzowej na proces skrawania wybranych mate-
ria³ów kruchych”, promotor: dr hab. in¿. K. Lutek, prof. PL),
• dr in¿. Rafa³ Longwic z Katedry Pojazdów Samochodowych
(tytu³ rozprawy: „Analiza wp³ywu mieszanin paliwa roœlinne-
go z olejem napêdowym na efektywnoœæ pracy silnika wyso-
koprê¿nego w warunkach nieustalonych”, promotor: dr hab.
in¿. W. Lotko, prof. PL).

�

Wiosn¹ 1998 r. uruchomiono na Wydziale Mechanicznym
nowy kierunek dyplomowania w ramach specjalnoœci „tech-
nologia maszyn”: „urz¹dzenia i technologie odlewnicze”. Jest
to wyjœcie naprzeciw oczekiwaniom przemys³u regionu, któ-
ry zg³asza zapotrzebowanie na specjalistów z tej dziedziny.

�

Mechanik – redaktorem!

Samorz¹d Studentów Wydzia³u Mechanicznego wyda³
pierwszy numer w³asnego pisma. 20 stron formatu A4, a na
nich m.in. wywiady z Dziekanem prof. Andrzejem Weroñskim
i Przewodnicz¹cym Samorz¹du Studentów Wydzia³u Jaros³a-
wem Oczkowskim, prezentacja kó³ naukowych, kilka tekstów
w³asnych, trochê poezji i humoru.

Inicjatywa chwalebna, oby nie zakoñczy³a siê na pierw-
szym numerze. Tak trzymaæ, Panowie Studenci!

�

W koñcowym stadium znajduj¹ siê prace nad przygotowa-
niem projektu elastycznego systemu kszta³cenia na Wydzia-
le Mechanicznym. Zespó³ w sk³adzie: prof. A. Weroñski,
dr hab. in¿. J. Kuczmaszewski, prof. PL; dr A. Malicki,
dr in¿. J. Wrona, dr in¿. D. Mazurkiewicz oraz mgr T. Kusz po
roku  bardzo intensywnych dzia³añ (m.in. analiza systemów
kszta³cenia realizowanych na kilkudziesiêciu uczelniach kra-
jowych i zagranicznych, równoleg³e opracowanie warianto-
wych rozwi¹zañ) przedstawi niebawem elastyczny plan stu-
diów szeregowych. Nowy system daje studentom olbrzymie
mo¿liwoœci indywidualizacji studiów, w zale¿noœci od w³a-
snych zainteresowañ, zdolnoœci i potrzeb, wynikaj¹cych
chocia¿by z wymagañ póŸniejszego pracodawcy; pozwoli wy-
kszta³ciæ nieodzown¹ dzisiaj umiejêtnoœæ samokszta³cenia.

�

S¹ ju¿ wydane informatory dydaktyczne dla wszystkich
specjalnoœci i rodzajów studiów na Wydziale Mechanicznym
(osobno dla studiów dziennych magisterskich i in¿ynierskich
oraz studiów zaocznych). Zawieraj¹ ogólne plany studiów oraz
programy szczegó³owe wszystkich obowi¹zuj¹cych na Wy-
dziale przedmiotów, z obszernym wykazem literatury.

�

Jacek Czarnigowski, student IV roku Wydzia³u Mecha-
nicznego jest po raz kolejny w bie¿¹cym roku akademickim
jedynym stypendyst¹ Ministra Edukacji Narodowej. Stu-
dent Czarnigowski pracuje ponadto jako asystent-sta¿ysta

w Katedrze Podstaw Konstrukcji Maszyn i jest prezesem Ko³a
Naukowego Silników Spalinowych.

�

Do piêciu ju¿ istniej¹cych do³¹czy³y dwa kolejne studenc-

kie ko³a naukowe: Silników Spalinowych i Automatyzacji.

Aktualnie na wydziale dzia³a siedem kó³ naukowych:
• Obróbki Plastycznej (opiekun: mgr in¿. A. Gontarz, prezes:

J. Bartnicki),
• Samochodowe (dr in¿. Z. Kiernicki, A. Kotarczuk),
• In¿ynierii Materia³owej (mgr in¿. L. Gardyñski, M. Fidecki),
• Maszyn Przemys³u Spo¿ywczego (dr in¿. L. Hys, A. Biczak),
• Obróbki Ubytkowej (dr in¿. K. Zaleski, T. Popis),
• Silników Spalinowych (dr in¿. D. Piernikarski, J. Czarnigow-

ski),
• Automatyzacji (dr hab. in¿. S. P³aska, prof. PL; K. Sabik).

�

Mi³¹ tradycj¹ okresu gwiazdkowego sta³o siê uroczyste

wrêczanie dyplomów absolwentom. Có¿ bowiem mo¿e byæ
lepszym prezentem pod choinkê ni¿ dyplom magistra in¿y-
niera? 5 grudnia 1997 r. w sali Rady Wydzia³u w sympatycz-
nej, rodzinnej atmosferze kilkudziesiêciu absolwentów, nie-
kiedy z ¿onami i dzieæmi, spotka³o siê w w³adzami Wydzia³u
i odebra³o dyplomy ukoñczenia studiów. 20 spoœród nich ukoñ-
czy³o studia z wynikiem bardzo dobrym, jeden – mgr in¿.
A. Kuranc – z ocen¹ celuj¹c¹. Najlepsi otrzymali pami¹tkowe
albumy. By³y oficjalne przemówienia, potem wiêcej bezpo-
œrednich, serdecznych rozmów, wspomnienia, plany na przy-
sz³oœæ. I chwila nostalgii za tym jedynym, niepowtarzalnym
okresem, jakim s¹ studia.

�

Od paŸdziernika ubieg³ego roku rozpoczê³o dzia³alnoœæ
trzysemestralne zaoczne studium podyplomowe o kierunku
komputerowe wspomaganie prac in¿ynierskich (CAD/

CAM). W programie obejmuj¹cym 310 godzin zajêæ s¹ przed-
mioty dotycz¹ce komputerowego wspomagania procesów pro-
jektowania i wytwarzania, prowadzenia eksperymentów oraz
zarz¹dzania dzia³alnoœci¹ in¿yniersk¹. Nauka odbywa siê na
profesjonalnych stacjach roboczych IBM i SG oraz profesjo-
nalnych systemach CAD (IDEAS i CATIA). Studia przezna-
czone s¹ dla absolwentów wy¿szych uczelni, w wyj¹tkowych
przypadkach na dwa pierwsze semestry przyjmowane bêd¹
osoby ze œrednim wykszta³ceniem.

�

W dniach 1 i 2 grudnia 1997 r. z inicjatywy Katedry Auto-
matyzacji i dzia³aj¹cego przy niej Lubelskiego Centrum Trans-
feru Technologii odby³o siê IX Seminarium z cyklu „Jakoœæ

i Efektywnoœæ Wytwarzania” pod has³em „ Projakoœciowa

strategia wytwarzania realizowana za pomoc¹ technologii

informatycznych”. Wœród kilkudziesiêciu uczestników zna-
leŸli siê m.in. prof. J. Koch, Przewodnicz¹cy Zespo³u Mecha-
niki, Budownictwa i Architektury KBN oraz przedstawiciele
Ministerstwa Gospodarki i Komitetu Integracji Europejskiej.

Seminarium o charakterze szkoleniowo-informacyjnym
przeznaczone by³o dla mened¿erów i specjalistów zajmuj¹-
cych siê strategi¹ projakoœciow¹ i doskonaleniem systemów
wytwarzania, ze szczególnym uwzglêdnieniem technologii
informatycznych. Zainicjowa³o w³¹czenie regionu do Progra-
mu Promocji Jakoœci Ministerstwa Gospodarki.

Tomasz Kusz
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PROMOCJE DOKTORSKIE
Rada Wydzia³u Elektrycznego bie¿¹cej kadencji nada³a

stopnie doktora nauk technicznych piêciu osobom.
• 30 wrzeœnia 1996 mgr in¿. Marek Œcibisz, pracownik Insty-
tutu Mechanizacji Rolnictwa AR w Lublinie obroni³ pracê
pt. „Wykorzystanie pola elektrycznego uzwojenia bifilarnego
do filtracji py³ów”. Promotorem pracy by³ prof. Wiktor Pietrzyk.
• 30 kwietnia 1997 r. odby³a siê obrona pracy mgr. Paw³a
Wêgierka pt. „Wp³yw implantacji jonowej i wybranych pro-
cesów technologicznych na w³asnoœci dielektryczne warstw
krzemu”. Praca prowadzona by³a pod kierunkiem prof. Paw³a
¯ukowskiego.
• mgr Anna Kwiatkowska obroni³a pracê pt. „Optymalizacja
kszta³tu urz¹dzeñ elektrycznych metod¹ pochodnej materia-
³owej”. Promotorem pracy by³ prof. Jan Sikora (IETiME),
obrona odby³a siê 29 wrzeœnia 1997 r.
• 28 stycznia 1997 r. stopieñ doktora nauk technicznych uzy-
ska³ mgr in¿. Marek Glinka z Politechniki Radomskiej. Pro-
motorem pracy pt. „Metodyka okreœlania zakresu diagnozo-
wania elektrycznych przetwornic wagonowych” by³ prof.
Andrzej Koz³owski.

• 8 stycznia tego roku odby³a siê obrona pracy mgr in¿. Anny
Kamiñskiej. Temat pracy to: „Wykorzystanie tomografii
komputerowej do identyfikacji rozk³adu konduktywnoœci w
obszarach nieograniczonych”. Promotorem pracy by³ prof.
Jan Sikora.

W trakcie realizacji jest dziesiêæ nastêpnych prac doktorskich.

NOWE SPECJALNOŒCI
• W paŸdzierniku 1997 r. szeœædziesiêciu studentów rozpo-
czê³o dzienne studia in¿ynierskie na kierunku elektrotechni-

ka w ramach nowych specjalnoœci: informatyka w elektro-

technice oraz elektromagnetyczne urz¹dzenia i technologie.
Studia trwaj¹ siedem semestrów. Zakres studiów obejmuje
przedmioty ogólne nietechniczne, przedmioty podstawowe,
przedmioty kierunkowe oraz praktyki zawodowe pocz¹wszy
od drugiego semestru studiów. Zaplanowano tak¿e 6-tygodnio-
w¹ praktykê dyplomow¹, która mo¿e odbywaæ siê we wspó³-
pracy z partnerami zagranicznymi. Absolwenci obu specjal-
noœci bêd¹ przygotowani do podjêcia pracy zawodowej na
miêdzynarodowym rynku pracy poprzez dobre opanowanie
jêzyka angielskiego i technik komputerowych oraz uczestnic-
two w specjalistycznych wyk³adach w jêzyku angielskim. Uru-
chomienie studiów in¿ynierskich odby³o siê w ramach reali-
zacji programu Unii Europejskiej TEMPUS (JEP-11030-96
pt. „High processed electromagnetic technologies and devi-
ces” oraz JEP-11088-96 pt. „High performance computing in
electrical engineering”).
• W semestrze letnim rozpoczê³y siê studia magisterskie dla
60 in¿ynierów elektryków i elektroników. Dwuletnie studia
uzupe³niaj¹ce na kierunku elektrotechnika s¹ prowadzone
w systemie zaocznym. Program obejmuje przedmioty technicz-
ne obok przedmiotów ogólnych i podstawowych. S¹ wœród
nich m.in. podstawy marketingu, projektowanie i eksploata-
cja systemów informatycznych, komputerowe systemy pomia-
rowe, technika mikroprocesorowa i bran¿owy rachunek eko-
nomiczny. Przewidziane s¹ dwie specjalnoœci: automatyza-

cja procesów przemys³owych oraz elektroenergetyka. Absol-
wenci studiów uzyskaj¹ tytu³ magistra in¿yniera.
• 24 s³uchaczy kontynuuje dwusemestralne studia podyplo-
mowe w zakresie informatyki technicznej. Studia zakoñcz¹
siê w czerwcu obron¹ prac dyplomowych.

KONFERENCJE NAUKOWE
• ELMECO’97

W dniach 12–15.06.97 odby³a siê II Miêdzynarodowa Kon-

ferencja Electromagnetic Devices and Processes in Environ-

ment Protection. Organizowana przez Katedrê Podstaw Elek-

trotechniki konferencja sponsorowana by³a przez Komitet

Badañ Naukowych oraz program TEMPUS. W konferencji

uczestniczy³y 54 osoby, w tym goœcie z Wielkiej Brytanii,

Kanady, Czech, Australii i Brazylii. Zaprezentowano 55 prac

opublikowanych w materia³ach naukowych konferencji.

WYDZIAŁ ELEKTRYCZNY
1 paŸdziernika 1997 rozpoczêliœmy kolejny rok akademicki. W Wydziale Elektrycznym up³yn¹³ on pod znakiem zmian

i wytê¿onej pracy zwi¹zanej ze zwiêkszonym naborem na nowe specjalnoœci oraz studia podyplomowe.

Rada Wydzia³u powita³a w swoim sk³adzie nowych cz³onków. Prof. dr hab. in¿. Janusz Jaworski obj¹³ kierownictwo

Katedry Automatyki, prof. dr hab. in¿. Marek Stabrowski pracuje w Katedrze Informatyki na stanowisku profesora

zwyczajnego, Kierownikiem Katedry Elektrochemii zosta³ dr hab. Marek Kosmulski, prof. PL.

Efektem dzia³alnoœci naukowej pracowników Wydzia³u w 1997 roku jest 257 prac opublikowanych. Miar¹ aktywnoœci

w zakresie zdobywania œrodków finansowych w ramach wspó³pracy z zagranic¹, wspó³pracy z przemys³em oraz dzia³al-

noœci us³ugowej (studia podyplomowe) jest fakt, ¿e fundusze ze Ÿróde³ pozabud¿etowych przekraczaj¹ ³¹czny fundusz

p³ac katedr Wydzia³u.

Wypromowaliœmy nastêpnych doktorów nauk technicznych w zakresie elektrotechniki. Kontynuujemy wspó³pracê

z zagranic¹.
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• XXIX Międzyuczelniana Konferencja Metrologów
10–12.09.97 w Na³êczowie odby³y siê obrady XXIX Miê-

dzyuczelnianej Konferencji Metrologów zorganizowanej przez

Katedrê Metrologii Elektrycznej i Elektronicznej.

Tematyka konferencji obejmowa³a:

– Zagadnienia ogólne teorii b³êdów pomiarów: szacowanie b³ê-

dów oraz sposoby ich wyra¿ania w systemach pomiarowych,

w pomiarach dynamicznych i wieloparametrowych.

– Zagadnienia kalibracji i legalizacji narzêdzi pomiarowych:

laboratoria akredytowane badawcze i pomiarowe oraz za-

gadnienia metrologii prawnej.

– Zastosowania nowych technik i technologii w miernictwie:

przyrz¹dy wirtualne, mikroprocesorowe, czujniki inteligent-

ne, sieci komputerowe itp.

– Nowe sposoby przetwarzania danych pomiarowych i pre-

zentacji wyników pomiarów: splajny, fraktale, sieci neuro-

nowe, zbiory rozmyte itp.

– Nauczanie metrologii w wy¿szych szko³ach technicznych.

• VII Sympozjum Środowiskowe PTZE
Sympozjum pod nazw¹ „Zastosowania elektromagnety-

zmu w nowoczesnych technikach i technologiach” odby³o

siê w Krasnobrodzie w dniach 12–15.10.97. Wspó³organiza-

torami byli: Katedra Podstaw Elektrotechniki oraz Polskie To-

warzystwo Zastosowañ Elektromagnetyzmu. 40 uczestników

zaprezentowa³o 34 prace w formie referatów oraz posterów.

• KABEL ’98
Konferencja Naukowo-Techniczna „Elektroenergetyczne

i telekomunikacyjne linie kablowe” odby³a siê 4–7.03.98

w Zakopanem. Wziê³o w niej udzia³ 280 osób. Wyg³oszono

40 referatów. Obok przedstawicieli oœrodków naukowych byli

przedstawiciele najwiêkszych producentów i importerów ka-

bli, osprzêtu kablowego oraz narzêdzi i aparatury kontrolno-

pomiarowej, energetyki zawodowej, PKP i du¿ych zak³adów

przemys³owych.

• REE ’98
V konferencja naukowo-techniczna Rynek Energii Elek-

trycznej: „Restrukturyzacja elektroenergetyki polskiej:

oczekiwania i efekty” odby³a siê 14–15.05.98 w Na³êczowie.

Katedra Elektrowni i Gospodarki Energetycznej ju¿ po raz

pi¹ty zorganizowa³a konferencjê poœwiêcon¹ rynkowi energii

elektrycznej w Polsce. W konferencji wziê³o udzia³ ponad 250

uczestników. Reprezentowali oni niemal wszystkie przedsiê-

biorstwa elektroenergetyczne (elektrownie, elektrociep³ownie,

zak³ady energetyczne oraz przedsiêbiorstwo przesy³owe – Pol-

skie Sieci Elektroenergetyczne), instytucje finansowe wspó-

³pracuj¹ce z energetyk¹, jednostki naukowe oraz zak³ady prze-

mys³owe zaliczane do tzw. wielkiego odbioru.

W 34 referatach g³ównych zosta³y przedstawione zarówno

oceny dotychczasowych efektów reformy, jak i koncepcje

i kierunki dalszych zmian id¹cych w kierunku urynkowienia

sektora elektroenergetycznego.

• 14-15.05.98 w Lublinie odby³o siê II Sympozjum Naukowe

„Sterowanie i monitorowanie uk³adów przemys³owych”or-

ganizowane przez Katedrê Napêdów Elektrycznych, Ko³o

Naukowe Napêdu i Automatyki oraz Sekcjê Studenck¹ SEP.

Tematyka sympozjum obejmowa³a zagadnienia zwi¹zane

ze sterowaniem, monitorowaniem i diagnostyk¹ uk³adów prze-

mys³owych. Szczególna uwaga uczestników skupiona by³a na

problemach wizualizacji i automatyki uk³adów przemys³owych

oraz nowoczesnych zagadnieniach sztucznej inteligencji

w systemach sterowania i kontroli.

W konferencji wziê³o udzia³ ponad 100 osób. Wyg³oszono

33 referaty. W kategorii artyku³ów studenckich og³oszono

konkurs na najlepsze prace. I miejsce zajêli Rafa³ £uczak

i Piotr Wersty z Politechniki Szczeciñskiej, II – S³awomir G³az,

III – Bart³omiej Stañczyk – studenci Politechniki Lubelskiej.

Nagrodê specjaln¹ sponsorów otrzyma³a mgr in¿. Anna Schab

– asystent Politechniki Rzeszowskiej. Nagrody ufundowali:

Prorektor ds. Nauki, STEL, DACPOL.

• LAFI ’98
II Lubelskie Akademickie Forum Informatyczne odby-

³o siê w Kazimierzu nad Wis³¹ w dniach 25–29.05.98. Forum
organizowane przez Katedrê Informatyki Politechniki Lubel-
skiej by³o jedn¹ z konferencji odbywaj¹cych siê w ramach
II Regionalnej Konferencji Informatycznej, sk³adaj¹cej siê
z szeregu konferencji i spotkañ informatycznych i bêd¹cej
wspólnym przedsiêwziêciem wielu organizatorów. Regional-
na Konferencja Informatyczna skupia œrodowisko naukowców,
praktyków i nauczycieli informatyki.

Tematyka LAFI’98 to: teoretyczne problemy informatyki,
dydaktyka informatyki, zastosowania informatyki w badaniach,
informatyzacja spo³ecznoœci akademickiej oraz historia roz-
woju informatyki w regionie.

El¿bieta Ratajewicz-Miko³ajczak

KO£O NAUKOWE „NAPÊDU I AUTOMATYKI”
Ko³o Naukowe „Napêdu i Automatyki” dzia³a od 1994 roku

przy Katedrze Napêdów Elektrycznych. Skupia studentów,
pragn¹cych poszerzaæ swoj¹ wiedzê poprzez udzia³ w semi-
nariach, kursach problemowych, warsztatach laboratoryjnych
i wycieczkach do przedsiêbiorstw przemys³owych i instytu-
tów naukowych.

W krêgu zainteresowañ cz³onków ko³a s¹: energoelektro-
niczne uk³ady napêdowe, mikroprocesorowe uk³ady sterowa-
nia, programowalne uk³ady automatyki, uk³ady pomiaru i kon-
troli, elektrownie wiatrowe, fotowoltaiczne Ÿród³a energii, in-
formacja w Internecie, sieci neuropodobne i zbiory rozmyte.

Jedn¹ z podstawowych form pracy ko³a s¹ warsztaty labo-
ratoryjne polegaj¹ce na prowadzeniu badañ, prac projektowych
i symulacyjnych w laboratoriach kilku katedr Wydzia³u Elek-
trycznego, Napêdów Elektrycznych, Elektroniki, Automatyki
oraz Informatyki. Wyniki prac, prezentowane na seminariach,
konferencjach i wystawach, stanowi¹ uzupe³nienie procesu
dydaktycznego.

Do dorobku studentów z Ko³a nale¿y zorganizowanie Sym-
pozjum Naukowego w 1997 roku oraz udzia³ w miêdzynaro-
dowych konferencach i wystawach, uzyskanie wielu wyró¿-
nieñ i nagród oraz rozwijanie wspó³pracy z firmami przemy-
s³owymi i wdro¿eniowymi w zakresie techniki komputerowej
oraz automatyki. Wojciech Jarzyna

LAUREACI
Laureatami Konkursu Stowarzyszenia Elektryków Polskich

na najlepsz¹ pracê dyplomow¹ zostali: I miejsce: Wiktor
GóŸdŸ; II miejsce: Artur Zawadzki i Wojciech Weso³owski,
(wszyscy trzej to dyplomanci dr. in¿. Jana Jasika); III miej-

sce: Mariusz Gierej (pisa³ pracê pod kierunkiem dr. in¿. Ry-
szarda Golemana) i Piotra Trybuchowicza (dyplomant dr. in¿.
Zbigniewa Z³onkiewicza).

Wyró¿niono prace: Grzegorza Siwko, Jacka Kobiela, Se-
bastiana Klaczyñskiego oraz Krzysztofa Matuszewskiego.

 ERM
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w zakresie in¿ynierii œrodowiska. Pierwsza obrona odby³a siê
18 maja 1998 r. Mgr Zhu Xiaoping, stypendysta w Katedrze
In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska w latach 1994–1997, obroni³
pracê na temat „Zachowanie glinu w zakwaszonym œrodowi-
sku” (Behaviour of Aluminium in the Environment due to Acidi-

fication). Z Institute of Soil Sciences w Nankinie, gdzie pracuje
doktorant, przyjecha³ dyrektor, prof. Cao Zhihong. By³ on,
obok prof. Tomasza Winnickiego z Politechniki Wroc³awskiej
i prof. Witolda Stêpniewskiego z naszej uczelni, recenzentem
pracy. W obronie wziêli udzia³ przedstawiciele nauki, instytucji
zwi¹zanych z ochron¹ œrodowiska i Ambasady ChRL.
Przewody doktorskie otwarte na Wydziale maj¹:

mgr in¿. Waldemar  Budzyñski – KTiOB
mgr in¿. Marta S³owik –  KKB
mgr in¿. Wies³aw Romañczuk – KMB
mgr in¿. Pawe³ Sulik – KMB
mgr in¿. Dariusz Flak – KGeo
mgr in¿. Nader Khaddour – KBD
Przewody doktorskie pracowników WIBiS otwarte na

innych uczelniach maj¹:

mgr in¿. Mi³osz K³yœ – KBD
mgr in¿. Piotr Matwiejuk – KOWA
mgr in¿. Piotr Gliñski – KZWUŒ
mgr Ma³gorzata Paw³owska – KIOŒ
mgr Artur Paw³owski – KIOŒ MRD

OSI¥GNIÊCIA NAUKOWE
W roku 1997 Wydzia³ In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej

odnotowa³ znaczny wzrost osi¹gniêæ publikacyjnych. Jego
pracownicy, jak doliczyliœmy siê na podstawie danych do-
starczonych przez poszczególne katedry, opublikowali ³¹cz-
nie 250 prac.

Dla in¿ynierów istotne s¹ tak¿e osi¹gniêcia praktyczne,
te rozwi¹zania technologiczne, które zaowocowa³y wdro¿e-
niami. I tutaj profesorowie Wydzia³u maj¹ siê czym pochwa-
liæ – prof. Jan Kukie³ka wdro¿y³ pó³sztywne wype³nienia,
prof. Lucjan Paw³owski – utylizacjê odpadów w piecach ce-
mentowych, prof. Mieczys³aw Król – cementy ekspansywne,
a prof. Andrzej Flaga – stropy krystaliczne.

Na uwagê zas³uguj¹ wdro¿enia zwi¹zane z zagospodaro-
waniem odpadów, ze wzglêdu na modne obecnie technologie
„przyjazne dla œrodowiska”, a tak¿e efekty ekonomiczne, któ-
re pozwalaj¹ uzyskaæ.

Patent prof. Kukie³ki „Wykorzystanie destruktu z frezowa-
nia nawierzchni bitumicznych do podbudów i warstw wi¹¿¹-
cych nawierzchni drogowych” zosta³ wdro¿ony w 1997 roku
przy budowie nawierzchni przystanków autobusowych i tro-
lejbusowych w Lublinie. Rozwi¹zanie prof. Paw³owskiego –
spalanie odpadów i sposoby ich wprowadzania do pieca ce-
mentowego, znalaz³o zastosowanie w Cementowni Rejowiec
i uzyska³o wyró¿nienie w konkursie MŒZNiL.

Jan Kukie³ka

ROZWÓJ WYDZIA£U
Rok akademicki 1997/98 by³ dla Wydzia³u In¿ynierii Bu-

dowlanej i Sanitarnej udany. Ekolodzy z Wydzia³u In¿ynierii
Budowlanej i Sanitarnej jako pierwsi w œrodowisku lubelskim
uzyskali prawo do nadawania stopnia naukowego doktora.
Obecnie WIBiS ma prawo do doktoryzowania budownictwa
oraz in¿ynierii œrodowiska.

W WIBiS pracuje 128 nauczycieli akademickich (w tym
10 profesorów tytularnych i 10 profesorów PL) oraz 40 pra-
cowników in¿ynieryjno-technicznych i administracyjnych.

W paŸdzierniku rok akademicki rozpoczê³o 1781 studen-
tów, w tym 410 po raz pierwszy. Na kierunku budownictwo

studiuje 911 studentów na studiach dziennych i 395 studen-
tów na zaocznych, na specjalnoœciach: konstrukcje budowla-
ne i in¿ynierskie, technologia i organizacja budownictwa, drogi
ulice, lotniska, budownictwo ogólne (tylko studia zaoczne),
urz¹dzenia sanitarne. Studenci pierwszego roku bêd¹ mogli
wybraæ now¹ specjalnoœæ: konserwacjê obiektów architektu-
ry i urbanistyki. Patronat nad ni¹ obj¹³ wybitny znawca przed-
miotu, prof. Wiktor Zin z Politechniki Krakowskiej.

Na kierunku ochrona œrodowiska studiuje 388 studentów
na studiach dziennych i  87 studentów na zaocznych. Pierwsi
studenci ochrony œrodowiska s¹ ju¿ na czwartym roku.

Nowy budynek dla ochrony œrodowiska zosta³ pokryty dachem.

W œrodku jeszcze du¿o pracy, ale mo¿e za dwa lata zajêcia na

WIBiS nie bêd¹ musia³y zaczynaæ siê o 7.15.

WYDZIAŁ INŻYNIERII BUDOWLANEJ
I SANITARNEJ

ROZWÓJ KADRY NAUKOWEJ
W czerwcu 1997 roku Centralna Komisja Kwalifikacyjna

przyzna³a stopieñ doktora habilitowanego dr. in¿. Zdzis³awo-
wi Krzowskiemu z Katedry Geotechniki. Przewód habilita-
cyjny przeprowadzony by³ na Akademii Górniczo-Hutniczej
w Krakowie, na podstawie rozprawy pt.: „Glaukonit z osa-

dów trzeciorzêdowych regionu lubelskiego i mo¿liwoœci jego

wykorzystania do analiz geochronologicznych”.

23 lutego 1998 r. Wydzia³ In¿ynierii Budowlanej i Sanitar-
nej uzyska³ prawo przeprowadzania przewodów doktorskich
i nadawania stopnia naukowego doktora nauk technicznych
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WYST¥PIENIA – UDZIA£
W KONFERENCJACH – WYJAZDY,
CZYLI – GDZIE TO NAS NIE BY£O
• W dniach 15–27 marca br. prof. dr hab. Lucjan Paw³owski
z Katedry In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska przebywa³ jako
cz³onek delegacji MEN w Brukseli, gdzie dyskutowano pro-
gramy edukacji ekologicznej. Nastêpnie delegacja uda³a siê
do Niemiec, gdzie przygotowywane by³y programy wspó³pracy
w zakresie edukacji ekologicznej oraz zawarto wstêpne poro-
zumienie o sta¿ach w ramach eurostypendiów dla studentów
ochrony œrodowiska. W przysz³ym roku akademickim skorzy-
sta z nich pierwsza grupa studentów.
• Dr Józef Pituch z Katedry Matematyki i Geometrii In¿ynier-
skiej przebywa³ w dniach 28.09–20.10.97 w Meksyku, gdzie
bra³ udzia³ w Miêdzynarodowym Kongresie Matematycznym
zorganizowanym przez Uniwersytet w Aguascalientes. Wy-
g³osi³ referat „Functions mapping conformally the unit disk

onto domains formed by semilines families” oraz dwa wyk³a-
dy na temat geometrycznej teorii funkcji zmiennej zespolonej
na Uniwersytecie Autonoma Metropolitana w Meksyku.
• Dr Marzenna R. Dudziñska i dr Marek Kotowski z Katedry
In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska przebywali w dniach 9–20
grudnia 1997 w New Delhi w ramach wspó³pracy ze School
of Environmental Sciences, Jawaharlal Nehru University.
Przedstawili w³asne wyniki badañ  nad uwalnianiem metali,
ze szczególnym uwzglêdnieniem aluminium, oraz prace zwi¹-
zane z utylizacj¹ odpadów w piecach cementowych i zwi¹za-
n¹ z tym emisj¹ polutantów organicznych. Zaplanowano
podjêcie wspó³pracy w dziedzinie problemów monitoringu
atmosfery z zespo³em prof. P. S. Khillare.
• W czasie pobytu w Indiach dr Dudziñska i dr Kotowski wziêli
udzia³ w XI Miêdzynarodowym Kongresie „Environment –
21st Century, Suitable Development – Agenda 21”,  gdzie przed-
stawili dwa referaty.
• Trzej pracownicy Katedry Technologii Chemicznej wziêli
udzia³ w 13. Œwiatowym Kongresie Ozonowym w Kioto,
Japonia. Wyg³osili ³¹cznie 7 referatów, w tym dwa na zapro-
szenie organizatorów.

Marzenna Dudziñska

KONFERENCJE NAUKOWE ORGANIZOWANE

PRZEZ WIBIS
• Kair, 11-17 wrzeœnia 1997 r. – XI Miêdzynarodowa Konfe-
rencja Chemistry for Protection of the Environment.

Katedra In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska wraz z  Miêdzy-
narodowym Komitetem Chemistry for Protection of the Envi-
ronment  by³a wspó³organizatorem XI Miêdzynarodowej Kon-
ferencji „Chemistry for Protection of the Environment”, która
odby³a siê w dniach 11–17 wrzeœnia w Kairze. Konferencja
zgromadzi³a 60 naukowców, przedstawicieli agend rz¹dowych
oraz przemys³u z krajów Europy, Azji  i USA. Tematyka zwi¹-
zana byla z ró¿nymi aspektami zastosowania chemii w ochro-
nie œrodowiska, od technologii ma³o- i bezodpadowych, no-
woczesnych metod utylizacji odpadów ciek³ych i sta³ych, po
metody chemiczne w monitoringu oraz procesy zachodz¹ce
przy migracji i mobilizacji polutantów. Ostatnio w³¹czono tak¿e
elementy zarz¹dzania œrodowiskiem, w tym uwzglêdniaj¹ce
normy ISO 14001. W czasie XI CPE odby³y siê tak¿e dysku-
sje panelowe poœwiêcone wp³ywowi transportu kolejowego
na œrodowisko, termicznym procesom utylizacji odpadów
w procesie produkcji klinkieru oraz zastosowaniu reaktorów
plazmowych w dezintegracji emisji niebezpiecznych.
• Warszawa, 24 listopada 1997 r. – II Ogólnopolska Konfe-
rencja G³ówne problemy monitoringu w Polsce zosta³a
zorganizowana wspólnie przez Katedrê In¿ynierii i Ochrony
Œrodowiska oraz Komitet „Cz³owiek – œrodowisko” przy Pre-
zydium PAN. W spotkaniu wziê³o udzia³ 35 uczestników
z ró¿nych oœrodków naukowych Polski, dyskutuj¹c na temat
przekszta³ceñ œrodowiska przyrodniczego i urbanistycznego
cz³owieka i sposobów monitorowania zmian.
• Kazimierz Dolny, 21–24 maja 1998 r. – Ogólnopolska Kon-
ferencja Ekologia w in¿ynierii procesów budowlanych.

Katedra Technologii i Organizacji Budownictwa wraz
z Towarzystwem Naukowym In¿ynierii Procesów Budowla-
nych i Sekcj¹ Organizacji Zarz¹dzania Komitetu In¿ynierii L¹-
dowej i Wodnej PAN zorganizowa³a w dniach 21–24 maja 1998
w Kazimierzu Dolnym konferencjê „Ekologia w in¿ynierii

procesów budowlanych”. Wœród 140 uczestników byli
przedstawiciele naukowców i realizatorów szeroko pojêtego
procesu inwestycyjnego. Celem konferencji by³a wymiana do-
œwiadczeñ w zakresie prac dydaktycznych  i naukowych oraz
wdro¿eñ postêpu naukowo-technicznego w praktyce. Obrady
toczy³y siê w piêciu sesjach tematycznych:

ZASZCZYTNE CZ£ONKOSTWO
Profesorowie z naszego Wydzia³u zostali zaproszeni do

udzia³u w zaszczytnych grmieach. I tak:
– prof. Wenanty Olszta, Kierownik Katedry Zaopatrzenia
w Wodê i Usuwania Œcieków zosta³ w 1997 r. cz³onkiem New
York Academy of Sciences,
– prof. Lucjan Paw³owski zosta³ wybrany na cz³onka Euro-
pejskiej Akademii Nauki i Sztuki z siedzib¹ w Salzburgu (Aca-
demia Scientiarum et Artium Europaea),
– prof. Iwo Pollo, kierownik Katedry Technologii Chemicznej
zosta³ powo³any na cz³onka Rady Programowej miesiêcznika
naukowo-technicznego „Chemik”. Zosta³ te¿ cz³onkiem ze-
spo³u Technologii Chemicznej T 09 KBN oraz cz³onkiem opi-
niodawczo-doradczego zespo³u ds. polityki wydawniczej KBN.

• Ekologia w in¿ynierii procesów budowlanych,
• Realizacja procesów budowlanych,
• Zarz¹dzanie podmiotami gospodarczymi budownictwa,
• Proces inwestycyjny w budownictwie,
• In¿ynieria materia³ów budowlanych.

Marzenna Dudziñska

WSPÓ£PRACA Z BALTIC SEA UNIVERSITY
Baltic University Programme jest dzia³aj¹c¹ od 1991 r. sie-

ci¹ zrzeszaj¹c¹ 150 uczelni z czternastu krajów po³o¿onych
w zlewisku Morza Ba³tyckiego. Centrum koordynacji tego pro-
gramu i sekretariat znajduje siê w Uniwersytecie w Uppsali.

W ramach programu naukowego dostêpne s¹ dla studen-
tów trzy kursy: The Baltic Sea Environment, Peoples of the

Baltic i A Sustainable Baltic Region.

Dwa dalsze Sustainable Water Management i Waste Mini-

malization s¹ przygotowywane.
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STUDIA INDYWIDUALNE I STYPENDIA

Marcin Widomski z IV roku ochrony œrodowiska studiuje
wed³ug indywidualnego programu.

Siedmiu studentów specjalnoœci drogi ulice, lotniska z kie-
runku budownictwo otrzyma³o stypendia ufundowane przez
PKP. Ci szczêœliwcy to: Krzysztof Czerwiñski, Waldemar Du-
dek, Tomasz Kaliszyk, Grzegorz Kêdzierski, Marek Kubera,
Bartosz Michalec i Stanis³aw Tomczak.

Aneta Stoczkowska, Ewa Gajewska i Piotr Wielgos
z V roku budownictwa otrzymali stypendia firmy budowla-
nej „ATLAS” przyznawane najlepszym studentom kierunków
budownictwo i architektura na polskich politechnikach.

NAGRODY ZA PRACE MAGISTERSKIE

Mgr in¿. Aneta Czechowska i mgr in¿. Martyna Rzosiñ-
ska, studentki in¿ynierii sanitarnej, a obecnie asystentki w Ka-
tedrze In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska, otrzyma³y nagrody
Œrodkowo-Europejskiego Instytutu Badañ nad Œrodowiskiem
za pracê magistersk¹ pt.: „Badania nad usuwaniem ska¿eñ
œrodowiska zwi¹zkami Cr(VI)” wykonan¹ pod kierunkiem
prof. Lucjana Paw³owskiego.

Mgr in¿. Beata Nadulska i mgr in¿. Iwona Czerniakiewicz,
absolwentki kierunku budownictwo, zosta³y uhonorowane na-
grod¹ Ministra Spraw Wewnêtrznych i Administracji za pracê
dyplomow¹ na temat „Opracowanie strategii marketingowej
dla wybranego przedsiêbiorstwa budowlanego” wykonan¹
w Katedrze Technologii i Organizacji Budownictwa pod kie-
runkiem dr Anny Sobotko. Marzenna Dudziñska

LATO Z UNIWERSYTETEM BAŁTYCKIM !!!!!!!!LATO Z UNIWERSYTETEM BAŁTYCKIM !!!!!!!!LATO Z UNIWERSYTETEM BAŁTYCKIM !!!!!!!!LATO Z UNIWERSYTETEM BAŁTYCKIM !!!!!!!!LATO Z UNIWERSYTETEM BAŁTYCKIM !!!!!!!!

Specjalna oferta dla tegorocznych absolwentów
Baltic Sea University:Baltic Sea University:Baltic Sea University:Baltic Sea University:Baltic Sea University:

Studencie – masz okazję spędzić wakacje
w miłym międzynarodowym towarzystwie.

TANIO – POŻYTECZNIE – PRZYJEMNIE  – WESOŁO

INSTYTUT FIZYKI

– NOWA JEDNOSTKA ORGANIZACYJNA

W STRUKTURZE UCZELNI

W lipcu 1997 roku w strukturze organizacyjnej Wydzia³u

ZiPT powo³any zosta³ Instytut Fizyki.

Wniosek o przemianowanie Katedry Fizyki w Instytut ana-

lizowany by³ przez kolejne kierownictwa i Senaty uczelni

ponad cztery lata (od maja 1993). Jego pozytywne rozstrzy-

gniêcie wydaje siê zapowiadaæ powstanie w najbli¿szej przy-

sz³oœci kilku instytutów z przekszta³cenia najwiêkszych

katedr oraz po³¹czenia katedr „bliŸniaczych”.

G³ównym celem przemianowania Katedry Fizyki w Instytut

by³a perspektywa poprawy efektywnoœci naukowej i organiza-

cyjnej tej sporej ju¿, jak na warunki uczelniane – jednostki

organizacyjnej. Wa¿n¹ przes³ank¹ by³ tak¿e fakt, i¿ wed³ug usta-

leñ KBN dotacje na dzia³alnoœæ statutow¹ mog¹ otrzymaæ nie-

zale¿nie jednostki organizacyjne – poczynaj¹c od instytutów.

W Instytucie Fizyki zatrudnionych jest obecnie 37 pracow-

ników, w tym dwóch profesorów z tytu³em naukowym,  dwóch

profesorów nadzwyczajnych ze stopniem doktora habilitowa-

nego oraz 16 osób ze stopniem doktora nauk fizycznych lub

technicznych. Instytut realizuje oko³o 9 tysiêcy godzin dydak-

tycznych rocznie na wszystkich kierunkach i formach kszta-

³cenia (w tym ponad 3,5 tys. godzin zajêæ laboratoryjnych).

W strukturze Instytutu funkcjonuj¹ pracownie dydaktyczne,

obejmuj¹ce 50 stanowisk z oko³o 165 zadaniami i pe³n¹ obu-

dow¹ w skrypty i instrukcje, szeœæ pracowni naukowych, sala

wyk³adowa dostosowana do demonstracji i pokazów fizycz-

nych oraz ma³y warsztat mechaniczny.

Od trzech lat Instytut prowadzi zajêcia dla studentów i pra-

ce dyplomowe w zakresie specjalnoœci „fizyka z elektronik¹”

na kierunku wychowanie techniczne. W ostatnim czasie pra-

cownicy Instytutu publikowali ponad 40 prac rocznie, w tym:

ksi¹¿ki naukowe, skrypty oraz artyku³y oryginalne w czasopi-

smach zagranicznych i o obiegu miêdzynarodowym. W licz-

bie cytowañ (wg indeksu cytowañ) Instytut przoduje w uczel-

ni ju¿ od kilku lat.

Instytut jest organizatorem cyklicznej konferencji miêdzy-

narodowej nt. „Intermolecular Interactions in Matter”, orga-

nizuje i wspó³organizuje inne konferencje i szko³y naukowe,

wspó³pracuje z wieloma oœrodkami naukowymi. S¹ to m. in.:

Zak³ad Chemii Fizycznej Petersburskiego Uniwersytetu Elek-

trotechnicznego, Instytut Materia³oznawstwa Hiszpañskiej

Akademii Nauk w Barcelonie, Uniwersytet Barceloñski, INSA

w Lyonie, Uniwersytety w Poitiers, w Lille i w Marsylii, Ka-

tedra Biofizyki Uniwersytetu w Erewanie, Wydzia³y Matema-

tyki i Fizyki UMCS, Politechniki Gdañskiej oraz WSP w Czê-

stochowie. Pracownicy Instytutu bior¹ udzia³ w pracach to-

warzystw naukowych, pe³ni¹c funkcje w zarz¹dach lokalnych

WYDZIAŁ
ZARZĄDZANIA
I PODSTAW TECHNIKI

Na Wydziale In¿ynierii Budowlanej i Sanitarnej w roku

1992 r. prowadzony by³ kurs The Baltic Sea Environment (30

studentów in¿ynierii sanitarnej uzyska³o dyplom wydany przez

Uniwersytet w Uppsali), a w 1997 r. A Sustainable Baltic Re-

gion (18 studentów ochrony œrodowiska ukoñczy³o pomyœl-

nie ten kurs). El¿bieta Kloc

Do wyboru trzy super propozycje:
1. Letni obóz naukowy w Stacji Morskiej w Helu, od 21do

30 sierpnia 1998 r. organizowany przez AR w Lublinie
i PL, we współpracy z Uniwersytetem w Uppsali i Uni−
wersytetem Gdańskim.

2. Obóz naukowy w nadmorskim ośrodku wypoczynko−
wym w Stegnach, organizowany przez Centrum Uni−
wersytetu Bałtyckiego w Polsce od 24 czerwca do
3 lipca 1998 r.

3. Rejs statkiem „Pogoria” 24 czerwca  Gdynia – 3 lipca
Delft (Holandia) – atrakcja – Rektor UMCS prof. Kazi−
mierz Goebel jako Kapitan!
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KO£O NAUKOWE MENED¯ERÓW
Ko³o Naukowe Mened¿erów dzia³a przy Katedrze Zarz¹-

dzania Politechniki Lubelskiej od 1992 roku. Powsta³o z ini-
cjatywy studentów, którzy chcieli zdobywaæ wiedzê nie tylko
teoretyczn¹, ale tak¿e praktyczn¹. Dziêki aktywnemu wspar-
ciu i ukierunkowaniu przez opiekuj¹c¹ siê nim profesor Ewê
Bojar, Ko³o zaczê³o rozwijaæ dzia³alnoœæ naukow¹ i organiza-
torsk¹. Na efekty nie trzeba by³o d³ugo czekaæ.

Ju¿ w maju 1993 roku zorganizowano I Miêdzynarodowe
Sympozjum Naukowe Studentów i M³odych Pracowników Na-
uki. Inicjatywa ta sta³a siê tradycj¹. Od tej pory co roku,
w coraz liczniejszym gronie, organizowane s¹ spotkania stu-
dentów z kraju i z zagranicy. W dniach 14–15 maja 1998 roku
odby³o siê szóste z kolei sympozjum, w tym roku zatytu³owa-
ne: „Przedsiêbiorstwo a konkurencja”.

Przynale¿noœæ Politechniki Lubelskiej do Grupy Uniwer-
sytetów Compostela stwarza nowe mo¿liwoœci. Dziêki nawi¹-
zanej wspó³pracy studenci WZiPT, a w szczególnoœci cz³on-
kowie KNM, bior¹c udzia³ w zagranicznych spotkaniach i kon-
ferencjach zdobywaj¹ nowe doœwiadczenia.

Dzia³alnoœæ Ko³a cieszy siê uznaniem nie tylko kadry na-
ukowej Politechniki, ale równie¿ wielu organizacji i stowa-
rzyszeñ. W swoim dorobku KNM ma równie¿ wspó³pracê
z Teatrem im. J. Osterwy, z którym organizowany jest cykl
Studenckich Premier Teatralnych.

Dowodem na to, i¿ praca w KNM daje wymierne korzy-
œci, s¹ nagrody i wyró¿nienia zdobywane cz³onków Ko³a.
Wa¿ne s¹ te¿ interesuj¹ce propozycje pracy po skoñczeniu
studiów. Piotr Markowski

CHALLENGE MANAGEMENT POLSKA 1997
W dniach 4–6 grudnia 1997 r. w Œl¹skiej Miêdzynarodo-

wej Szkole Handlowej w Katowicach odby³ siê  IV Ogólno-
polski Turniej Zarz¹dzania – Challenge Management ‘97. Jest
to doroczna impreza organizowana dla studentów nauk eko-
nomicznych, polegaj¹ca na symulacji zarz¹dzania przedsiê-
biorstwem w wyimaginowanych, choæ maksymalnie zbli¿o-
nych do rzeczywistoœci, warunkach rynku. Konkurentami s¹
pozosta³e dru¿yny bior¹ce udzia³ w turnieju. Ka¿de z przed-
siêbiorstw ma do dyspozycji jednakowy kapita³ pocz¹tkowy,
który stara siê powiêkszyæ.

Do fina³u Challenge Management zakwalifikowa³o siê dwa-
naœcie ekip z ponad piêædziesiêciu, które zg³osi³y chêæ uczest-
nictwa. W dru¿ynie z Politechniki Lubelskiej byli: Justyna
Mróz, Andrzej Krzysztoñ, Maciej Musio³, Adam Miksza i Mi-
cha³ D¹browa-Karasiñski. S¹ to studenci IV i V roku zarz¹-
dzania i marketingu oraz cz³onkowie Ko³a Naukowego Me-
ned¿erów.

„Nasza dru¿yna Politechniki odnios³a tam znacz¹cy suk-

ces. Po dramatycznej rozgrywce fina³owej zdobyliœmy dwie

pierwsze nagrody: za wynik handlowy oraz za zarz¹dzanie ry-

zykiem. Wywalczyliœmy te¿ drug¹ presti¿ow¹ nagrodê za ca³o-

kszta³t dokonañ i ogólny image stworzonego i kierowanego

przez nas przedsiêbiorstwa. Mamy satysfakcjê, ¿e jest to jak

dot¹d najwiêkszy sukces studentów Politechniki Lubelskiej na

tego typu imprezie.” – powiedzia³a nam o Turnieju jego uczest-
niczka. Justyna Mróz

i krajowych (Polskie Towarzystwo Biofizyków i Polskie To-
warzystwo Wzrostu Kryszta³ów; od maja br. funkcjê Prezesa
Towarzystwa obj¹³ prof. K. Sangwal, tym samym sta³ siê przed-
stawicielem Polski w International Union of Crystal Growth).

W sk³ad Instytutu wchodz¹ cztery zak³ady: Zak³ad Fizyki
Cia³a Sta³ego (kierownik – prof. dr hab. Keshra Sangwal), Za-
k³ad Fizyki Technicznej (kierownik – dr hab. in¿. Jan
M. Olchowik, prof. nadzw.), Zak³ad Fizyki Doœwiadczalnej (kie-
rownik – dr hab. Grzegorz G³adyszewski, prof. nadzw.)
i Zak³ad Fizyki Ogólnej (kierownik – prof. dr hab. Edward
Œpiewla). Funkcjê Dyrektora Instytutu pe³ni prof. Edward Œpiew-
la, a Zastêpcy Dyrektora – mgr Janina Mucha. W wa¿niejszych
sprawach dotycz¹cych Instytutu wypowiada siê Rada Instytutu,
w sk³ad której wchodz¹ kierownicy zak³adów oraz dr Barbara
Miko³ajczak, mgr Janina Mucha i mgr Tatiana Pa³czyñska.

JeM

V POLISH CONFERENCE ON CRYSTAL
GROWTH (V OGÓLNOPOLSKA KONFERENCJA
WZROSTU KRYSZTA£ÓW)

W dniach 10–13 maja 1998 r. w Na³êczowie odby³a siê
kolejna ogólnopolska konferencja poœwiêcona badaniu wzro-
stu kryszta³ów. Konferencjê pod auspicjami Polskiego Towa-
rzystwa Wzrostu Kryszta³ów zorganizowa³ Instytut Fizyki
i Katedra In¿ynierii Materia³owej. Przewodnicz¹cym komite-
tu organizacyjnego by³ prof. K. Sangwal z Instytutu Fizyki.
Patronat nad ca³oœci¹ obj¹³ JM Rektor prof. K. Szabelski.
W sk³ad komitetu naukowego konferencji wchodzili przed-
stawiciele najwa¿niejszych oœrodków polskich zajmuj¹cych
siê t¹ dziedzin¹ badañ. Na konferencji wyg³oszono 20 refera-
tów plenarnych, 15 prac by³o przedstawianych w tzw. Oral
Presentations. Ponadto by³a zorganizowana sesja plakatowa,
któr¹ podzielono na cztery dzia³y: I. Bulk Crystal – 10 prezen-
tacji, II. Crystalline Microstructures – 8 prezentacji, III. Cha-

racterization of Crystal and Films – 21 prezentacji oraz
IV. Others – 6 prezentacji. Mimo, ¿e nazwa konferencji suge-
ruje polski charakter, to wœród prezentowanych prac a¿ 35
mia³o zagranicznych autorów. Wœród goœci spoza Polski naj-
wiêcej by³o Niemców, Hiszpanów, Wêgrów i Ukraiñców, ale
przyjechali tak¿e naukowcy z Japonii, Kanady, Rumunii i Bia-
³orusi. Uczestnicy gremialnie chwalili precyzyjn¹ organiza-
cjê, wspania³¹ atmosferê, wielk¹ goœcinnoœæ gospodarzy oraz
wysoki poziom naukowy konferencji.  JeM
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ANNA ZIEMECKA, córka Kazimiery i W³adys³awa M¹czyñ-
skich, urodzi³a siê 23 maja 1905 r. w Radomiu. Gimnazjum
ukoñczy³a w 1924 r. W 1927 r. rozpoczê³a studia polonistycz-
ne na Wydziale Humanistycznym Uniwersytetu Warszawskie-
go, które kontynuowa³a z przerwami, podejmuj¹c w miêdzy-
czasie pracê zarobkow¹.

W latach 1934–1937 pracowa³a na stanowisku redaktora
w wydawnictwie „Ksi¹¿nica Atlas”. Aktywnie wspó³praco-
wa³a w redagowaniu wychodz¹cej wówczas w odcinkach
encyklopedii „Œwiat i ¯ycie” (Zarys
encyklopedyczny wspó³czesnej wie-
dzy i kultury, Lwów 1935, 1936). Opi-
niowa³a równie¿ maszynopisy ksi¹¿ek
z³o¿onych do druku.

W 1936 r. wysz³a za m¹¿ za dr. hab.
Stanis³awa Ziemeckiego, pracownika
naukowego SGGW w Warszawie.
Okres okupacji spêdzi³a w Rzêdowi-
cach i Garbatce, gdzie ukrywa³ siê po-
szukiwany przez Niemców Jej m¹¿.

Z Lublinem zwi¹za³a siê w 1945 r.
M¹¿ obj¹³ wtedy stanowisko profeso-
ra w UMCS, a nastêpnie zasta³ rekto-
rem Wieczorowej Szko³y In¿ynier-
skiej. Do roku 1956 nie pracowa³a za-
wodowo. Zajmowa³a siê wychowywa-
niem dzieci – syna Stanis³awa Bogda-
na (1937) i córki El¿biety (1944). Po-
nadto pomaga³a mê¿owi w pracach re-
dakcyjnych licznie przez niego wyda-
wanych podrêczników i publikacji na-
ukowych.

Po œmierci mê¿a podjê³a, od 1 mar-
ca 1956 roku, pracê w WSIn¿. Do 1961
r. pracowa³a jako sekretarz rektora, nastêpnie w administracji
Szko³y jako starszy referent, a od 1965 r. jako technik doku-
mentalista. Od pocz¹tku pracy zajmowa³a siê te¿ gromadzeniem
podrêczników i skryptów dla studentów.

W roku 1963 Anna Ziemecka ukoñczy³a w Warszawie pó-
³toraroczny korespondencyjny kurs bibliotekarski. 29 marca
1968 r. otrzyma³a nominacjê na Kierownika Biblioteki WSIn¿.
Wczeœniejsze doœwiadczenia z pracy w „Ksi¹¿nicy Atlas” u³a-
twi³y Annie Ziemeckiej pracê w bibliotece.

W 1958 r. WSIn¿. otrzyma³a budynek przy ul. Bernardyñ-
skiej 13, dok¹d po remoncie przenios³a siê z zajmowanych
wczeœniej pomieszczeñ w Pañstwowych Szko³ach Budownic-
twa przy Al. Rac³awickich 7A. Biblioteka otrzyma³a trzy po-
koiki w bocznej oficynie. Umieszczono w nich zbiory, zorga-
nizowano wypo¿yczalniê ksi¹¿ek oraz ma³¹ czytelniê. Naj-
mniejsze pomieszczenie przeznaczono na zbiory specjalne,
przede wszystkim normy.

W latach szeœædziesi¹tych biblioteka otrzyma³a dotacje
z ministerstwa na zakup ksi¹¿ek naukowych i zagranicznych
czasopism naukowych. Warunki pracy nadal by³y trudne, ale
zaanga¿owanie, energia i zapa³ do pracy Anny Ziemeckiej,
dla której naczelnym zadaniem by³a jak najlepsza obs³uga czy-
telnika – zadecydowa³y, ¿e przy tak skromnej obsadzie biblio-
teka by³a czynna codziennie od poniedzia³ku do soboty w³¹cz-
nie w godzinach od 800 do 2100. Pracowano na dwie zmiany,
a Kierowniczka pe³ni³a dy¿ury wspólnie z innymi. Ten nie-

wielki zespó³ wykonywa³ ponadto
wszystkie podstawowe prace bi-
blioteczne: zamawianie ksi¹¿ek,
opracowywanie ich, tworzenie ka-
talogów i udzielanie informacji.

W styczniu 1969 roku Bibliote-
ka zosta³a przeniesiona do gmachu
Biblioteki Miêdzyuczelnianej przy
ul. Nowotki 11 (obecnie Radzi-
szewskiego). Biblioteka WSIn¿.
sprowadzi³a siê tam jako ostatnia
i najmniejsza; otrzyma³a trzy po-
mieszczenia, miejsce przy ladzie na
piêtrze, czêœæ magazynu, oraz miej-
sce na dwa katalogi w holu.

Anna Ziemecka optymalnie za-
gospodarowa³a otrzymane po-
mieszczenia, a jednoczeœnie ca³y
czas stara³a siê o uzyskanie dodat-
kowego miejsca dla Biblioteki.
By³a niestrudzonym i ofiarnym
pracownikiem. Obok organizacji
pracy, nadzoru nad ni¹, zajmowa-
³a siê gromadzeniem zbiorów oraz
prowadzi³a wypo¿yczalniê miê-

dzybiblioteczn¹. Sama bardzo pracowita, stale anga¿uj¹ca
siê we wszystkie prace biblioteczne, wymagaj¹c wiele od
siebie, wymaga³a tak¿e rzetelnej i sumiennej pracy od nas.
By³a kierownikiem, którego polecenia staraliœmy siê wyko-
nywaæ jak najlepiej. Zawsze mia³a czas dla ka¿dego, kto po-
trzebowa³ Jej rady i pomocy. Zawsze trafnie i sprawiedliwie
ocenia³a pracowników.

Kierownik Anna Ziemecka odesz³a na emeryturê 1 marca
1974 roku. Od tego momentu ca³y swój czas i si³y poœwiêci³a
rodzinie, wychowuj¹c dwóch synów córki El¿biety, doktora
medycyny. Do koñca ¿ycia by³a aktywna i niezwykle sprawna
umys³owo. Przez ca³y czas utrzymywa³a bliski kontakt ze swo-
imi wspó³pracownikami. Pozosta³a w naszej pamiêci jako
wspania³y, dobry, wra¿liwy, obdarzony wielk¹ kultur¹ osobi-
st¹ Cz³owiek – zawsze nam ¿yczliwy i przyjazny.

Zmar³a w Lublinie, 17 lipca 1996 r.
Kazimiera Karczewska

BIBLIOTEKA GŁÓWNA

Kierowniczka
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JAKA BIBLIOTEKA?
Kiedy w dzisiejszej Polsce mówi siê o transformacji ustro-

jowej, to na ogó³ pod tym pojêciem rozumie siê przemiany

polityczne, gospodarcze, spo³eczne. Niewielu natomiast do-

strzega transformacjê spo³eczeñstwa na poziomie wtórnym –

przechodzenie z poziomu spo³eczeñstwa przemys³owego do po-

ziomu spo³eczeñstwa informacyjnego, którego podstaw¹ bêdzie

tworzenie i konsumpcja wiedzy, tak jak tworzenie i konsump-

cja towarów jest podstaw¹ spo³eczeñstwa przemys³owego.

Od zawsze biblioteka postrzegana by³a jako miejsce, gdzie

mo¿na po¿yczyæ ksi¹¿kê, zasiêgn¹æ informacji. Biblioteki

proponowa³y i nadal proponuj¹ raczej Ÿród³a, ni¿ wiedzê sen-

su stricto. S¹ magazynami Ÿróde³. Od wieków, ¿eby nie po-

wiedzieæ od tysi¹cleci, biblioteka nie zmienia³a swego pro-

filu dzia³alnoœci, metod pracy, warsztatu, przedmiotu. Na-

uka, dla której dzia³alnoœæ biblioteczna by³a nieod³¹cznym

partnerem, dokonywa³a sta³ego postêpu, ale Ÿród³a wiedzy,

ich przechowywanie i udostêpnianie pozostawa³y bez zmian.

Dopiero przemiany ostatnich lat stworzy³y potrzebê, ale

i szansê, na przekszta³cenie bibliotek w instytucje jakoœcio-

wo zupe³nie inne od obecnych.

Aby sprostaæ nowym wymaganiom i odpowiedzieæ na po-

trzeby spo³eczeñstwa informacyjnego, biblioteki bêd¹ musia-

³y staæ siê oœrodkami przetwarzania wiedzy. Obraz biblioteka-

rza, który z namaszczeniem przerzuca kartki starodruku, syci

oko kunsztown¹ opraw¹ i podziwia stare sztychy, choæ bardzo

romantyczny, bêdzie musia³ odejœæ w przesz³oœæ. Biblioteka,

z samej swej istoty, bêdzie musia³a staæ siê oœrodkiem wymia-

ny szybkiej informacji, bowiem wymiana informacji le¿y

u podstaw nauki, rozumianej zarówno jako dzia³alnoœæ badaw-

cza, jak i edukacyjna.

W tak widzianej bibliotece bibliotekarze bêd¹ musieli staæ

siê mened¿erami wiedzy. Wymagaæ to bêdzie ca³kowitego

przeorientowania postaw, wymagañ intelektualnych, zmiany

podejœcia pracowników bibliotek do swej pracy i jej narzêdzi.

Bibliotekarstwo nie mo¿e siê ju¿ okreœlaæ siê jako dyscy-

plina humanistyczna – bêdzie stale i coraz silniej przesycane

technologi¹. Musi równie¿ uznaæ rynkow¹ wartoœæ informacji

oraz zmieniæ orientacjê z ksi¹¿ko-centrycznej, na rzecz zaso-

bów elektronicznych. Bibliotekarz powinien byæ aktywnym

uczestnikiem procesu przetwarzania informacji – zmieniæ

model wykszta³cenia z opartego na szerokiej wiedzy ogólnej,

na model wyspecjalizowany, a tradycyjna praktyka biblioteczna

musi zmieniæ siê na technologiê intelektualn¹.

Jaka bêdzie biblioteka w spo³eczeñstwie informacyjnym?

Czy bêdzie bibliotek¹ bez papieru, bez ksi¹¿ki? Raczej nie,

ale jeœli bibliotekarze chc¹ pe³niæ w nowym spo³eczeñstwie

znacz¹c¹ rolê, musz¹ dokonaæ rewizji fundamentalnych za³o-

¿eñ wspó³czesnego bibliotekarstwa. Z podstawowego znacze-

nia informacji i wiedzy w spo³eczeñstwie informacyjnym

mo¿emy jedynie wnosiæ, ¿e biblioteki albo bêd¹ odgrywa³y

znacz¹c¹ rolê albo znikn¹, wyparte przez inne lepiej zorgani-

zowane instytucje.

Wszystkie kryteria i postulaty, jakie musz¹ byæ spe³nione,

by biblioteka sta³a siê oœrodkiem wiedzy jako takiej, realizowaæ

musi te¿ nasza Biblioteka. Ale te¿ w niej naj³atwiej dostrzec

i naj³atwiej zrealizowaæ mo¿na rynkow¹ wartoœæ informacji, jej

przetwarzanie, gromadzenie zasobów elektronicznych. Biblio-

teka techniczna daje bowiem wiêksz¹ szansê partnerstwa dla

spo³eczeñstwa informacyjnego ni¿ biblioteka humanistyczna.

Jest to na pewno droga, któr¹ bêdzie musia³a pójœæ w naj-

bli¿szych latach Biblioteka Politechniki Lubelskiej.

Ryszard Bania

Liczby...

Daty, fakty....

1953 wraz z powstaniem WSIn¿. rozpo-

czyna siê gromadzenie zbiorów

1956 pieczê nad ksiêgozbiorem obejmu-

je p. Anna Ziemecka

1962 Biblioteka, wraz z Uczelni¹, prze-

nosi siê do budynku na ul. D¹brow-

skiego 13

1966 Biblioteka otrzymuje dotacje na za-

kup ksi¹¿ek i czasopism

1968 Kierownikiem Biblioteki zostaje

p. Anna Ziemecka

1969 Biblioteka przenosi siê do gmachu

Biblioteki Miêdzyuczelnianej na

ul. Nowotki 11

1972 zachodz¹ zmiany organizacyjne, Bi-

blioteka rozpoczyna dzia³alnoœæ in-

formacyjno- dydaktyczn¹

1974 p. Anna Ziemecka odchodzi na eme-

ryturê, stanowisko Dyrektora Bi-

blioteki obejmuje dr Irena Pawelec,

powstaj¹ biblioteki wydzia³owe

1975 okres wzmo¿onych zakupów, wyda-

wane s¹ wykazy nabytków

1979 Oddzia³ Informacji Naukowej wraz

z Wypo¿yczalni¹ Miêdzybibliotecz-

n¹ i Sekcj¹  Norm przenosi siê do

budynku Wydzia³u Mechanicznego

na ul. Nadbystrzyck¹

1983 podrêczniki i skrypty zostaj¹ wy-

dzielone z ksiêgozbioru g³ównego

i przeniesione jako odrêbny ksiêgo-

zbiór do baraku Stolbudu

1988 ukazuje siê pierwszy tom Bibliogra-

fii pracowników Politechniki Lubel-

skiej

1992 rozpoczyna siê proces komputery-

zacji – zakup SOB (System Obs³ugi

Biblioteki), wdra¿anie systemu

1994 Biblioteka wspólnie z innymi biblio-

tekami uczelni lubelskich przystê-

puje do Konsorcjum VTLS i zaczy-

na powoli prace nad wdra¿aniem

tego systemu

1995 w Oddziale Informacji Naukowej

powstaje Informatorium – czytelnia

informacyjna wyposa¿ona w sprzêt

komputerowy, z dostêpem do sieci

lokalnej i Internetu

1997 dr Irena Pawelec przechodzi na

emeryturê

1998 mgr Ryszard Bania zacz¹³ pe³niæ

obowi¹zki Dyrektora Biblioteki

G³ównej Politechniki Lubelskiej
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Nowe przysz³o znienacka, bez zapowiedzi. Po powrocie

z urlopu w 1993 r. zasta³am je obok mojego biurka. Mia³o byæ

odt¹d podstawowym narzêdziem mojej pracy. Wiedzia³am o nim

tylko tyle, ¿e nazywa siê komputer... Tego dnia kupi³am sobie

ksi¹¿kê o kompute-

rach; skutecznie

zniechêci³a mnie

nawet do patrzenia w jego stronê. Informatycy coœ w nim insta-

lowali, coœ mi pokazywali, t³umaczyli, ale by³ to dla mnie zupe-

³nie niezrozumia³y jêzyk. Kupiliœmy pierwsz¹ bazê – COMPEN-

DEX PLUS. Owszem, wiedzia³am, ¿e jest to nieocenione

Ÿród³o informacji, ¿e to tak szybko i ³atwo, ¿e teraz to ju¿...

i dalej wertowa³am

kartoteki dokumen-

tacyjne, zestawienia tematyczne, bibliografie i czasopisma abs-

traktowe w poszukiwaniu literatury. Ale komputer sta³ obok

i wzbudza³ zainteresowanie czytelników – nie wypada³o prze-

cie¿ mówiæ, ¿e nie wiem, co to jest i po co tu stoi. Zrobi³am

sobie œci¹gawkê z instrukcji do korzystania z bazy i mozolnie,

krok po kroku, przeprowadzi³am pierwsze wyszukiwanie (oczy-

wiœcie nikt nie móg³ tego widzieæ i tylko ja wiem, ile mnie to

wtedy kosztowa³o). To by³a moja prywatna „rewolucja infor-

macyjna”.

Dzisiaj nie umiem pracowaæ bez komputera, bez sieci, baz

danych, bez Internetu. Myœlê, ¿e i nauki dzisiaj ju¿ nie da siê

uprawiaæ bez dostêpu do rozmaitych baz danych. Przecie¿ upra-

wianie nauki to miêdzy innymi pos³ugiwanie siê informacj¹ –

tworzenie jej i wymiana stanowi¹ bardzo istotn¹ czêœæ pracy

ka¿dego naukowca.

Odbiorcy informacji zaczynaj¹ domagaæ siê coraz szerszego

zakresu dostêpu do jej Ÿróde³, tak¿e w jej nowych, niekonwen-

cjonalnych postaciach i coraz wy¿szej sprawnoœci obs³ugi

informacyjnej. Informatorium Biblioteki G³ównej jest odpowied-

nio przygotowane do œwiadczenia us³ug informacyjnych na wy-

sokim poziomie. Mamy now¹, dobrze wyposa¿on¹ w sprzêt kom-

puterowy czytelniê informacyjn¹, z dostêpem do sieci lokalnej

i Internetu. Udostêpniamy bazy danych na CD-ROM, dziedzi-

nowo odpowiadaj¹ce kierunkom studiów. Nie jest ich mo¿e zbyt

du¿o, ale s¹ to podstawowe bazy, nieodzowne na uczelni tech-

nicznej: trzy serie Current Contents (Engineering Computing

and Technology, Life Sciences, Physical, Chemical and Earth

Sciences), ogólnotechniczna Compendex Plus, Environment Abs-

tracts, World Research Database, Grants Database, trzy bazy

z rodziny baz patentowych ESPACE: Preces Espace, Bulletin

Espace i Acces Espace oraz nasz najnowszy nabytek i zarazem

najnowszy produkt firmy UMI – baza Applied Science and Tech-

nology Plus. Jesteœmy pierwszym oœrodkiem w kraju testuj¹-

cym tê bazê i jej pierwszym subskrybentem. Warto poœwiêciæ

jej trochê wiêcej uwagi. Baza ta indeksuje 380 tytu³ów czasopism

amerykañskich (90% rekordów zawiera abstrakty), z czego 130

tytu³ów w formie zeskanowanych obrazów cover-to-cover. Wiêk-

szoœæ z nich to czasopisma z impact factorem, wysoko noto-

wane w rankingu „Journal Citation Reports”. Baza zakresem

swym obejmuje: aeronautykê, in¿ynieriê chemiczn¹, technolo-

gie i zastosowanie komputerów, elektrotechnikê, ochronê

œrodowiska, mechanikê, fizykê, telekomunikacjê, transport.

Zakres chronologiczny bazy obejmuje okres od 1994, aktuali-

zowana kwartalnie. Subskrybenci bazy za dodatkow¹, niewiel-

k¹ ju¿ op³at¹ mog¹ równie¿ wykupiæ dostêp do bazy w trybie

on-line – jest czêœciej aktualizowana i ma kolorow¹ grafikê

(w wersji CD-ROM obrazy s¹ czarno-bia³e) – no i mo¿na ko-

rzystaæ z niej z w³asnego komputera...

Obok baz danych na CD-ROM istniej¹ równie¿ bazy danych

zlokalizowane na odleg³ych serwerach, dostêpne poprzez sieæ.

Internet jest nieocenionym Ÿród³em informacji, pod jednym

warunkiem: ¿e mo¿emy sobie pozwoliæ na wykupienie dostêpu

do profesjonalnych serwisów informacyjnych. Ktoœ kiedyœ po-

równa³ Internet do piêknej witryny sklepowej – mo¿na wszyst-

ko obejrzeæ, pozachwycaæ siê, ale za towar (a informacja sta³a

siê ju¿ towarem) trzeba, niestety, zap³aciæ. Skoro ju¿ porównu-

jemy Internet do sklepu, to na szczêœcie od czasu do czasu s¹

jakieœ ciekawe promocje i czegoœ, na co nie mo¿emy sobie po-

zwoliæ, przynajmniej mo¿emy spróbowaæ... Bardzo ciekawe by³y

bazy OCLC, testowane u nas w ubieg³ym roku, bazy EBSCO,

dostêpne równie¿ za poœrednictwem tego serwisu. Godne zain-

teresowania s¹ bazy udostêpniane w pilota¿owym programie

Interdyscyplinarnego Centrum Modelowania Matematycznego

i Komputerowego  w Warszawie (m.in. baza Science Citation

Index oraz baza INSPEC). W maju testowaliœmy ca³y szereg baz

dostêpnych za poœrednictwem firmy Cambridge Scientific Abs-

tract (polecam szczególnie bazy z ochrony œrodowiska i z me-

chaniki – m.in. METADEX) oraz bazy Proquest Direct,

wspomnianej wczeœniej firmy UMI. Nie sposób omówiæ tutaj

wszystkie bazy – zainteresowanych odsy³am do naszych stron

www (http://eos.umcs.lublin.pl/users/biblpol/), gdzie

znaleŸæ mo¿na niezbêdne informacje.

Nie jesteœmy tylko biernymi u¿ytkownikami informacji.

Aktywnie w³¹czamy siê w budowanie infrastruktury informa-

cyjnej – tworzymy w³asne bazy. Baza NORMY, czêœciowo do-

finansowana przez KBN, dostêpna w sieci Internet pod adresem

http://infona.pol.lublin.pl, jest chyba pierwsz¹ w kraju baz¹

normalizacyjn¹. W za³o¿eniu mia³a byæ baz¹ regionaln¹, ale

notujemy u¿ytkowników praktycznie z ca³ej Polski. Pod tym

samym adresem znaleŸæ mo¿na równie¿ bazê PUBLIKACJE,

tworzon¹ w zasadzie dla potrzeb w³asnych (co roku wydajemy

„Publikacje pracowników Politechniki Lubelskiej”), ale zdecy-

dowaliœmy siê udostêpniæ j¹ równie¿ w sieci. Jest to przecie¿

dodatkowa forma rozpowszechniania informacji o naszych pu-

blikacjach, obok oczywiœcie bazy ScienCE (http://

helios.man.lublin.pl:8800/science/science.htm), tworzo-

nej dla potrzeb œrodowiska lubelskiego, w której równie¿ mamy

swój skromny udzia³...

Korzystanie z baz nie wymaga specjalnych umiejêtnoœci ob-

s³ugi komputera, interfejs u¿ytkownika jest bardzo przyjazny,

poruszanie w bazie odbywa siê w zasadzie intuicyjnie. Ekran

zaopatrzony jest w system pomocy i podpowiedzi, i oczywiœcie

jest zawsze ktoœ, kto pomo¿e w razie trudnoœci.

Niektórzy nasi czytelnicy twierdz¹, ¿e trudno im siê przesta-

wiæ na te elektroniczne formy, ¿e to nie to samo co druk, ¿e lubi¹

czuæ dotyk i zapach papieru, ¿e ksi¹¿kê to mo¿na zabraæ ze sob¹

np. na dzia³kê, do poci¹gu czy nawet do ³ó¿ka, a z komputerem

jakby trudniej... Niestety, a mo¿e na szczêœcie, wkraczamy

w wiek informacji i ¿yæ bêdziemy w spo³eczeñstwie informa-

cyjnym. Bêdziemy musieli siê wiêc dostosowaæ do nowych wa-

runków. Trzeba bêdzie polubiæ bazy... Hanna Celoch

Polubić bazy...
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Propozycja Politechniki Lubelskiej
Lubelski Akademicki Park Technologiczny

Otwieraj¹c IX Seminarium „Jakoœæ i efektywnoœæ wytwa-
rzania”, zorganizowane 1 grudnia 1997 r. przez katedrê Auto-
matyzacji oraz Lubelskie Centrum Transferu Technologii, rek-
tor prof. Kazimierz Szabelski poinformowa³ o nowej, zaakcep-
towanej ju¿ przez Senat, inicjatywie Politechniki Lubelskiej.

Jest ni¹ idea Lubelskiego Akademickiego Parku Technolo-
gicznego – instytucji wyspecjalizowanej w komercjalizacji re-
zultatów badañ oraz optymalizacji transferu zaawansowanych
technologii z placówek naukowych do praktyki gospodarczej.
Wstêpny projekt, który by³ rozwa¿any przez rektorów wszyst-
kich wy¿szych uczelni z Lublina, zak³ada, ¿e Park bêdzie ze-
spo³em instytucji akademickich, placówek naukowo-badaw-
czych i przedsiêbiorstw reprezentuj¹cych zaawansowane tech-
nologie, które to jednostki skoncentrowane bêd¹ na jednym
obszarze w celu realizacji przedsiêwziêæ innowacyjnych.
G³ównymi celami Lubelskiego Akademickiego Parku Tech-
nologicznego bêdzie popieranie powstawania i rozwoju
ma³ych i œrednich firm stosuj¹cych zaawansowane, przyjazne
œrodowisku naturalnemu technologie (z preferencj¹ opraco-
wañ technologicznych lubelskich placówek naukowych) oraz
przyci¹ganie jednostek badawczo-rozwojowych, firm krajo-
wych i zagranicznych, a tak¿e laboratoriów œrodowiskowych.

W dziedzinie nauki i edukacji budowa Lubelskiego Aka-
demickiego Parku Technologicznego jest zamierzeniem pio-
nierskim w naszym makroregionie. Idea Akademickiego Par-
ku Technologicznego jest te¿ prób¹ poszukiwania pozarz¹do-
wych Ÿróde³ finansowania badañ naukowych poprzez badania
marketingowe, zacieœnianie wiêzi z lokalnym przemys³em,

samorz¹dem oraz efektywn¹ wspó³pracê z instytucjami
miêdzynarodowymi i euroregionami.

Zak³ada siê, ¿e do zadañ Lubelskiego Akademickiego Par-
ku Technologicznego bêd¹ nale¿eæ: poœrednictwo w miêdzy-
narodowym transferze technologii po³¹czone z promowaniem
i eksportem polskich rozwi¹zañ naukowo-technicznych;
us³ugi w zakresie doradztwa technicznego, organizacyjnego
i marketingu oraz us³ugi w zakresie szkolenia i reorientacji
zawodowej pracowników.

Lubelski Akademicki Park Technologiczny z za³o¿enia
bêdzie wspólnym przedsiêwziêciem gospodarczym wszystkich
lubelskich uczelni, placówek naukowo-dydaktycznych i na-
ukowo-badawczych, banków, samorz¹du lokalnego.

W³aœciwe wykorzystanie szans i potencja³u lubelskiego œro-
dowiska naukowego mo¿e staæ siê katalizatorem rozwoju go-
spodarczego makroregionu œrodkowo-wschodniego, natomiast
sam makroregion licz¹cym siê wêz³em gospodarczym i kultu-
ralnym zjednoczonej Europy. Sprzyjaæ temu powinna dostêp-
noœæ komunikacyjna, istniej¹cy ju¿ potencja³ gospodarczy oraz
dogodne po³o¿enie w Europie Œrodkowowschodniej. Nale¿y
oczekiwaæ, ze znaczenie Parku wzrastaæ bêdzie zarówno
w skali makroregionalnej, krajowej jak i miêdzynarodowej.

Przedsiêwziêcie bêdzie mog³o byæ zrealizowane przy har-
monijnej wspó³pracy organów administracji samorz¹dowej
i wojewódzkiej z administracj¹ centraln¹ podczas tworzenia
warunków prawno-organizacyjnych dla œci¹gniêcia kapita³o-
wych inwestycji zagranicznych.

Waldemar Wójcik

Jak PL z PL
Umowa z Politechnik¹ Lwowsk¹

mechanik, prof. Wies³aw Chrzanowski – konstruktor silników
cieplnych, prof. Stefan Bry³a –  pionier spawalnictwa, projek-
tant konstrukcji.

Pierwszy efekt podpisanej umowy bêdzie zwi¹zany z ar-
chitektur¹ – nowym, tworzonym na Politechnice Lubelskiej
kierunkiem studiów. W paŸdzierniku otwarta bêdzie wysta-
wa „Historyczna i wspó³czesna architektura Lwowa” przy-
gotowana przez prof. Bogdana Posackiego z Politechniki
Lwowskiej, któr¹ wczeœniej mo¿na by³o ogl¹daæ na Politech-
nice Wroc³awskiej.

Umowa o wspó³pracy z Politechnik¹ Lwowsk¹ jest
29. umow¹, jakie Politechnika Lubelska ma zawarte z zagra-
nicznymi uczelniami i instytucjami naukowymi.

Marta Kurowska

W kwietniu we Lwowie przebywa³a delegacja w³adz Poli-
techniki Lubelskiej w sk³adzie: prof. Kazimierz Szabelski –
rektor, prof. Tadeusz Janowski – prorektor ds. nauki i by³y
rektor prof. W³odzimierz Sitko. Celem pobytu by³y koñcowe
uzgodnienia i podpisanie umowy o wspó³pracy naukowej
i dydaktycznej pomiêdzy Politechnik¹ Lwowsk¹ a Politechni-
k¹ Lubelsk¹.

Umowa przewiduje m.in. wymianê nauczycieli akademic-
kich w celach naukowych i badawczych, wymianê publikacji,
materia³ów naukowych i dydaktycznych oraz informacji o pro-
wadzonych badaniach, rozwój programów wspólnych badañ
naukowych, wspólne publikacje, spotkania, konferencje oraz
wzajemne  udostêpnianie laboratoriów, urz¹dzeñ badawczych
i bibliotek.

Politechnika Lwowska, za³o¿ona w 1844 r., ma szczególne
miejsce  w rozwoju nauk technicznych. Wœród jej pracowni-
ków byli wybitni uczeni polscy tej miary co prof. Ignacy
Moœcicki – chemik, wspó³twórca polskiego przemys³u che-
micznego i prezydent, prof. Kazimierz Bartel – matematyk
i przedwojenny premier, prof. Maksymilian Huber – wybitny
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W
 dniach 7–10 maja 1998 roku, ju¿ po raz drugi po
szeœcioletniej przerwie, odby³y siê organizowane
przez Samorz¹d Studencki Juwenalia ’98 – Dni Po-

litechniki Lubelskiej. Tak jak i w roku ubieg³ym impreza ta
cieszy³a siê du¿ym powodzeniem wœród studentów i miesz-
kañców Lublina.

Patronat nad Dniami Politechniki obj¹³ JM Rektor,
prof. Kazimierz Szabelski, który w pi¹tkowe przedpo³udnie
dokona³ oficjalnego ich otwarcia. Uroczyst¹ inauguracjê
Juwenaliów uœwietni³y wystêpy uczelnianych zespo³ów arty-
stycznych. Jako pierwsza wyst¹pi³a Grupa Tañca Wspó³cze-
snego, nastêpnie w piêknych,
kolorowych strojach zaprezento-
wali swój talent artystyczny stu-
denci z Zespo³u Tañca Towarzy-
skiego „Gamza” oraz Zespo³u
Tañca Ludowego „Krajka”. W
nocnym koncercie wyst¹pi³ ze-
spó³ muzyczny „Tequilla” oraz
gwiazdy wieczoru – „Oddzia³
Zamkniêty” i „Skaldowie”.

Sobotni dzieñ rozpocz¹³ siê
rozgrywkami sportowymi przy-
gotowanymi przez uczelniany
AZS. Swoimi umiejêtnoœciami
sportowymi mogli wykazaæ siê
zarówno studenci, jak i wszyscy
pracownicy naszej uczelni. W
przerwach zawodów odby³y siê
liczne konkursy, rozdano wiele
nagród. Wieczór zakoñczy³ wy-
stêp „Elektrycznych Gitar”, któ-
ry zgromadzi³ kilka tysiêcy pu-

blicznoœci. Niedzieln¹ atrakcj¹ by³y organizowane ju¿ po raz
drugi nad Zalewem Zemborzyckim regaty o Puchar JM Rek-
tora PL, natomiast na placu przy hali sportowej wszyscy we-
so³o bawili siê w klimacie muzyki szantowej i poezji œpiewa-
nej. Pokaz sztucznych ogni zakoñczy³ Juwenalia, imprezê, któ-
ra w zamyœle organizatorów mia³a s³u¿yæ rekreacji, rozrywce,
ale tak¿e pokazaniu spo³ecznoœci miasta, jacy jesteœmy
i ¿e funkcjonujemy w tym mieœcie.

Juwenalia ’98 mog³y odbyæ siê w takiej formie dziêki wspar-
ciu finansowemu wielu instytucji i firm.

Roman Dorosz



27

Dla Ani

Z jakiego powodu do chóru przychodz¹ wci¹¿ nowi ludzie?
Po co chc¹ poœwiêcaæ czas rzeczy tak ulotnej, nieop³acalnej
ekonomicznie, jak œpiewanie? I to do tego okupionej godzina-
mi pracy, a czasem znu¿enia lub stresu? Najlepiej by³oby ich
samych o to zapytaæ. By³oby to najbardziej miarodajne i za-
pewne ukaza³oby ró¿norodnoœæ oczekiwañ, jakie ka¿dy z nas
wi¹¿e z zespo³em. Niestety, taka ankieta nie zosta³a przepro-
wadzona, wiêc bêdzie tu mia³o miejsce dochodzenie poszla-
kowe oraz wykorzystanie wniosków z autopsji autora.

Po pierwsze, nie ma co za bardzo lamentowaæ nad tymi
godzinami ciê¿kiej pracy na próbach. Gdyby nam to przeszka-
dza³o, nie by³oby sensu wik³aæ siê w ca³¹ tê zabawê. Poza tym
oczywiœcie jest to nieod³¹czny element istnienia ka¿dego ze-
spo³u artystycznego. O tym koniec.

Myœlê, ¿e pozosta³e uwagi i wyjaœnienie przyczyn naszego
wspólnego dzia³ania równie¿ dotycz¹ wszelkich form zrze-
szania siê, a zw³aszcza organizowania siê wokó³ jakichœ
zamierzeñ artystycznych. A wiêc: spotykanie z wieloma zaj-
muj¹cymi ludŸmi – chórzystami. S¹ oni ciekawi choæby z sa-
mego za³o¿enia: przecie¿ staraj¹ siê zostaæ artystami. Przy-
chodz¹ z ró¿nych œrodowisk, maj¹ ró¿ne zainteresowania
i charaktery. Miesza siê wiêc technika z ekonomi¹, filologia
z medycyn¹, technologia obróbki skrawaniem... z niañczeniem
dzieci, a to wszystko z muzyk¹. I tak naprawdê to wokó³ niej
w³aœnie wszystko siê obraca, choæby nie wiadomo jak bardzo
chórzysta by³ przekonany, ¿e jest w zespole po to g³ównie, by
na przyk³ad doœwiadczaæ mi³ego towarzystwa lub spotkaæ
swojego ¿yciowego partnera. Ale to, co ka¿dy z nas chce wy-
raziæ przez muzykê, œpiew, jest ju¿ tylko jego wy³¹czn¹ tajem-
nic¹. Wiem tylko, ¿e to dziêki niej w ci¹gu kilkunastu minut
koncertu lub próby mo¿emy czasem poczuæ siê jednoœci¹.

Ta jednoœæ to równie¿ parawan, za którym ka¿dy z nas kry-
je siê przed s³uchaczami. Prawdopodobnie wiêkszoœæ z nas
nigdy nie mog³aby sobie pozwoliæ, czy to ze wzglêdu na umie-
jêtnoœci, czy nieœmia³oœæ, aby wyst¹piæ przed publicznoœci¹
solo. Ukrycie siê w zespole umo¿liwia otworzenie siê bez oba-
wy o osobiste niedoskona³oœci oraz zdemaskowanie w³asnej
wra¿liwoœci. Nie oznacza to, ¿e odpowiedzialnoœæ nale¿y prze-
rzucaæ na innych. Wrêcz przeciwnie. Bez przejmowania
odpowiedzialnoœci na siebie nie mo¿na mówiæ o byciu w ze-
spole. Jednym s³owem – niech ¿yje kolektyw!

Nastêpny element: koniecznoœæ przezwyciê¿ania w³asnych
niedoskona³oœci i pokonywania oporu materii. Pomijaj¹c
wzglêdy organizacyjne, które z regu³y dotycz¹ w¹skiej grupy
ludzi, chodzi tu o ci¹g³¹ walkê ze swoim naturalnym instru-
mentem. Jest to „urz¹dzenie” amatorskie i d³ugie lata mijaj¹
zanim mo¿na zacz¹æ muzykowaæ swoim g³osem, a nie tylko
go z siebie wydobywaæ.

A my chwytamy siê utworów, których wymogi nie s¹ ama-
torskie. W zesz³ym roku byliœmy dwa razy w Gdañsku. Mia-
sto to obchodzi³o swoje tysi¹czne urodziny i przypad³ nam
w udziale zaszczyt koncertowania w ramach obchodów jubi-
leuszu, w tym równie¿ podczas fina³u cyklu filharmonicznego

AKADEMICKI CHÓR PL

„Czego nie wiecie o chórze, a boicie się zapytać”„Czego nie wiecie o chórze, a boicie się zapytać”„Czego nie wiecie o chórze, a boicie się zapytać”„Czego nie wiecie o chórze, a boicie się zapytać”„Czego nie wiecie o chórze, a boicie się zapytać”
oraz słów kilka o sezonie 1997/98oraz słów kilka o sezonie 1997/98oraz słów kilka o sezonie 1997/98oraz słów kilka o sezonie 1997/98oraz słów kilka o sezonie 1997/98

we wrzeœniu. Na warsztacie znalaz³ siê utwór, który ze wzglê-
du na rozmiar tzw. aparatu wykonawczego jest ma³o znany
z wykonañ na ¿ywo nawet melomanom. By³a to VIII Symfo-
nia Gustawa Mahlera zwana „Symfoni¹ tysi¹ca”. Jak nazwa
wskazuje, do jej wykonania potrzeba tysi¹ca instrumentalistów
i œpiewaków. Tym razem uda³o siê zebraæ „tylko” kilkaset osób
(m.in. z Holandii, Bia³orusi i Finlandii), a i tak zapanowanie
nad tak¹ iloœci¹ wykonawców stanowi³o nie lada wyzwanie
dla organizatorów, a tak¿e (a mo¿e przede wszystkim) dla dy-
rygenta – Zygmunta Rycherta. Dla nas by³o to jednak przede
wszystkim wyzwanie wykonawcze. Utwór napisany zosta³
w ten sposób, ¿e czêsto nastêpuj¹ce po sobie dŸwiêki zdawa³y
siê byæ trudne do przewidzenia. Wiele te¿ trzeba by³o wysi-
³ku, aby na równi z poprawnoœci¹ intonacyjn¹ wyraziæ zamie-
rzon¹ przez kompozytora ekspresjê – utwór zwany jest te¿
„Symfoni¹ mi³oœci”!

W ka¿dym razie w takich wydarzeniach nie co dzieñ bie-
rze siê udzia³, bo te¿ one same s¹ niecodzienne. Wykonañ VIII
Symfonii Mahlera by³o w Polsce od momentu jej powstania
w 1907 roku zaledwie kilka. A do tego tysi¹clecie ka¿de mia-
sto  te¿ obchodzi raczej nie co chwilê...

Skoro ogarn¹³ mnie ton kronikarski, nie mogê pomin¹æ
krótkiego opisu wydarzeñ ostatnich dni marca. Chór zosta³ za-
proszony do udzia³u w festiwalu pt. „Tempus Paschale” zor-
ganizowanym w Lublinie przez Stowarzyszenie „Pro Musica
Antiqua”. Festiwal sk³ada siê z cyklu koncertów w trzy kolej-
ne soboty i niedziele Wielkiego Postu. Koncert naszego
zespo³u zatytu³owany „Oczekiwanie” by³, tak jak wszystkie
koncerty festiwalu, utrzymany w charakterze i nastroju wiel-
kopostnym. Z³o¿ony z utworów sakralnych b¹dŸ pozostaj¹-
cych tylko w duchu wielkopostnym, mia³ s³uchaczy wzruszyæ
i zatopiæ w zadumie. Myœlê, ¿e to siê uda³o.

Na zmianê wiêc trochê uniesienia, radoœci i smutku oraz
zadumy – tak w œpiewaniu, jak i w ¿yciu. Wracaj¹c wiêc do
pocz¹tku: ró¿ne potrzeby przyci¹gaj¹ nas chórzystów do ze-
spo³u. Ka¿dy ma swoje w³asne. I tylko cieszyæ siê, ¿e jest gdzie
je zaspokoiæ i realizowaæ. Jeœli jeszcze przy okazji mo¿na zo-
baczyæ nieco œwiata lub nawi¹zaæ kontakty u³atwiaj¹ce dalsze
¿ycie i pracê – to tylko palce lizaæ.

Co wiêcej, w ci¹gu kilku lat jako chórzysta spotka³em siê
z naprawdê nielicznymi wyrazami niechêci lub niezrozumie-
nia. Ale tak siê z³o¿y³o, ¿e w ostatnim roku akademickim zda-
rzy³o siê to dwa razy (st¹d mo¿e ton ca³ego tego tekstu). Tutaj
tylko o jednym ze zdarzeñ. Po zakoñczonym koncercie inau-
guruj¹cym rok akademicki w Politechnice, który odby³ siê
w „Chatce ¯aka”, do chórzystów podchodzi³a m³oda reporterka
z Akademickiego Radia „Centrum” i zadawa³a pytanie: „Czy
nie wstydzisz siê tego, ¿e œpiewasz w chórze?” Wówczas, zbyt-
nio zaskoczony, coœ odpowiedzia³em, tak jakbym sam siebie
t³umaczy³. Teraz, wykorzystuj¹c fakt, ¿e mia³em pó³ roku na
zastanowienie oraz maj¹c przewagê s³owa pisanego, móg³bym
tylko zapytaæ: czy ta reporterka nie wstydzi siê biegaæ z takim
du¿ym mikrofonem i zadawaæ niem¹dre pytania?

Marcin Opaliñski
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GRUPA TAÑCA WSPÓ£CZESNEGO PL

Teatr TańcaTeatr TańcaTeatr TańcaTeatr TańcaTeatr Tańca
GTWPL sezon 1996/97
zakoñczy³a w czerwcu
prezentacj¹ nagrodzonej
w Kaliszu choreografii
„Zdani na siebie” podczas
IV Miêdzynarodowej
Konferencji Tañca Wspó-
³czesnego i Festiwalu
Sztuki w Bytomiu.

Kolejny sezon 97/98
grupa rozpoczê³a od dwu-
tygodniowych warszta-
tów tanecznych zorgani-
zowanych w Gardzieni-
cach w sierpniu 1997. Do
wspó³pracy zaprosiliœmy
Jacka £umiñskiego, uzna-

nego w œwiecie nauczyciela tañca i choreografa, który prowadzi³
z nami technikê tañca wspó³czesnego.

Najwiêkszym naszym sukcesem organizacyjnym 97 roku by³o
zorganizowanie I Lubelskich Spotkañ Teatrów Tañca. Ten miê-
dzynarodowy Festiwal odby³ siê w dniach 11–14 listopada. Go-
œæmi festiwalu by³y grupy z USA, S³owacji, oraz cztery zespo³y
z Polski, w tym nasza GTWPL. Obok spektakli zorganizowali-
œmy wspólnie z Centrum Kultury w Lublinie ogólnopolskie warsz-
taty tañca wspó³czesnego, prowadzone przez dwóch nauczycieli
z Polski i trzech nauczycieli z USA. Impreza uznana zosta³a przez
w³adze miejskie, wojewódzkie i media za jedno z ciekawszych
wydarzeñ kulturalnych 1997 roku, a grupa uznana zosta³a za nowe
ciekawe zjawisko wspó³czesnego teatru.

Po raz trzeci potwierdziliœmy wysok¹ jakoœæ prezentowanych
przez nas spektakli podczas VI Miêdzynarodowych Prezentacji
Wspó³czesnych Form Tanecznych w Kaliszu w marcu 1998. Tym
razem za spektakl „W tej anizotropii po prostu byliœmy” GTWPL
otrzyma³a II nagrodê a Hanna Strzemiecka – nagrodê specjaln¹
dla choreografa.

W kwietniu na zaproszenie Akademii Ruchu braliœmy udzia³
w Projekcie „TÊCZA”. Na dwóch samodzielnych koncertach za-
prezentowaliœmy swoje prace w Warszawskim Centrum Sztuki
Wspó³czesnej oraz poprowadziliœmy dwudniowe warsztaty ta-
neczne dla m³odzie¿y z rejonu warszawskiego.

Równie¿ w kwietniu zrealizowaliœmy pierwszy etap Projektu
POLSKA–FRANCJA. W ramach tego etapu goœciliœmy grupê
tañca wspó³czesnego z INSA w Lyonie, podobnej do naszej tech-
nicznej uczelni. Goœcie nasi zwiedzili Politechnikê, Lublin, po-
prowadzili wyk³ad dla studentów prezentuj¹cy ich uczelniê i, re-
alizowany przez INSA, unikalny w skali europejskiej program
kulturalny. Wziêli te¿ udzia³ w organizowanym corocznie przez
GTWPL charytatywnym koncercie na rzecz dzieci z chorobami
krwi oraz w warsztatach tanecznych: folklorystycznych i tañca
wspó³czesnego.

W maju zrealizowaliœmy drugi etap Projektu POLSKA–
FRANCJA. Podczas piêciodniowego pobytu w Lyonie wziêli-
œmy udzia³ w koncercie w ramach obchodów dni INSA, uczest-
niczyliœmy w warsztatach prowadzonych przez francuskich
zawodowych choreografów i zwiedziliœmy Lyon. Ogromnym
prze¿yciem by³o zwiedzenie Opery Lyoñskiej, gdzie mogliœmy

obejrzeæ lekcjê baletu tancerzy Opery oraz próby spektaklu „Car-
men”. Tak¿e w maju tego roku pokazaliœmy swoje choreografie
podczas koncertu na Juwenaliach ‘98 oraz podczas koncertu
otwieraj¹cego Miêdzywojewódzki Konkurs Recytatorski w Cen-
trum Kultury w Lublinie.

W lipcu zaprezentujemy siê ju¿ po raz trzeci na V Miêdzyna-
rodowej Konferencji Tañca i Festiwalu Sztuki w Bytomiu.

Na uwagê zas³uguje fakt, ¿e prawie wszystkie wydarzenia,
w których GTWPL bra³a udzia³ lub by³a ich organizatorem, fi-
nansowane by³y ze œrodków pozyskanych przez nasz¹ grupê spoza
uczelni  (ponad 98 %). HAST

ZTT PL „GAMZA”

Dla dzieci, dla miastaDla dzieci, dla miastaDla dzieci, dla miastaDla dzieci, dla miastaDla dzieci, dla miasta
Zespó³ Tañca Towarzyskiego Politechniki Lubelskiej „GAM-

ZA” ju¿ od 28 lat ³¹czy, bawi i wychowuje kolejne pokolenia
studentów. Taniec jest doskona³¹ form¹ relaksu, a prawdziw¹ sa-
tysfakcjê daje wówczas, gdy dziêki niemu mo¿na nieœæ pomoc
i uœmiech najbardziej potrzebuj¹cym. Taka w³aœnie idea przy-
œwieca „Gamzie” i w zwi¹zku z tym zespó³ jest od siedmiu lat
patronem Szko³y Podstawowej Specjalnej Nr 26 w Lublinie. Jest
tak¿e organizatorem charytatywnego Koncertu Noworoczno-Kar-
nawa³owego, spotkañ z Miko³ajem dla dzieci z domów dziecka,
zabaw choinkowo-karnawa³owych oraz z okazji Dnia Dziecka.

Obok dzia³alnoœci charytatywnej ZTT  PL „GAMZA” bierze
szeroki udzia³ w ¿yciu kulturalnym miasta i regionu. Jego obec-
noœæ zaznacza siê na imprezach sportowych, zjazdach naukowych,
dyskotekach, wyborach Miss Lubelszczyzny i innych.

Zespó³ jest równie¿ organizatorem gali tanecznej o ogólnopol-
skim zasiêgu i znaczeniu, a mianowicie Ogólnopolskiego Turnieju
Tañca Towarzyskiego o Puchar JM Rektora Politechniki Lubel-
skiej. Ju¿ po raz szósty najlepsze pary taneczne klas B, A i S z ca³ej
Polski swoim udzia³em potwierdzi³y renomê tej imprezy.

Piotr Robert Mochol

„Gamza” świętowała z Polonią„Gamza” świętowała z Polonią„Gamza” świętowała z Polonią„Gamza” świętowała z Polonią„Gamza” świętowała z Polonią
Na zaproszenie Konsula Generalnego RP w Brzeœciu skiero-

wane w imieniu tamtejszej Polonii na obchodach Œwiêta 3 Maja
by³ rektor Politechniki Lubelskiej prof. Kazimierz Szabelski
i Zespó³ Tañca Towarzyskiego „Gamza”.

Uroczysty koncert z okazji tego bliskiego sercom Polaków na
Wschodzie œwiêta odby³ siê 2 maja w Teatrze Brzeskim. Wœród
widzów byli m.in.: ambasador RP w Miñsku, konsulowie z Miñ-
ska i Brzeœcia, mer Brzeœcia, wojewoda i wicewojewoda bialsko-
podlaski. Koncert studenckich tancerzy by³ przyjêty owacyjnie (na
stoj¹co!), a o mi³¹ atmosferê ca³ego pobytu zadba³ gospodarz.

Zespó³ Tañca Towarzyskiego „Gamza” znany jest brzeskiej
publicznoœci; wystêpowa³ tam ju¿ po raz trzeci. W specjalnie przy-
gotowanym programie znalaz³y siê tañce standardowe i latyno-
amerykañskie oraz bardzo efektowny show taneczny. Wœród
30 studentów, którzy wyje¿d¿ali do Brzeœcia, obok wytrawnych
tancerzy byli równie¿ cz³onkowie grupy m³odzie¿owej.

Udzia³ rektora Politechniki Lubelskiej i Zespo³u Tañca Towa-
rzyskiego „Gamza” w uroczystym koncercie w Brzeœciu wyra¿a
uznanie dla tamtejszej Polonii i ma zwi¹zek z wieloletni¹ wspó-
³prac¹ naszej uczelni z Politechnik¹ w Brzeœciu.

Marta Kurowska
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KLUB „KAZIK”

Stary, nowy „KAZIK”Stary, nowy „KAZIK”Stary, nowy „KAZIK”Stary, nowy „KAZIK”Stary, nowy „KAZIK”
W lutym tego roku wznowi³ dzia³alnoœæ Klub Studentów Politechniki Lubelskiej ,,KA-

ZIK”. Pieczê nad nim, jak dawniej, sprawuj¹ cz³onkowie Niezale¿nego Zrzeszenia Studen-
tów. Klub ju¿ po raz trzeci zmieni³ swój lokal. W pierwszych latach dzia³alnoœci mieœci³ siê
w „Oxfordzie” – budynku Wydzia³u Zarz¹dzania i Podstaw Techniki, lecz popularnoœæ klu-
bu zmusi³a organizatorów do przeniesienia go do wiêkszego lokalu. Now¹ siedzib¹ sta³a siê
sala w budynku sto³ówki studenckiej. Wystrój wnêtrza sprzyja³ tworzeniu atmosfery klubu
studenckiego i organizowaniu ró¿nych imprez kulturalnych. W owym czasie ,,KAZIK” za-
s³yn¹³ z wieczorów rockowo-bluesowych, dyskotek i gie³d muzycznych. Bywa³y te¿ zupe-
³nie inne imprezy: wieczory autorskie i kabaretony.

Obecnie, po kolejnej przeprowadzce, klub „zszed³ do podziemia” i mieœci siê w daw-
nych magazynach sto³ówki. To usytuowanie sprawia³o wiele k³opotów podczas przebu-
dowy, ale dziêki po³¹czonym staraniom NZS, kierownictwa uczelni i sfery technicznej
uda³o siê stworzyæ dobrze wyposa¿one wnêtrze. Aby nie zasmuciæ sta³ych bywalców,
powiem, ¿e nie wszystko uleg³o zmianie. Zosta³a stara nazwa, która nieod³¹cznie kojarzy
siê z osob¹ rektora Kazimierza Szabelskiego, przed laty „ojca chrzestnego” Klubu.

Zgodnie z tradycj¹ kontynuowane bêd¹ koncerty i spotkania z wieloma przedstawicie-
lami ¿ycia artystycznego. Klub jest i nadal bêdzie miejscem chêtnie odwiedzanym przez
studentów w czasie przerw miêdzy zajêciami. Tomasz Gros

KLUB P£ETWONURKÓW PL

Bezpieczne głębinyBezpieczne głębinyBezpieczne głębinyBezpieczne głębinyBezpieczne głębiny
S¹ sporty takie jak lotniarstwo, alpinizm, czy dalekie piesze wy-

prawy, lecz nas poci¹gaj¹ g³êbiny. Cisza i spokój podwodnego œwia-
ta sprawiaj¹, ¿e nurkujemy niezale¿nie od pogody i pory roku.

Organizujemy wyprawy nurkowe nad ciep³e  morza, w czasie
ostatnich wakacji byliœmy w Chorwacji, nurkujemy tak¿e w zim-
nych i nie najczystszych wodach naszego kraju.

Jednak nurkowanie to nie tylko zabawa w „rybki”. Staramy siê
za ka¿dym razem podnosiæ swoje kwalifikacje, wykonuj¹c æwi-
czenia z ratownictwa wodnego. Oczyszczamy akwen, w którym
nurkujemy, z ró¿nych dziwnych przedmiotów wrzucanych tam
przez ludzi „ekologicznych inaczej”. Na szczêœcie takich znalezisk
w jeziorze, w którym najczêœciej nurkujemy, nie ma zbyt wiele.
Piaseczno, bo o nim mowa, jest jednym z  czystszych jezior Poje-
zierza £êczyñsko-W³odawskiego. Wielokrotnie spotykaliœmy
podczas eksploracji jego g³êbin (g³êbokoœæ do 38 m) ró¿nych miesz-
kañców podwodnego œwiata. Najczêstszymi by³y raki, zdarza³y siê
te¿ okonie, karpie, szczupaki i wêgorze. Jeden z kolegów twierdzi³
nawet, ¿e widzia³ œledzia, i to ca³kiem sporego, lecz to chyba by³
skutek nurkowania w pierwszy dzieñ kwietnia.

Celem, jaki postawiliœmy sobie w tym roku, jest rozpropago-
wanie wœród studentów, ale nie tylko, piêkna nurkowania rekre-
acyjnego.  Wywiady w Radio Centrum, informacje w „Dzienni-
ku Wschodnim” czy felietony w Telewizji Lubelskiej pomagaj¹
nam pokazaæ, ¿e nurkowanie, przy zachowaniu zasad bezpieczeñ-
stwa, mo¿e byæ bardzo ekscytuj¹ce. Mo¿e opis jednego z pierw-
szych nurkowañ w tym roku zachêci do przy³¹czenia siê do nas.

By³o tak: niedziela, dziewi¹ta rano. Przyjazd nad jezioro. Œnieg
w³aœnie zacz¹³ padaæ, temperatura powietrza minus piêæ. Wysia-
dam z samochodu i zastanawiam siê, co mnie przywiod³o w to
miejsce. Mia³o byæ nurkowanie pod lodem, ale z powodu s³abej
zimy lodu nie ma. Rozk³adamy sprzêt i pierwsza para przygoto-
wuje siê do zejœcia pod wodê. Ostatnie instrukcje od kierownika
nurkowania i zaczynamy schodzenie.

Mimo ¿e woda ma tylko dwa stopnie powy¿ej zera, dziêki
suchym skafandrom nie marzniemy. G³êbokoœæ dziesiêæ metrów,
i ju¿ pierwsze spotkanie. Rak, i to ca³kiem spory, umyka przed
nami. P³oszy go odg³os pracuj¹cych automatów oddechowych.
Schodzimy g³êbiej; to ju¿ szesnaœcie metrów. W mule le¿y
zagrzebany wêgorz. Przy próbie pog³askania niewdziêcznik ucie-
ka. Niestety, mo¿emy przebywaæ tu  tylko chwilê, ¿eby nie prze-
kroczyæ czasu bezdekompresyjnego nurkowania. Nagle sygna³
z góry, od nurka ubezpieczaj¹cego. Patrzê na zegarek i znowu, jak
za ka¿dym razem, dziwiê siê, ¿e przecie¿ by³em tu tylko chwilê,
a to ju¿ minê³o dwadzieœcia piêæ minut. Zaczynamy powolne wy-
nurzanie. Jeszcze tylko minuta spêdzona na g³êbokoœci trzech me-
trów dla kosmetycznej dekompresji i jesteœmy na powierzchni.
Szybka zmiana i nastêpna para rozpoczyna nurkowanie, a my ju¿
przebrani i z kubkami gor¹cej herbaty siedzimy na brzegu i opo-
wiadamy swoje wra¿enia. Kolejne nurkowanie zakoñczone sukce-
sem. Pe³na satysfakcja i uœmiechy „od ucha do ucha”. Teraz wiem,
dlaczego tu jestem. Czekam do nastêpnego nurkowania. Mo¿e ju¿
za tydzieñ? Tomasz Paæ

Ostatnie wskazówki przed nurkowaniem.
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DWUTAKT

„Dwutakt” jest rubryką Studium Wychowania Fizycznego i Sportu oraz Klubu Uczelnianego AZS Politechni−
ki Lubelskiej.

Chcemy informować o wszystkim, co ma związek z szeroko rozumianą kulturą fizyczną, relacjonować
wydarzenia sportowe, imprezy rekreacyjne, obozy, rajdy.  Przedstawimy sylwetki najlepszych, sportowców,
trenerów, nauczycieli, działaczy oraz wszystkich, którym bliska jest idea promowania zdrowia.

Mamy ambicję podniesienia rangi wychowania fizycznego i sportu akademickiego w perspektywie reformy
systemu kształcenia. W tym celu staramy się tworzyć swoiste lobby ludzi doceniających rolę aktywności rucho−
wej we współczesnym życiu.

Kultura fizyczna jest pojêciem bardzo pojemnym. Zawiera
w sobie takie okreœlenia, jak: sport szkolny, akademicki, kwa-
lifikowany, wychowanie fizyczne, turystyka, rehabilitacja i re-
kreacja. Czêsto ich znaczenia zachodz¹ wzajemnie na siebie
lub uzupe³niaj¹ siê.

Na uczelni najbardziej powszechn¹ form¹ uprawiania ru-
chu jest wychowanie fizyczne. Jest to przedmiot obowi¹zko-
wy dla wszystkich studentów, jednak w ró¿nym wymiarze cza-
sowym. Zajêcia odbywaj¹ siê raz w tygodniu i trwaj¹ dwie
jednostki lekcyjne, czyli 1,5 godziny. Najwiêcej, bo cztery se-
mestry zajêæ z wychowania fizycznego maj¹ studenci Wydzia³u
ZiPT, wiêkszoœæ studentów ma dwa semestry. W warunkach
reformy systemu kszta³cenia nieodzowne wydaje siê rozsze-
rzenie przedmiotu na wiêksz¹ liczbê semestrów. W idealnej
sytuacji student powinien mieæ kontakt ze sportem przez ca³y
okres studiów. W zachodnich i amerykañskich szko³ach wy-
¿szych wychowanie fizyczne jest przedmiotem fakultatywnym.
Fakultatywnoœæ polega na mo¿liwoœci wyboru spoœród roz-
maitych form aktywnoœci ruchowej. Student, uk³adaj¹c swój
program studiów, obligatoryjnie umieszcza w nim wychowa-

nie fizyczne. W naszych warunkach nale¿y ³¹czyæ formê
przedmiotu obowi¹zkowego z fakultatywn¹, w przysz³oœci sta-
wiaj¹c na tê drug¹. Wi¹¿e siê to z rosn¹cym poziomem
œwiadomoœci uczniów i studentów, dotycz¹cej zdrowotnych
aspektów kultury fizycznej.

W nowej koncepcji kszta³cenia ogólnego, nie umiejêtnoœci
i sprawnoœci sportowe, ale uczeñ czy student, jako osoba
w procesie swojego rozwoju, ma staæ siê zasadniczym punktem
odniesienia przy konstruowaniu programów i doborze treœci
kszta³cenia. Nie uczniowie maj¹ dostosowaæ siê do programu,
który obiektywnie korzysta ze stanów zasobu kultury fizycznej,
ale zawarte w programie treœci maj¹ byæ tak dobrane pod wzglê-
dem iloœciowym i jakoœciowym, a ca³oœæ programu tak skon-
struowana, aby jak najlepiej s³u¿y³y rozwojowi i zdrowiu
uczniów i studentów. Takie podejœcie umo¿liwia prawid³owy
dobór treœci programowych ze wzglêdu na ich merytoryczn¹
przydatnoœæ w kszta³towaniu cz³owieka jako osoby.

Obecnie daje siê zauwa¿yæ stopniowy wzrost zaintereso-
wania studentów sportem. Coraz wiêcej osób z roczników
nie objêtych obowi¹zkowym wychowaniem fizycznym bie-

rze udzia³ w zajêciach
fakultatywnych. Jest
to bardzo korzystny
trend, bêd¹cy konse-
kwencj¹ prawid³owej
pracy nauczycieli wf.
Powinniœmy za wszel-
k¹ cenê d¹¿yæ do tego,
aby edukacja sportowa
studentów nie koñczy-
³a siê wraz z ostatnim
wpisem do indeksu.

Na mocy ustawy
o kulturze fizycznej
z 18 stycznia 1996 roku,
od 1 wrzeœnia 2000 roku
w szko³ach bêdzie reali-
zowany program 5 go-
dzin obowi¹zkowego
wychowania fizycznego
tygodniowo. Oczywi-
œcie sama ustawa nicze-
go jeszcze nie zmienia,
ale nawet uwzglêdniaj¹c

Sekcja pi³ki rêcznej Klubu Uczelnianego AZS PL w roku akademickim 1997/98
Od lewej stoj¹: Tomasz Pastuszka, Pawe³ Bender, Sebastian Lipiec, Robert Zarzycki, Wojciech
Wiœniowski, Rafa³ Przeworski, Pawe³ Wojewoda, Hubert Bocian, trener dru¿yny mgr Arkadiusz
£¹tka. Siedz¹ od lewej: Rados³aw Dolak, Mariusz £añcucki, Cezary Figarski, Marcin Iwan,
Sylwester Borkowski, Pawe³ Szewczyk, Piotr Kowalczyk, Dariusz ¯ak, Piotr Szewczyk.
Na zdjêciu brak: Paw³a Poñskiego, Grzegorza Wojdana, Wojciecha Powszedniaka.

Wychowanie fizyczne na uczelniWychowanie fizyczne na uczelniWychowanie fizyczne na uczelniWychowanie fizyczne na uczelniWychowanie fizyczne na uczelni
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powszechnie znane braki w infrastrukturze sportowej, ufam, ¿e
przyszli absolwenci szkó³ œrednich bêd¹ reprezentowaæ wy¿szy
poziom œwiadomoœci w odniesieniu do kultury fizycznej.
Takim potencjalnym studentom trzeba stworzyæ warunki do roz-
wijania i utrwalania umiejêtnoœci i wiadomoœci zdobytych na
ni¿szych szczeblach edukacji.

Pragnê teraz podzieliæ siê kilkoma uwagami dotycz¹cy-
mi sportu akademickiego. Obecnie studenci Politechniki
Lubelskiej mog¹ rozwijaæ swoje sportowe pasje w nastêpu-
j¹cych sekcjach Klubu Uczelnianego AZS: pi³ka no¿na,
pi³ka rêczna, pi³ka
siatkowa kobiet
i mê¿czyzn, lekko-
atletyka, tenis sto-
³owy, badminton,
koszykówka, p³y-
wanie, tenis ziem-
ny, szachy, bryd¿
sportowy, taekwon-
do, karate Oyjama,
aerobik, karate
Shotokan, judo,
kulturystyka. Choæ
tradycyjnie w œro-
dowisku akademic-
kim dominuj¹ gry
sportowe, to w ostatnich latach widaæ zainteresowanie inny-
mi dyscyplinami.

Aktualnie trwa dyskusja nad budow¹ nowego systemu roz-
grywek akademickich, ca³kowicie niezale¿nego od ligi zwi¹z-
kowej. System ten przeznaczony jest przede wszystkim dla
zawodników studiuj¹cych na uczelniach ró¿nego typu, którzy
nie mieszcz¹ siê w sk³adach zespo³ów ligi zwi¹zkowej i nie
mog¹ lub nie chc¹ poœwiêciæ siê wy³¹cznie uprawianiu sportu
zawodowego.

G³ówne cele systemu to przede wszystkim: umo¿liwienie
studiuj¹cej m³odzie¿y aktywnego uczestnictwa w sporcie wy-
czynowym, podtrzymanie tradycji gier sportowych w œrodo-
wisku akademickim, tworzenie silniejszej wiêzi uczelni ze
sportem, tworzenie na uczelni przyjaznej atmosfery dla sportu
wyczynowego przez uto¿samianie osi¹gniêæ dru¿yny z nazw¹
i tradycjami uczelni, wspó³zawodnictwo w ramach dru¿yn
o zbli¿onym poziomie sportowym (tak¿e regionalne i ogólno-
polskie), koncentracja uwagi na sporcie amatorskim, wzrost
znaczenia sportu w ocenach generalnych uczelni. Celem spor-
towym jest zdobycie tytu³u Akademickiego Mistrzostwa Pol-
ski. Cele perspektywiczne to wzrost poziomu sportowego
i rozgrywek zawodowych, stworzenie mechanizmów finan-
suj¹cych rywalizacjê. Œrodki na realizacjê systemów
wspó³zawodnictw maj¹ pochodziæ z uczelni, Urzêdu Kultury
Fizycznej i Turystyki, z MEN oraz od instytucji wspieraj¹-
cych sport wyczynowy na uczelni, sponsorów itp.

Niezale¿nie od tocz¹cej siê dyskusji nad nowym systemem
rozgrywek akademickich, nale¿y przyj¹æ jako podstawowe
za³o¿enie koniecznoœæ wzmocnienia presti¿u sportu i sportow-
ców na uczelniach. Nale¿y doceniæ ciê¿k¹ pracê studenta, który
oprócz podstawowych obowi¹zków wynikaj¹cych z realizo-
wania programu studiów, znajduje czas i ochotê, by reprezen-
towaæ barwy swojej uczelni. Bo¿ydar Spólnicki

AZS

Nasz klubNasz klubNasz klubNasz klubNasz klub
AZS jest najliczniejsz¹ organizacj¹ studenck¹ dzia³aj¹c¹ na

terenie naszej uczelni. Skupia studentów bior¹cych czynny
udzia³ w ¿yciu sportowym oraz chc¹cych sprawdziæ swoje
umiejêtnoœci przy organizacji imprez masowych.

AZS zajmuje siê przede wszystkim promocj¹ sportu wœród
m³odzie¿y studenckiej poprzez organizacjê zajêæ w sekcjach

sportowych. Staramy siê za-
pewniæ atrakcyjn¹ formê
zajêæ, aby zadowoliæ jak naj-
wiêksz¹ liczbê studentów.
W ubieg³ym roku akademic-
kim otrzymaliœmy po raz
pierwszy dotacjê z MEN na
utworzenie nowych sekcji,
sprzêt, sportowy oraz spe-
cjalistyczne obozy sporto-
we. Wœród nowo utworzo-
nych sekcji du¿¹ popularno-
œci¹ ciesz¹ siê: aerobik,
taekwon-do, karate.

Wa¿nym aspektem na-
szej dzia³alnoœci jest organi-

zacja masowych imprez sportowych. Do najwa¿niejszych
z nich nale¿¹: turnieje grup dziekañskich w siatkówce, koszy-
kówce, bieg o Puchar Dziekana Wydzia³u Mechanicznego,
turniej pi³ki no¿nej dru¿yn mieszanych. Ponadto bierzemy
czynny udzia³ w organizacji Juwenaliów.

AZS zapewnia korzystanie z si³owni, sali gimnastycznej
oraz mo¿liwoœci korzystania ze sprzêtu sportowego. Najlep-
szych sportowców staramy siê nagrodziæ stypendiami
sportowymi, które przyznawane s¹ w formie obiadów.
Wyró¿nieniem  jest równie¿ wyjazd na festiwal sportu do
Wilkas ko³o Gi¿ycka.

KU AZS ma te¿ mo¿liwoœæ wysy³ania swoich cz³onków
na organizowane przez ZG szkolenia, miêdzy innymi dla in-
struktorów oraz sêdziów sportowych.

Nasz klub wspó³pracuje równie¿ z innymi organizacjami
studenckimi na terenie uczelni i miasta, reprezentuje uczelniê
w ró¿nego rodzaju rozgrywkach sportowych na szczeblu lo-
kalnym i centralnym.

W bie¿¹cym roku akademickim nasi reprezentanci brali
udzia³ w Mistrzostwach Polski w nastêpuj¹cych dyscypli-
nach: judo, narciarstwie, wspinaczce, pi³ce no¿nej, pi³ce
rêcznej i pi³ce siatkowej kobiet i mê¿czyzn. Najwiêkszym
sukcesem indywidualnym jest br¹zowy medal zdobyty przez
Paw³a Borocha w judo.

Corocznym zwyczajem jest organizowanie Balu Sportow-
ca, na którym rozstrzygane s¹ wyniki plebiscytu na najpo-
pularniejszego sportowca roku naszej uczelni. Tradycj¹ staj¹
siê równie¿ spotkania przedœwi¹teczne, na które zapraszamy
trenerów i pracowników Studium WFiS.

Prac¹ KU AZS kieruje 14-osobowy Zarz¹d, który spotyka
siê raz w tygodniu w celu omówienia bie¿¹cych spraw. W tej
kadencji funkcjê prezesa pe³ni Marta Fija³ka – studentka
IV roku WZiPT. Bo¿ena Wicha



32

Teksty napisali lub opracowali do druku:

Ryszard Bania, Dyrektor Biblioteki G³ównej
Hanna Celoch, Kierownik Oddzia³u Informacji Naukowej
Roman Dorosz, Przewodnicz¹cy Samorz¹du Studentów PL
Marzenna Dudziñska, adiunkt w Katedrze In¿ynierii i Ochrony
Œrodowiska, WIBiS
El¿bieta Flisiak, Kierownik Dzia³u Nauczania i Toku Studiów
Tomasz Gros, Kierownik Klubu „Kazik”,
Mieczys³aw Hasiak, starszy wyk³adowca w Katedrze Zarz¹dzania
Przedsiêbiorstwem, WZiPT
Wojciech Jarzyna, adiunkt w Katedrze Napêdów Elektrycznych
Kazimiera Karczewska, emerytka, b. Kierownik Oddzia³u Informacji
Naukowej Biblioteki G³ównej
El¿bieta Kloc, asystent w Katedrze In¿ynierii i Ochrony Œrodowiska, WIBiS
Jan Kukie³ka, Dziekan Wydzia³u Budownictwa i In¿ynierii Sanitarnej
Marta Kurowska, Rzecznik Prasowy
Tomasz Kusz, Kierownik Dziekanatu Wydzia³u Mechanicznego
Piotr Markowski, Przewodnicz¹cy Ko³a Naukowego Mened¿erów
Piotr Mochol, Kierownik Zespo³u Tañca Towarzyskiego „Gamza”
Jerzy Montusiewicz, adiunkt w Katedrze Podstaw Techniki, WZiPT
Justyna Mróz, Ko³o Naukowe Mened¿erów
Marcin Opaliñski, Akademicki Chór Politechniki Lubelskiej
Tomasz Paæ, Prezes Klubu P³etwonurków PL „Paskuda”
Stanis³aw P³aska, Kierownik Katedry Automatyzacji
El¿bieta Ratajewicz-Miko³ajczak, adiunkt w Katedrze Podstaw
Elektrotechniki, Wydzia³ Elektryczny
Bo¿ydar Spólnicki, Studium WFiS
Hanna Strzemiecka, Kierownik i Choreograf Grupy Tañca
Wspó³czesnego Politechniki Lubelskiej
Edward Œpiewla, Prorektor ds. Kszta³cenia
Bo¿ena Wicha, Sekretarz Zarz¹du Klubu Uczelnianego AZS
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• Strategia kszta³cenia formu³owana przez model

jakoœci wynikaj¹cy z normy ISO 9001 – zeszyt

QE-1,

• Planowanie jakoœci kszta³cenia (interpretacje i sche-

mat postêpowania) – zeszyt QE-2,

• Projekt planu jakoœci kszta³cenia w Politechnice

Lubelskiej (specyfikacja problematyki) – zeszyt

QE-4.

Materia³y te zosta³y przekazane rektorowi oraz

dziekanom wszystkich wydzia³ów.

Jednym z pierwszych zadañ podjêtych przez pe-

³nomocnika by³o ujednolicenie dzia³añ podejmowa-

nych w skali uczelni oraz ujednolicenie u¿ywanej

terminologii i pe³nomocnictw zgodnie z sugestiami

norm ISO serii 9000. Wynikiem tych prac by³o po-

wo³anie Rady Jakoœci w sk³adzie: dr hab. in¿. Stani-

s³aw P³aska, prof. nadzw. PL – przewodnicz¹cy

i cz³onkowie: dr hab. Grzegorz G³adyszewski,

prof. nadzw. PL, dr in¿. Marek Horyñski, dr hab.

Leopold Koczan, prof. nadzw. PL, dr hab. Marek

Kosmulski, prof. nadzw. PL, dr in¿. Dariusz Mazur-

kiewicz, dr hab. Krzysztof Murawski, prof. nadzw.

PL, dr in¿. Marek Pawlak i dr in¿. Adam Wasilewski.

Do kolejnych zadañ nale¿¹:

a) okreœlenie potrzeb regionu i oczekiwañ przemy-

s³u w zakresie kszta³conych absolwentów,

b) sformu³owanie wymagañ stawianych programo-

wi kszta³cenia dydaktycznego,

c) okreœlenie modelu struktury programu kszta-

³cenia,

d) okreœlenie miar oceny warunków kszta³cenia,

e) analiza obecnych warunków kszta³cenia,

f) sformu³owanie kryteriów oceny procesu kszta³-

cenia,

g) opracowanie metod nadzorowania procesu dydak-

tycznego,

h) opracowanie procedur i instrukcji SZJK.

Realizacja przedstawionych zadañ przebiega

zgodnie z opracowanym jeszcze w 1997 r. Planem

Jakoœci Kszta³cenia. Czêœæ zadañ przedstawionego

planu nale¿y do obowi¹zków   zespo³ów, powo³a-

nych do opracowania „Programu reformy systemu

kszta³cenia w Politechnice Lubelskiej”.

Utworzenie Systemu Zapewniania Jakoœci Kszta-

³cenia wymaga akceptacji i zaanga¿owania ca³ego

œrodowiska akademickiego, wszystkich nauczycie-

li, studentów, a tak¿e obs³ugi administracyjnej. Dla-

tego te¿ bardzo cenne bêd¹ wszystkie uwagi zg³a-

szane do dziekanów lub te¿ pe³nomocników, doty-

cz¹ce zauwa¿anych problemów i mo¿liwoœci ich

rozwi¹zania.

Stanis³aw P³aska

dokoñczenie ze str. 7

System Zapewniania
Jakości Kształcenia




